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 حفظ این بوستان حق شهروندان و وظیفه شهرداری است 

پیام مهم آیت الله مکارم درباره گرانی های اخیر؛

قوای سه گانه جلوی گرانی 
لجام گسیخته را بگیرند 

مردم نسبت به گرانی روزافزون کالاها به شدت اعتراض دارند

جریمه 18.7 میلیاردی قاچاقچی کالا در قم

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: در سال 
این صنعت  پایانه صادراتی  به عنوان  نمایشگاه فرش قم  جاری، 
ارزشمند به بهره برداری می رسد.  مهرداد غضنفری عصر دیروز 
در جلسه کارگروه فرش استان قم در تالار امام جواد)ع(استانداری 
اظهار داشت: تکمیل نمایشگاه فرش استان قم، یکی از اولویت های 
مهم در جذب سرمایه گذار و حضور بخش خصوصی است که با 
جدیت دنبال می شود. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 

قم افزود: از ظرفیت قانونی برای بخش خصوصی در جهت

 رییس مدیریت اطلاعات راه ها و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت: تردد وسایل نقلیه به این استان در سه ماه نخست امسال 
نسبت به مدت مشابه پارسال،  ۲۱ درصد کاهش یافته است. جواد 
شاکری افزود: در این مدت،  ۱۲ میلیون و ۹۱۵ هزار و ۲۴۹ وسیله 
نقلیه وارد استان قم شده و این رقم در مدت مشابه پارسال، ۱۶ 
میلیون و ۲۵۲ هزار و ۲۷۱ وسیله نقلیه بوده است. وی اضافه 
کرد: در سه ماه نخست امسال، ۱۱ میلیون و ۳۸ هزار و ۳۶۴ 

وسیله نقلیه به شهر قم واردشده که نسبت به مدت مشابه

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

نمایشگاه فرش قم امسال به 
بهره برداری می رسد 

رییس مدیریت اطلاعات راههای استان قم خبرداد:

کاهش ۲۱ درصدی تردد وسایل 
نقلیه به قم
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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: متاسفانه عدم توجه به 
تذکرهای بهداشتی و تشکیل تجمعات در سطح شهر منجر شده که آمار میزان 
مبتلایان به ویروس #کرونا افزایش یابد. دکتر سیامک محبی افزود: اگر وضعیت 
اینگونه بوده و توجه نشود، قم به شهری با وضعیت قرمز تبدیل خواهد شد. وی 
ادامه داد :کارشناسان معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم، پس از ارائه 
اخطار به یک واحد دفتر پیشخوان به علت عدم توجه به فاصله گذاری اجتماعی 

، آن را پلمب کردند. 

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: طی سه ماهه اول امسال 
۵۲۵ تصویر و ۴۳0 متر مربع نقاشی دیواری از شهدای استان درسطح شهر قم 
به تصویر کشیده شده است. حجت الاسلام حسن هنرمند افزود:  این اقدام در 
راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، پراکندن عطر ایثار و شهادت در جامعه، 
توجه نسلهای انقلاب و انس با شهدا برنامه ریزی شده است.  وی عنوان کرد: 
این تصاویر در پورتابل های دو نیم در سه و نیم متری در ۴0 نقطه از شهر قم در 

خیابانهای پرتردد و میادین شهر نصب شده است.

هشدار معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم؛

 قم به سمت قرمز شدن در حرکت است
مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم خبرداد:

نصب 525 تصویر از شهدا در سطح شهر قم
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حالا نوبت مجلس است
رهبر انقلاب صبح روزیکشنبه در ارتباط تصویری با 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی،  مجلس یازدهم 
را از قوی ترین و انقلابی ترین مجالس پس از انقلاب 
دانستند و تاکید کردند مهلت چهار ساله نمایندگی، 

فرصت خوبی برای ریل گذاری حرکت عمومی کشور و تأثیرگذاری فراوان در روند حل 
مسائل و پیشرفت و آینده ایران است. 

 جوانان "پرانگیزه، پر ایمان، پر توان، تحصیل کرده و کارآمد" در کنار شماری از 
مدیران انقلابی و دارای سوابق اجرایی و نیز شماری از پیشکسوتان دارای سوابق 
نمایندگی، در مجلس یازدهم حضور دارند و این   مجلس را به مجلسی بسیار خوب 

و امیدبخش تبدیل کرده است.
با توجه به اینکه امروز مشکلات معیشتی مردم گسترش یافته و تنگدستی، فاصله 
طبقاتی و معضل بیکاری تحملشان را کاهش داده است باید مجلس که محور 
بسیاری از تصمیم گیری ها، قانون گذاری ها و برنامه ریزی هاست با پرهیز از دچار 
شدن به حاشیه ها و مسائل فرعی« در موضوع اقتصاد، مسائل »تولید، اشتغال، مهار 
تورم، مدیریت نظام پولی و مالی، و عدم وابستگی اقتصاد کشور به نفت را به عنوان 

مسایل اصلی اقتصاد کشور مورد توجه و تاکید قرار دهد. 
مجلس یازدهم از ابتدای تشکیل میزبان چند تن از وزیران بوده است اما در برخی 
از این جلسات از جمله در  روز حضور وزیر امورخارجه در مجلس  شاهد برخی از 
مجادله ها  و برخوردهای احساسی نمایندگان مجلس بودیم.  از  سخنان رهبر معظم 
انقلاب مشخص شد که  ایشان نیز از مجلس انتظار  دارند از برخوردهای احساسی 
و غیرمنطقی پرهیز شود و بیان دیدگاه و نظر مخالف متین، خردمندانه، قوی و قابل 

توجیه باشد.
از نگاه رهبر معظم انقلاب اسلامی روابط مجلس با دولتمردان باید مطابق قانون و 
شرع باشد، یعنی سؤال و تفحص به عنوان حق مجلس وجود داشته باشد اما توهین 
و دشنام و نسبتِ بدون علم به دولتمردان به هیچ وجه جایز نیست و برخی از این 

نسبت ها حرام شرعی است.
ایشان فرمودند : مردم از مجلس و دو قوه دیگر انتظار بیان حق و پیگیری آن رادارند 
و به شدت با مجادله و گریبان گیری و تشنج میان قوا مخالف هستند و همه بدانند 
فضای منازعه در رئوس دستگاهها برای برای افکار عمومی زیان بخش و ناراحت 

کننده است.
تفاهم مجلسی ها با هم و با دولت و با سایر قوا مورد تاکید امام خمینی رهبر فقید 
انقلاب نیز بوده است بر اساس  دیدگاه  ایشان  "مجلسی که اساس یک کشور است 
باید محلی برای بحث و ساختن اخلاق جامعه باشد، و انتقاد و استیضاح حق مجلس 
است اما برخورد با متخلف با آرامی و طرح مسائل اخلاقی بهتر رفع اختلاف می کند 
تا با الفاظ نیش دار و مقابله کردن با یکدیگر. لذا باید نطقهای قبل از دستور یامسائلی 
که در مجلس واقع می شود همانند خطبه های نهج البلاغه و خطب ائمه اطهار مردم 
را رو به صلاح ببرد، و آقایان در صحبتهایشان این احساس را داشته باشند که برای 
مصلحت جامعه حرف می زنند، نه برای مقابله و خودشان را یک واعظ حساب بکنند 
که می خواهند مردم را موعظه کنند و مردم هم احساس کنند که این آقایان خیر و 

صلاح آنها را می گویند."
 در سخنان برخی از نمایندگان در روزهای اخیر چنین برداشت می شد که برخی 
از نمایندگان در صدد سوال از رییس جمهوری و حتی پیگیری طرح عدم کفایت 
وی هستند در حالیکه  رهبر انقلاب  بار دیگر تاکید فرمودند: »اعتقاد راسخ دارم که 
دولت ها باید تا روز آخر وظایف خود را انجام دهند و بعد از پایان دوره قانونی خود، 

امانت را با ارائه صورت وضعیت، به دولت بعدی تحویل دهند.«
تعامل و هم افزایی قوا یکی دیگر از توصیه های مهم رهبری به  قوه مقننه و سایر 

قوا بود. 
نقشه کلی تعامل قوا، از جانب دستگاه اجرایی و قوه قضاییه به اینگونه است که 
آن ها باید مصوبات مجلس را به صورت دقیق و کامل اجرا کنند و هیچگونه تعللی 
در این زمینه جایز نیست. این تعامل از جانب مجلس نیز باید به اینگونه باشد که در 

مصوبات، ظرفیت ها و واقعیت های کشور در نظر گرفته شود.
سخنان رهبری  را می توان چراغ راه چهار سال فعالیت مجلس یازدهم دانست 
اینک نوبت نمایندگان مجلس است که با استفاده از رهنمودهای رهبر فرزانه انقلاب 

لحظه ای از خدمت به مردم و تلاش برای حل مشکلات کشور دست نکشند . 

غلامحسین اسلامی فرد*
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معاون خدمات شهری شهردار قم ضمن قدردانی از تمام 
نهادهای استان ازجمله دستگاه های قضایی و انتظامی برای 
پیگیری موضوع تخریب نکردن بوستان فدک گفت: آمادگی 

کامل داریم تا با مدعیان پرونده این بوستان بر اساس قانون 
توافق کنیم.  سید امیر سامع در گفت وگویی اظهار داشت: با 
توجه به حواشی ایجادشده در مورد حکم صادره برای بوستان

وزیر راه و شهرسازی :

خطوط ریلی کشور تا ۵ سال دیگر
 دو برابر می شود 

وزیر راه و شهرسازی گفت: بر اساس طرح جامع توسعه خطوط ریلی، تا ۵ سال آینده 
بیش از ۲۸ هزار کیلومتر خطوط ریلی در کشور خواهیم داشت.

محمد اسلامی در مراسم امضای تفاهمنامه همکاری راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
با شرکت هلدینگ تایدواتر خاورمیانه با اشاره به اینکه هم اکنون ۱۴ هزار کیلومتر خطوط 
ریلی اصلی و فرعی در کشور وجود دارد، افزود: ۱۴ هزار کیلومتر خط ریلی دیگر هم در 
دست ساخت یا مطالعه است که با ساخت این میزان، تا ۵ سال آینده به ۲۸ هزار کیلومتر 

خطوط ریلی خواهیم رسید.
وی اضافه کرد: گام مهم و راهبردی برای توسعه بندر خشک آپرین امروز برداشته 
شد چراکه بیش از ۴۰ سال است که نام آپرین را می شنویم، اما هم اکنون طرح جامع 
لجستیک طراحی شده است و سهم راه آهن در این دهکده مشخص شده است که یکی 

از حلقه های مهم توسعه لجستیک کشور، همین بندر آپرین است.
اسلامی گفت: باید برای ماندگاری و شکوفایی اقتصاد ملی، این بخش بیش از پیش 
مردمی شود، اما مردمی شدن اقتصاد نیازمند تصمیم گیری شفاف و سهل و روان است تا 

اعتماد بخش خصوصی جذب شود.
امروز  افزود:  تایدواتر  با  آهن  راه  تفاهمنامه  و  قرارداد  مورد  در  شهرسازی  و  راه  وزیر 
سرمایه گذاری هزار و ۶۰۰ میلیارد تومانی بخش خصوصی که ارزش روز آن بیش از ۲ 
هزار میلیارد تومان است انجام شد که این امر، تأثیر مستقیمی بر زندگی ۴۲ هزار سرمایه 
گذار آن و بصورت غیرمستقیم بر زندگی همه مردم ایران دارد. اسلامی ادامه داد: برای 
رشد اقتصادی، باید سرمایه ها در مسیر مولد و تولید و کارآفرینی فعال شود. وی با اشاره به 
ضرورت توسعه حمل و نقل بصورت درب به درب گفت: باید محصولات غذایی ما بدون 
دخالت دست و تخلیه و بارگیری غیر ضروری جابجا شود چراکه این امر، علاوه بر کاهش 
هزینه های سربار، نقش مهمی در تامین سلامت مردم دارد. وزیر راه و شهرسازی افزود: 
معتقدیم باید ریل به مراکز تولید اصلی کشور وصل باشد چرا که در سال ۹۸، حدود ۵۶۰ 
میلیون تن بار توسط حمل و نقل جاده ای و ۴۷ میلیون تن توسط حمل و نقل ریلی جابجا 
شد و این میزان نسبت به سال قبل آن تقریبا ثابت بود درحالیکه تخلیه و بارگیری در بنادر 
از ۱۴۷ میلیون تن در سال ۹۷ با رشد ۱۶ درصدی به ۱۷۲ میلیون تن در سال ۹۸ رسید 
و ضرورت دارد مراکز بار بیشتر از قبل به حمل و نقل ریلی متصل شود. وی گفت: هم 
اکنون ۱۴ هزار کیلومتر خطوط ریلی اصلی و فرعی در کشور داریم و ۱۴ هزار کیلومتر خط 
ریلی دیگر در دست ساخت و مطالعه است که پیش بینی می شود در ۵ سال آینده بتوانیم 
به رقم ۲۸ هزار کیلومتر خطوط ریلی دست یابیم. وزیر راه و شهرسازی افزود: توسعه 
زیرساخت ها و اتصال ریل به مراکز بار و تشکیل لجستیک نشان می دهد که ما طبق برنامه 

حرکت کرده ایم و در مسیر درستی گام برمی داریم.

ظریف در گفتگو با وزیر خارجه کویت: 

همکاری دو کشور می تواند در ابعاد 
مختلف توسعه یابد

 وزیر امور خارجه گفت: همکاری ایران و کویت می تواند در ابعاد مختلف توسعه یابد.
در ادامه رایزنی های منطقه ای جمهوری اسلامی ایران، روز دوشنبه حمدجواد ظریف 
وزیر امور خارجه کشورمان با شیخ احمد ناصر المحمد الصباح همتای کویتی خود از 
طریق ویدئو کنفرانس گفتگو و تبادل نظر کرد. در این گفتگوی تصویری، دو طرف ضمن 
بررسی موضوعات مورد علاقه در خصوص همکاری های دو جانبه و آخرین تحولات 
منطقه ای و بین المللی بر تداوم رایرنی های دو کشور تاکید کردند. وزیر امور خارجه 
کشورمان در این گفتگو همکاری های دوجانبه و چندجانبه کشورهای منطقه را یک نیاز 
ضروری و دائمی دانست و تاکید کرد: در این میان همکاری ایران و کویت می تواند در 

ابعاد مختلف توسعه یابد.

فلاحی نماینده همدان: 

نمایندگان به دور از توهین از وزرا سوال بپرسند
نماینده همدان در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم همکاری قوای سه گانه برای 
رفع موانع تولید و تسهیل امور و حل مشکلات مردم اظهار کرد: مجلس شورای اسلامی 

حق سوال و انتقاد از دولت را دارد اما باید به دور از توهین باشد. 

عکس:عباس فرامرزی

 رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی  شهر قم از ساماندهی صنوف مزاحم سطح شهر قم در بازارچه اصناف خبر 
داد. سید مجتبی سبحانی ثابت در گفت وگویی، با تشریح اقدامات کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی اظهار 

داشت: هر یک از کمیسیون های شورا، بر فعالیت یک سری از سازمان ها و مجموعه های شهرداری نظارت دارد، ضمن اینکه بر

سخت  شرایط  به  اشاره  با  جمهوری  رییس   
و  به واسطه تحریم ها  و معیشتی مردم  اقتصادی 
شیوع بیماری کرونا، بر ضرورت همکاری، همدلی 
و تلاش سه قوه در راستای حل مسائل و مشکلات 

اقتصادی و بهبود اوضاع زندگی مردم تاکید کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
روز  روحانی  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
دوشنبه در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
از  پس  شورا  این  اینکه  به  اشاره  با  سه گانه  قوای 
خروج آمریکا از برجام و اعمال تحریم های ظالمانه 
علیه ملت ایران و تحمیل جنگ اقتصادی تشکیل 
شد، گفت: در جلسه ای رهبر معظم انقلاب با تاکید 
بر ضرورت آمادگی و هماهنگی همه ارکان کشور 
در مقابله با جنگ اقتصادی دشمن فرمودند که 
فرمانده این جنگ باید رئیس جمهور باشد و سایر 

قوا نیز می بایست در کنار دولت به میدان بیایند.
هماهنگی  عالی  شورای  اینکه  بیان  با  روحانی 
و  خاص  تصمیمات  اتخاذ  منظور  به  اقتصادی 
شد،  تشکیل  اقتصادی  ویژه  شرایط  در  مناسب 
گفت: بر این اساس مقرر شد تصمیماتی که نیاز به 
هماهنگی میان قوا دارد با تایید رهبر معظم انقلاب، 

برای همه لازم الاجرا باشد.
رییس جمهوری با اشاره به تصمیمات مهمی که 
طی دو سال گذشته در این جلسه اتخاذ شده است، 
گفت: تاکنون با همه مشکلات موجود با هماهنگی 
و همدلی توانسته ایم از شرایط مشکل پیش آمده در 
گذشته عبور کنیم و در فرصت یکساله پیش رو نیز 
سه قوه می توانند در کنار یکدیگر تصمیمات موثری 

را برای شکوفایی اقتصاد کشور اتخاذ کنند.
روحانی با بیان اینکه امروز به واسطه تحریم ها و 
از  بیماری کرونا، کشور در شرایط سختی  شیوع 
لحاظ اقتصادی قرار دارد، تاکید کرد: علیرغم همه 
مشکلاتی که در بخش های مختلف اعم از واردات، 
مواجه  آنها  با  ارز  تامین  و  نفت  فروش  صادرات، 
هستیم، اما دولت مصمم است که در راستای رفع 

مشکلات و بهبود شرایط سخت زندگی مردم با همه 
توان تا آخرین لحظه تلاش کند.

رییس جمهوری با ابراز تشکر از بیانات راهگشای 
مقام معظم رهبری که نقشه راه سه قوه را در مسیر 
همکاری و هم افزایی ترسیم کردند، اظهار امیدواری 
کرد مسوولان قوای سه گانه با همدلی و هماهنگی 
و اتخاذ تصمیمات مناسب بتوانند شرایط کشور را به 
بهترین وجه پیش برده و موجب کاهش مشکلات 

مردم و بهبود معیشت آنها شوند.
رئیسی: مردم از همه مسوولان برای حل 

معضلات معیشتی انتظار دارند
 پس از سخنان رییس جمهوری، حجت الاسلام 
قضاییه  قوه  رییس  رئیسی  ابراهیم  والمسلمین 
کشور  ارکان  همه  همکاری  ضرورت  بر  تاکید  با 
از  مردم  گفت:  اقتصادی  معضلات  حل  برای 
همه مسوولان انتظار دارند تا برای حل معضلات 
معیشتی و اقتصاد کشور اقدامات موثری انجام داده 
و همه مسوولان در هر سه قوه باید در کنار یکدیگر 
با یک برنامه منسجم در مسیر رفع مشکلات مردم 

اقدام کنند.
قالیباف: مجلس آماده همکاری با دولت است

 محمدباقر قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی 
نیز در این جلسه حل مشکلات اقتصادی کشور 
نمایندگان مجلس  و  مقننه  قوه  اصلی  را دغدغه 
شورای  مجلس  آمادگی  بر  تاکید  با  و  برشمرد 
اسلامی با دولت در جهت حل مشکلات افزود: با 
هماهنگی، همراهی و انسجام در تصمیم گیری ها 
در سطوح مختلف  و مسوولان  قوا  از سوی همه 
کارشناسی، تصمیم سازی و تصمیم گیری، اقدامات 
موثری برای حل این مشکلات اقتصادی انجام داد.
در این جلسه رییس کل بانک مرکزی گزارشی 
از وضعیت بازار ارز و روند تامین ارز مورد نیاز برای 
واردات کالاهای اساسی و ضروری کشور ارائه کرد. 
روسای سه قوه ضمن حمایت از برنامه های بانک 
مرکزی برای ایجاد ثبات در بازار ارز، بر لزوم تشویق 
و  از رشد صادرات غیرنفتی  و حمایت همه جانبه 
بازگشت ارز صادرکنندگان به چرخه اقتصاد تاکید 

کردند.

روحانی در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی قوا تاکید کرد؛

حل مشکلات اقتصادی و بهبود اوضاع زندگی مردم 

 معاون اول رئیس جمهورگفت: باید برای مدیریت تالاب های کشور برنامه ای مانند 
برنامه احیاء دریاچه ارومیه تدوین شود تا شاهد جلوگیری از خشک شدن تالاب ها 
باشیم. اسحاق جهانگیری پیش از ظهردیروز درجلسه سومین جلسه ستاد ملی 
هماهنگی و مدیریت تالاب های کشور با تأکید بر اینکه باید قدر مجموعه تالاب 
های کشور را بدانیم، گفت: باید قدر تالاب های کشور را تا وقتی زنده هستند 
و پیش از بروز پیامدها و آثار نامطلوب زیست محیطی ناشی از مرگ آنها بدانیم.  
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به تجربه موفق سازمان حفاظت محیط زیست و 
وزارتخانه های نیرو و جهاد کشاورزی در احیاء دریاچه ارومیه خاطرنشان کرد: باید 
برای مدیریت تالاب های کشور نیز برنامه ای مانند برنامه احیاء دریاچه ارومیه تدوین 
شود تا شاهد جلوگیری از خشک شدن تالاب ها باشیم.  وی افزود: اقدامات انجام 
شده برای احیای دریاچه ارومیه کار بسیار مهمی بود که اصلی ترین دغدغه ها 

نسبت به این دریاچه را برطرف و زمینه رضایتمندی مردم کشور را فراهم کرد. معاون 
اول رئیس جمهور با اشاره به گزارش های ارائه شده در خصوص تدوین برنامه ها و 
پروژه های اولویت دار پنج ساله احیای تالاب میانکاله و خلیج گرگان، بر ضرورت 
تلاش برای اجرایی شدن این پروژه ها تأکید کرد و افزود: باید این برنامه ها بر اساس 
اولویت های تعیین شده و مطابق برنامه زمانبندی با جدیت از سوی استانداران 
مازندران و گلستان و دستگاه های اجرایی مربوطه پیگیری شوند تا شاهد احیاء 
تالاب های کشور باشیم. جهانگیری همچنین با اشاره به گزارش های ارائه شده در 
جلسه در خصوص برنامه ها و اقدامات طرح جامع هفت ساله احیاء تالاب انزلی، 
این تالاب را از مهمترین تالاب های کشور برشمرد و گفت: تالاب انزلی همواره مورد 
توجه مردم استان گیلان بوده که امیدوارم با اجرای برنامه های تدوین شده، شاهد 

حل مشکلات و مسایل این تالاب باشیم.

معاون اول رئیس جمهور: 

باید از خشک شدن تالاب های کشور جلوگیری کنیم

معاون خدمات شهری شهردار قم  اعلام کرد:

شهرداری قم آماده توافق 
با مدعیان بوستان فدک
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رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه همه دستگاه ها 
تعاون و  باید پای کار نهضت  با ظرفیت های خود 
احسان بیایند، گفت: قوه قضاییه خود را ملزم به 

همکاری با مجلس و دولت می داند. 
به  گزارش روز دوشنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه 
قضاییه افزود: مدیریت کشور درحوزه های اجرایی 

نیازمند کار مقتدرانه و برنامه ریزی شده است.
وی ادامه داد: لازمه ایران قوی، اقتصاد قوی است 
و اقتصاد قوی، نیازمند مدیران قوی است. حمایت از 
مدیران قوی خطرپذیر و شجاع در دستور کارماست 
و نسبت به برخورد با متجاسرین و مفسدان، جدی 
هستیم اما برخوردهای قضایی جایگزین سستی 

های مدیریتی نیست.
رئیسی اظهار داشت: باید توجه داشت راه حل 
مشکلات کشور در درون کشور است و نسبت به 
دشمن خارجی هر جا امتیاز داده ایم، بیشتر باج 

خواهی کرده اند و دنبال تضعیف کشور افتاده اند.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به انعقاد تفاهم نامه این 
قوه با کمیته امداد خاطرنشان کرد: قوه قضاییه برای 
دسترسی آسان مردم به محرومان و توجه به خانواده 
با  نامه  تفاهم  و  می داند  موظف  را  خود  زندانیان، 
کمیته امداد برای عدم پرداخت هزینه دادرسی در 

همین راستا بود.
وی اضافه کرد: باید قصورها در دوره های مختلف 
پیگیری شود و گرنه شاهد ده ها آتش سوزی، انفجار 

و خسارت خواهیم بود.
رئیسی در بخشی از سخنانش خطاب به دادستان 
تهران و معاون امور بین الملل قوه قضاییه افزود: کار 
مربوط به پیگیری خون حاج قاسم سلیمانی تعطیل 
بردار نیست. دادستان تهران و معاون بین الملل، 
موضوع تعقیب قاتلان شهید سلیمانی و موارد طرح 
شده توسط گزارشگر سازمان ملل را در دستور کار 

قرار دهند.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به مناسبت های ماه 
ذی القعده، از جمله روز دحوالارض و روز شهادت 
ماه  را  ماه  این  السلام،  علیه  جوادالائمه  حضرت 
حضرت رضا علیه السلام دانسته و از خداوند توفیق 
خدمت به مردم و دفع بلای و بیماری کرونا بواسطه 

عنایات امام هشتم را مسئلت کرد.
جمع  در  انقلاب  معظم  رهبر  فرمایشات  وی، 
نمایندگان مجلس را سرلوحه کار مسئولان دانست 
ویژه  به  ملی  وحدت  و  انسجام  ضرورت  افزود:  و 
همکاری قوای سه گانه از جمله نکات مورد تاکید 
رهبر انقلاب است و ما در قوه قضائیه خود را موظف 
به همکاری با دولت، مجلس و همه نهادهای انقلاب 
اسلامی می دانیم تا توطئه دشمنان انقلاب اسلامی 
حوزه  در  ویژه  به  مردم  زندگی  از  و  کرده  خنثی  را 

مسائل معیشتی و اقتصادی گره گشایی کنیم.
نیز  قضا  دستگاه  در  خود  همکاران  از  رئیسی 
خواست تا همچون گذشته، همکاری و مساعدت 

خود با سایر بخش ها بیشتر کنند.
مساعدت  و  همکاری  این  اظهارداشت:  وی 
انشاالله بیشتر خواهد شد تا ما در کشور هم صدا با 
هم علیه دشمنان و همکار با هم برای خدمتگزاری 

به مردم باشیم.
رئیس قوه قضاییه، لازمه به ثمر نشستن همدلی 
حل  به  اعتقاد  را  مردم  مشکلات  حل  جهت  در 
مسائل مردم با نگاه به داخل عنوان کرد و گفت: 
حل مشکلات کشور را باید در دست توانای مردان 
وزنان این کشور جسجتو کنیم و اگر با اتکال به خدا و 
اعتماد به نفس این کار دنبال بشود، به رفع مشکلات 

مردم یقین داریم.
رئیسی در همین زمینه بر لزوم سیاست گذاری 
حل  برای  بانکی  منابع  از  استفاده  در  صحیح 
مشکلات مردم اشاره کرده و گفت: به عنوان مثال 
اگر آنچه که از پول مردم در اختیار نظام بانکی است، 
از  در تولید به کار گرفته شود، حتما گره گشایی 
کشور خواهد بود اما اگر این سرمایه تبدیل شد به 
برج سازی و انباشت سرمایه در بخش های مختلف 
بانک شد بدون اینکه سرمایه درتولید به کار گرفته 

شود، حتما برای کشور مشکل ایجاد می کند.

 لازمه ایران قوی، اقتصاد قوی است 
رئیس قوه قضاییه عزم دستگاه قضا برای برخورد 
قانون  قانون،  به  متجاسرین  متخلفان،  با  قضائی 
گفت:  و  دانست  جدی  را  مفسدین  و  شکنان 
اما  دارد  را  خودش  جایگاه  حتما  قضایی  برخورد 
سستی  جایگزین  عنوان  هیچ  به  برخوردها  این 
مدیریتی نخواهد شد. در حوزه مدیریتی باید یک 
برای حل  و قوی  ریزی شده  برنامه  کار مقتدرانه، 

مشکلات مردم شکل بگیرد.
رئیسی، لازمه شکل گیری ایران قوی را مدیریت 
قوی عنوان کرده و افزود: مدیران ما در سراسر کشور 
یقین بدانند که مدیر قوی می تواند اقتصاد قوی را 
رقم بزند و این اقتصاد قوی است که می تواند ایران 
قوی را رقم بزند. بنابراین حمایت از مدیران کارآمد، 
خطر پذیر، مسئولیت پذیر و شجاع، در دستور کار 

قوه قضائیه است.  
که  ایم  گفته  همواره  کرد:  خاطرنشان  وی 
دستگاه های ما در حوزه قضاوت و نظارت حتما از 
مدیر قوی کاردان شجاع خطر پذیر حمایت می کنند 

و خواهند کرد تا کار پیش برود.
رئیس قوه قضاییه به تجربه پرونده هسته ای ایران 
به عنوان نمونه ای عبرت آموز اشاره کرده و گفت: 
١٧ سال است که پرونده هسته ای ما که در دنیا 
کردیم  ایستادگی  ما  که  جا  هر  اما  شده،  مطرح 
دشمن مجبور به عقب نشینی شد و هر جا که امتیاز 
دادیم باج خواهی شان بیشتر شد و دنبال تضعیف 

کشور افتادند.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به فراخوان رهبر معظم انقلاب برای »نهضت تعاون 
و احسان« و یاری به آسیب دیدگان بیماری کرونا، 
این نهضت را برای شرایط امروز کشور یک ضرورت 
دانست و افزود: مردم و نهادهای مختلف در حرکت 
کشوری »کمک مومنانه« خوش درخشیدند و  در 
نهضت تعاون و احسان نیز  لازم است با همه ظرفیت 
حضور پیدا کنیم، البته حضور دستگاه  های مختلف 
در این حرکت ممکن است متفاوت و متناسب با 

ماموریت هر دستگاه باشد.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: مثلا یک کارهایی از 
دستگاه قضا بر می آید مثل توجه به محرومان به ویژه 
در مسائل قضایی و حقوقی، مانند کاری که همکاران 
ما در مرکز آمار و فناوری اطلاعات با همکاری کمیته 
امداد و بهزیستی برای عدم دریافت هزینه دادرسی 
از افراد تحت پوشش این نهادها انجام دادند و بسیار 
ارزشمند و قابل تقدیر بود تا دسترسی به عدالت را 

برای محرومین و مستضعفان آسان کنند.
تاکید برحفظ ارزش های اخلاقی در جامعه  
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به سالروز حادثه مسجد گوهرشاد گفت: این روزها 
یاد آور ماجرای مسجد گوهرشاد و ایستادگی مردم 
برای حفظ ارزش های اسلامی و حجاب و عفاف نیز 
هست. امروز حفظ ارزش های اخلاقی در جامعه 
هم اقتضا شرع است، هم اقتضاء قانون  و هم حقوق 
شهروندی است. حریم شکنی در این زمینه مورد 
پذیرش هیچ کس نیست، به هیچ عنوان با قانون 
و فرهنگ ملی ما تطابق ندارد. حفظ ارزش های 

اسلامی است که می تواند خانواده را حفظ کند و 
فرد و جامعه را مصون بدارد.

رئیس قوه قضاییه برخی فضاسازی های رسانه ای 
در روزهای اخیر را نیز ناشی از عزم راسخ قوه قضاییه 
و  دانست  قانون شکنان  و  مفسدین  با  برخورد  در 
امروز عملکرد قوه قضاییه پیش روی  تاکید کرد: 
زیر  قانون  برابر  قضاییه  قوه  ضابطان  است.  همه 
نظر دادستان ها و قضات ما مقید و موظف به حفظ 
حقوق مردم، حتی حفظ حقوق متهم و ارباب رجوع 

هستند.  
وی خاطرنشان کرد: اگر جایی هم ضابط تخلف 
کرد، قبل از هر کس و هر چیز خود ضابطان موظفند 
سازمان  به  قانون  برابر  و  کنند  پیگیری  را  تخلف 

قضائی برای پیگیری ارائه دهند.  
آغاز دور دوم اقدامات ضد کرونایی در 

زندان ها 
سیر  در  ما  قضات  افزود:  قضاییه  قوه  رئیس 
دادرسی نیز خود را موظف می دانند که مطابق با 

موازین آئین دادرسی عمل کنند.
رئیسی، حفظ امنیت جامعه را خط قرمز دستگاه 
قضا عنوان کرد و اظهارداشت: هجمه های اخیر به 
قوه قضاییه مربوط به عزم راسخ این قوه و قضات 
قانون  و  مفسدان  با  برخورد  به  نسبت  ما  شریف 
شکنان و افرادی است که می خواهند امنیت کشور 
را به خطر بیاندازند. حفظ امنیت جامعه برای همه 
نمی  اجازه  و  است  حیاتی  بسیار  مساله  یک  ما 
دهیم که دشمنان توفیق پیدا کنند امنیت جامعه 
را مختل کنند. رئیس قوه قضاییه با مقایسه عملکرد 
جمهوری اسلامی ایران و برخی کشورهای مدعی 
حقوق بشر در موضوع حقوق زندانیان در ایام کرونا 
گفت: کرونا که تنها مساله کشور ما نبود اما ببینید 
که رفتار ما با زندانیان چگونه بود، رفتار دیگر کشورها 
چطور بود؟ کاری که توسط جمهوری اسلامی شد 
برای همه کشورها خیره کننده بود که بیش از ۱۰۰ 
هزار نفر به مرخصی رفتند و امروز مرحله دوم در 
دست بررسی است. این کاری است به خاطر اعتقاد 
ما به دین، قانون، و حقوق انسانی صورت گرفته و جز 

مبانی انقلاب اسلامی است.
رئیسی ادامه داد: اما ببینید رفتار آنها با زندانی 
چطور است؟ اصلا  ببینید بازداشت ها و بازجویی 
افراد  با  ما  رفتار  می شود.  انجام  چطور  هایشان 
مختلف با زندانی، با متهم با ارباب رجوع چگونه 
هست و آنها چطور در خیابان ها با مردمشان رفتار 
می کنند. حقوق مسلم مردم را ضایع می کنند و 
مدعی حقوق انسان هم شده اند. مردم می فهمند 
عالم  در  بشر  حقوق  ناقضان  بزرگترین  اینها  که 

هستند.
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر این که در عمل به 
ملامت  از  ملامتی  هیچ  قانونی  و  شرعی  وظایف 
کننده نمی تواند دست اندر کاران اجرای عدالت را 
دچار سستی کند، افزود: ما در اجرای عدالت وظیفه 
قانونی خودمان را انجام می دهیم، هر کسی هم 
ملامت کند، به هیچ وجه در دل و جان ما اثر نخواهد 
کرد و ما در اجرای عدالت و انجام وظیفه و حفظ 

حقوق مردم را مصمم تر خواهد کرد.

رییس دیوان عدالت اداری:

اصلاح قوانین مانع تراش سبب جهش 
تولید می شود

 رئیس دیوان عدالت اداری گفت: یکی از مهمترین راه های کمک به جهش تولید، 
اصلاح قوانین بانکی، مالیاتی و زدودن قوانین مانع تراش است. 

حجت الاسلام والمسلمین محمد کاظم بهرامی در نشست جهش تولید در رویه 
قضایی دیوان عدالت اداری، به الزامات تحقق این شعار در دیوان اشاره کرد و افزود: 
وظایفی که دیوان در راستای تحقق این شعار برعهده دارد را به بهترین نحو انجام می 
دهیم و با بکارگیری سرمایه ها و ظرفیت های داخلی دیوان از چرخه تولید حمایت می 
کنیم. وی با بیان اینکه دشمن با همه قوا درصدد ضربه زدن به توان اقتصاد و صنعت 
هست، گفت:  شناسایی مشکلات و چالش های این بخش و حمایت از تولید داخل در 
سال جهش تولید یک ضرورت برای مقابله با دشمن است. بهرامی به پرونده هایی که با 
شکایت تولیدکنندگان در دیوان تشکیل می شود، اشاره کرد و افزود: قاضی رسیدگی 
کننده باید با این موضوعات با هوشمندی برخورد کند و در صورت درخواست دستور 
موقت، اگر به روند و جهش تولید لطمه وارد می کند از صدور این دستور خودداری کنند 
و یا اگر عکس این موضوع صادق بود به جهت حمایت از چرخه تولید روند رسیدگی 
تسریع شود. وی افزود: یکی از موضوعات مهم در دیوان عدالت اداری که به نوعی تولید 
است و باید از آن حمایت کرد، صدور پروانه های ساختمانی است که منجر به تولید 
مسکن می شود. که در نتیجه افزایش ساخت مسکن موجب کاهش قیمت مسکن و 
در نهایت به کاهش تورم کمک بسزایی دارد. رئیس دیوان عدالت اداری آسیب شناسی 
قوانینی که مانع رشد و جهش تولید می شود را مهم خواند و گفت: یکی از مهمترین راه 
های کمک به جهش تولید اصلاح قوانین بانکی، مالیاتی و زدودن قوانین مانع تراش 
است و این قوانین باید شناسایی شود و معاونت های دیوان عدالت اداری هر کدام به 
صورت تخصصی می توانند در این راستا کمک شایانی داشته باشند. این نشست به 
همت پایگاه مقاومت بسیج شهید مفتح دیوان عدالت اداری و با حضور معاونان، مدیران 

و کارکنان قضایی و اداری در سالن هیات عمومی دیوان عدالت اداری برگزار شد.

وزیر بهداشت:

کنکور با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشتی ابلاغی برگزار شود

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در نامه ای به علیرضا رئیسی معاون بهداشت 
این وزارتخانه، با اشاره به تعویق زمان برگزاری کنکور دکتری و کارشناسی ارشد، بر 
رعایت کامل دستورالعمل ها، فاصله گذاری و پروتکل های بهداشتی به منظور مراقبت 
از سلامت داوطلبین شرکت کننده تاکید کرد.  به گزارش روز دوشنبه وبدا، سعید نمکی 
در این نامه تاکید کرده است: قبل از برگزاری امتحانات، نمایندگان وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی از محل برگزاری بازدید و چیدمان، تهویه و شرایط محیطی و 
انطباق آن با پروتکل های ابلاغی بررسی و اعلام شود. وی افزود:  توصیه های لازم و 
نیروی انسانی کافی جهت اطلاع رسانی به خانواده ها و داوطلبین جهت عدم تراکم 
و احتمال سرایت ویروس قبل و حین ورود به مراکز برگزاری امتحان فراهم شود. وزیر 
بهداشت در ادامه این نامه تصریح کرده است: در تمام حوزه ها ناظر واجد شرایط جهت 
نظارت بر اجرای دستورالعمل ها و رعایت فاصله گذاری، استفاده از ماسک، تهویه 
مناسب، پیشگیری از آلودگی ناشی از زمان تغذیه داوطلبین و همچنین کنترل رفتار 
مراقبین و برگزار کنندگان و توزیع اوراق حضور فعال داشته، هرگونه عدم انطباق با موازین 
بهداشتی سریعاً تذکر داده شود و در صورت کمبود نیرو می توانید از دیگر دستگاهها 
کمک بگیرید. نمکی تاکید کرد: همچنین در زمان خاتمه آزمون و خروج داوطلبین در 
خارج از حوزه امتحانی از هرگونه گردهمائی و تجمع باید جداً جلوگیری شود و لازمست 
روزهای قبل از برگزاری در برنامه های مختلف صدا و سیما و همچنین از طریق شبکه 
های مجازی، اطلاع رسانی و آموزش کافی جهت داوطلبین و خانواده های آنها صورت 
گیرد تا از پیشگیری حداقل آلودگی نیز مطمئن شویم. وزیر بهداشت در این نامه افزود: 
اجرای این دستورالعمل در استان ها بعهده روسای دانشگاههای علوم پزشکی خواهد 
بود. بر اساس اعلام سازمان سنجش آموزش کشور، کنکور دکتری روز نهم مردادماه و 

کنکور کارشناسی ارشد در روزهای ۱۶ و ۱۷ مردادماه برگزار می شود.
  

معاون حقوقی و پارلمانی وزارت آموزش و پرورش خبرداد:

صدور مجوز استخدام ۲۵ هزار معلم 
ردیف  هزار   ۲۵ اختصاص  از  پرورش  و  آموزش  وزارت  پارلمانی  و  حقوقی  معاون 
استخدامی از سوی سازمان امور استخدامی کشور در راستای اجرای قانون "تعیین 

تکلیف استخدامی معلمان حق التدریس" برای سال تحصیلی جدید خبر داد. 
تکلیف  تعیین  قانون  اجرای  زمان  درباره  دوشنبه  روز  احمدی لاشکی«  »قاسم 
استخدامی معلمان حق التدریسی و آموزشیاران نهضت سوادآموزی مصوب مجلس 
دهم، اظهارداشت: این قانون شامل سه گروه نیروهای پیش دبستانی، نیروهای شرکتی 
و خرید خدمات آموزشی و نیروهای نهضت سوادآموزی می شود که به تفکیک تشریفات 
قانونی هر گروه در حال اجرایی شدن است. معاون حقوقی و پارلمانی وزارت آموزش و 
پرورش تصریح کرد: نیروهای پیش دبستانی، نیروهای شرکتی و خرید خدمات آموزشی 
نیاز به آزمون نداشتند ولی نیروهای نهضتی،  آزمونی در تاریخ ۲۰ تیرماه دادند که نتایج 
آن نیز به زودی مشخص می شود. احمدی لاشکی اضافه کرد: افرادی که مشمول بازه 
زمانی تعریف شده در قانون می شوند باید پس از طی یک دوره آموزشی در دانشگاه 
فرهنگیان به تناوب تا پایان برنامه ششم توسعه یعنی سال ۱۴۰۰ جذب آموزش و پرورش 
شوند. وی یادآور شد: سازمان امور استخدامی امسال حدود ۲۵ هزار ردیف استخدامی 
برای این نیروها در نظر گرفته و مجموع نفراتی که مشمول قانون فوق می شوند، حدود 
۵۵ هزار نفر است. این مقام مسئول در وزارت آموزش و پرورش خاطرنشان کرد: براین 
اساس مقرر شده تا پایان تابستان دوره های آموزشی برای ۲۵ هزار معلم در دانشگاه 
فرهنگیان برگزار شود تا معلمان پس از اخذ نمره قبولی در دانشگاه فرهنگیان برای سال 

تحصیلی جدید در کلاس ها حاضر شوند.

سردارسلامی: 

غلبه بر جنگ نرم نیازمند محتوای
 ناب انقلابی است

 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر لزوم بهره گیری از جوانان فهیم 
و خلاق برای تولیدات فرهنگی و هنری تراز انقلاب گفت: برای غلبه بر جنگ نرم باید بر 

ارائه جذاب و انعکاس هنرمندانه محتوای ناب انقلابی متمرکز شد. 
به گزارش روز دوشنبه سپاه نیوز؛ مدیران قرارگاه فرهنگی اجتماعی حضرت بقیه 
الله الاعظم )عج( با سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی دیدار و گزارشی از فعالیت های این قرارگاه ارائه کردند.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در این نشست صمیمانه با تشکر از 
تولیدات خوب انجام شده و تاکید بر لزوم بهره گیری از جوانان فهیم، خلاق، باانگیزه 
و با نشاط برای خلق آثار فرهنگی و تولیدات هنری در تراز انقلاب اسلامی گفت: برای 
غلبه در جنگ نرم باید بر ارائه جذاب و انعکاس هنرمندانه محتوای ناب انقلابی متمرکز 
و اهتمام ورزید. سرلشکر سلامی با اشاره به ضرورت ارتقای ظرفیت و توانمندی های 
موجود و پرهیز از تولید کارهای سطحی خاطرنشان کرد: تربیت نیروی انسانی و میدان 
دادن به نیروهای جوان و مشتاق نقش آفرین در عرصه های نیاز انقلاب در حوزه های 

فرهنگی از موضوعاتی است که باید در اولویت قرار گیرد.
 

سخنگوی وزارت بهداشت اعلام کرد؛

فوت ۲۰۳ بیمار کرونایی در ۲۴ ساعت گذشته
 سخنگوی وزارت بهداشت، به ارائه گزارشی از موارد ابتلا، بهبودیافتگان و فوتی های 
کرونا در کشور پرداخت و گفت: تا کنون ۲۵۹ هزار و ۶۵۲ نفر از جمعیت کشور به این 
بیماری مبتلا شده اند. سیما سادات لاری، بعد از ظهر دوشنبه در ارتباط زنده تلویزیونی، 
به ارائه تازه ترین آمار کرونا در کشور پرداخت. وی با اشاره به شناسایی ۲۳۴۹ مورد جدید 
کرونا در کشور طی شبانه روز گذشته، گفت: تا کنون ۲۵۹ هزار و ۶۵۲ نفر از جمعیت 
کشور به این بیماری مبتلا شده اند. لاری، تعداد فوتی ها در ۲۴ ساعت گذشته را ۲۰۳ 
نفر اعلام کرد و افزود: بر همین اساس، تا کنون ۱۳ هزار و ۳۲ نفر از هموطنان بر اثر 
ابتلاء به این بیماری جان خود را از دست داده اند. سخنگوی وزارت بهداشت، آمار بهبود 
یافتگان را ۲۲۲ هزار و ۵۳۹ نفر اعلام کرد و گفت: در شرایط کنونی، تاکنون ۳۳۷۵ نفر 

از بیماران کرونا در وضعیت شدید و تحت مراقبت های ویژه قرار دارند.

مجلس باید
 »لایحه محور« شود 

 مجلس یازدهم بر اساس سیاستی که از سوی آقای 
قالیباف اعمال شده تلاش می کند »لایحه محور« 

باشد و کمتر به ارائه طرح بپردازد.  این تصمیم هم به این علت است که در سالهای 
گذشته نوعی از انباشت طرح در ادوار مجلس مختلف رخ داده و متاسفانه درصد 

زیادی از همان طرح ها نیز به نتیجه نرسیده بود.
هنگامی که طرح های مختلف آن هم در فواصل زمانی کوتاه در مجلس ارائه 
می شوند، دو اشکال را با خود همراه می کنند. نخست اینکه زمان کافی برای نگارش 
یک طرح کارشناسی صرف نمی شود و در مرحله بعد نیز نمایندگان مردم نمی توانند 

در زمان کافی به بررسی طرح های پیشنهادی بپردازند.
متاسفانه تورم طرح در مجلس باعث شده که بخش زیادی از زمان صحن معطوف 
به بررسی موضوعات ذیل طرح های پیشنهادی شود. به همین دلیل و از زمان شروع 
به کار مجلس یازدهم تلاش جدی برای ارجاع طرح ها به کمیسیون های تخصصی 
آغاز شده است. امروز نمایندگان مجلس شورای اسلامی به این نتیجه رسیده اند که 
باید زمان جلسات کمیسیون های تخصصی را بیشتر کنند و طرح ها و لوایح موجود را 
با استفاده از ظرفیت های هر کمیسیون، از جمله کمیته های تخصصی؛ مورد بحث 

و بررسی قرار دهند.
نقش دولت در کاهش تمرکز مجلس بر روی طرح  های مختلف نیز بسیار مهم است. 
دولت می تواند با بهره گیری از بدنه کارشناسی خود بنا به مقتضیات زمان و مسائل 
مختلف، لوایحی را به مجلس ارائه کند تا نمایندگان نیز با تصویب همان لوایح زمینه 

اجرایی شدن خواسته های قوه مجریه را فراهم کنند.
اگر یک هماهنگی کامل بین سه قوه »مقننه« و »مجریه« و »قضائیه« شکل بگیرد، 
به راحتی می توان در یک بستر کارشناسی بسیاری از مسائل را در قالب طرح و لایحه 

به نتیجه رساند.
امروز و پس از گذشته چهار دهه از انقلاب اسلامی فرصتی برای »آزمون و خطا« 
نداریم که بر اساس آن زمان خود را صرف مسائل غیرکارشناسی کنیم. کشور ما با 
یک سابقه قانونگذاری بلند مدت باید در جایگاهی قرار بگیرد که در آن روند ایجاد یک 

قانون جدید بدون حاشیه و در بهترین بستر کارشناسی پیش رود.
دردسر طرح های شتاب زده برای پارلمان

یکی از مسائلی که در حوزه تقنینی بسیار کمک رسان می تواند باشد، بهره گیری 
از قوانین دین مبین »اسلام« است. بسیاری از قوانین دین اسلام محدود به زمان 
مشخصی نیستند و به راحتی می توان بخشی از قوانین موجود در کشور را با آنها 

تطبیق داد.
یک نماینده زمانی که یک طرح را تدوین می کند، اولین موضوعی را که در نظر 
می گیرد این است که بتواند بخشی از مشکلات حوزه انتخابیه خود و یا کشور را کم 
کند. اما در این مسیر برخی از طرح ها آنقدر شتاب زده و غیرکارشناسی نگارش 
می شوند که در همان بدو ورود به کمیسیون های تخصصی از دستور بررسی خارج 
می شوند. بهتر است این نمایندگان که عمدتا نیز برای اولین بار در مجلس حضور 
پیدا می کنند تمرکز بیشتری بر روی طرح های خود داشته باشند و نگذارند بخشی از 
زمان کمیسیون ها و حتی صحن علنی پارلمان معطوف به بررسی طرح های شتاب 

زده شود.
* نماینده مردم شهر بابک در مجلس یازدهم

جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه:

 مدارک ترور شهید سلیمانی را به 
قوه قضائیه تحویل دادیم 

جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه از ارائه اسناد و مدارک سفر دیپلماتیک سردار 
سلیمانی، مسافران پرواز سوریه به عراق، تیم پروازی، ملاقات های ایشان قبل از سفر 

به عراق و برنامه ایشان در بغداد به قوه قضائیه خبر داد. 
جلسه  در  سپاه  قدس  نیروی  فرمانده  جانشین  حجازی  محمد  سید  سردار 
هماهنگی همایش بین المللی مطالبات حقوقی-بین المللی دفاع مقدس با تقدیر 
از ابتکار پژوهشگاه علوم و معارف دفاع مقدس شهید قاسم سلیمانی در برگزاری 
این همایش بین المللی و با تأکید بر ضرورت پیگیری حقوقی مطالبات حقوقی 
دفاع مقدس و ترور شهید قاسم سلیمانی گفت: در رابطه با پیگیری حقوقی ترور 
شهید سلیمانی جلساتی در شورای عالی امنیت ملی برگزار شد و چهار کمیته برای 
این موضوع تشکیل شده است که شامل کمیته حقوقی-قضائی با مسئولیت قوه 
قضائیه، کمیته امنیتی با مسئولیت ستاد کل نیروهای مسلح، کمیته سیاسی با 

مسئولیت وزارت امور خارجه می شود.
سردار حجازی با تأکید بر ضرورت پیگیری حقوقی ترور شهید قاسم سلیمانی، 
شهید ابومهدی المهندس و یارانشان توسط دولت و ارتش تروریستی آمریکا تصریح 
کرد: توقع از قوه قضائیه این است که برای پیگیری حقوقی این اقدام جنایتکارانه 
دولت آمریکا یک اقدام حقوقی-بین المللی انجام و علیه مسببین و دست اندرکان 

این اقدام تروریستی اقامه دعوا شود و به اقدامات سیاسی و دیپلماتیک اکتفا نشود.
وی با اشاره به اقدام اخیر قوه قضائیه و دادستانی استان تهران در شناسایی و 
دستور جلب و اعلام وضعیت قرمز از طریق پلیس بین الملل برای ۳۶ نفر از افرادی 
که در ترور حاج قاسم مباشرت، معاونت و آمریت داشتند، گفت: این اقدام حقوقی 
یکی از نتایج تشکیل کمیته قضائی-حقوقی در شورای عالی امنیت ملی و قوه 
قضائیه است. جانشین فرمانده نیروی قدس با بیان اینکه برای اقامه دعوا و پیگیری 
حقوقی به اسناد و مدارک کامل نیاز است خاطرنشان کرد: هرچند برخی از واقعیات 
بسیار بدیهی به نظر می رسند اما برای پیگیری حقوقی نیاز به اسناد و مدارک دقیق 
داریم به همین دلیل ما در رابطه با سفر سردار سلیمانی و ترور ناجوانمردانه ایشان و 
همراهان شان، مسافران پرواز از سوریه به عراق، تیم پروازی، ملاقات های ایشان قبل 
از سفر به عراق و سایر موضوعات مدارک لازم را جمع آوری و به قوه قضائیه ارسال 

کردیم.

غلامرضا ظریفیان:

کرونا در اختلاف های سیاسی یک توقف 
کوتاه ایجاد کرد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تهدید کرونا فرصتی شد برای همدلی و 
انسجام بیشتر در فضای سیاسی کشور، ولی اکنون در حال بازگشت به شرایط پیش 

از کرونا هستیم. 
غلامرضا ظریفیان در گفت وگو با ایسنا، درباره تاثیر کرونا بر فضای سیاسی کشور 
اظهار کرد: از زمان آغاز کرونا در کشور تا اردیبهشت تنازعات و تقابل های سیاسی 
کاهش یافت، اما هرچه جلوتر رفتیم و مخصوصا با بازگشایی مجلس، اختلاف ها و 
تقابل ها دوباره احیا شد؛ در واقع تهدید کرونا فرصتی شد برای همدلی و انسجام 

بیشتر ولی اکنون در حال بازگشت به شرایط پیش از کرونا هستیم.
وی ادامه داد: هر چه به پایان این دولت و انتخابات ریاست جمهوری نزدیک تر 
شویم، به تنازعات سیاسی هم نزدیک تر می شویم. در حالی که کشور درگیر مشکلات 
اقتصادی ناشی از تحریم ها و کروناست، برخی جریان ها همچنان بر طبل اختلاف 

می کوبند.
این فعال سیاسی با بیان اینکه کرونا در اختلاف های سیاسی یک توقف کوتاه 
ایجاد کرد، گفت:  عوامل مختلفی بر مشارکت مردم در انتخابات ۱۴۰۰ تاثیر دارد. اگر 
کرونا تا زمان انتخابات ادامه داشته باشد، بر مشارکت در انتخابات تاثیر می گذارد اما 
فقط کرونا نیست که بر مشارکت تاثیر دارد. اگر جریان های سیاسی دست از اختلاف 
برداشته و به دنبال حل مشکلات مردم باشند، آنها را به مشارکت در انتخابات تشویق 

می کنند.
ظریفیان در پایان خاطرنشان کرد: اگر مردم احساس کنند که اراده ای برای حل 
مشکلات معیشتی آنها وجود ندارد، دلسرد می شوند زیرا حل مشکلات اقتصادی 
برای مردم اهمیت بیشتری دارد تا اینکه کدام جریان در قدرت قرار گیرد. اگر مردم 
اراده ای بر حل مشکلات خود ببینند، سختی کرونا را تحمل می کنند، در غیر این 

صورت مراقبت از خود را بر مسایل سیاسی و انتخاباتی ترجیح می دهند.

اخبار

مصطفی رضا حسینی*

رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه:

قوه قضاییه خود را ملزم به همکاری با مجلس و دولت می داند 

 معاون حقوق بشر و امور بین الملل و دستیار وزیر دادگستری در امور حقوق 
شهروندی گفت: مصوبات ستاد ملی کرونا در چارچوب قانون اساسی و مبتنی 
بر مصوبه شورای عالی امنیتی است که در حکم قانون تلقی می شود و قضات و 

دادستان ها مکلف به اجرای مصوبات این ستاد هستند. 
محمود عباسی روز دوشنبه در گفت وگو با ایرنا افزود: این مصوبات برای آحاد 

جامعه، مردم و مسئولان لازم الاتباع است و همه باید آن را به مورد اجرا گذارند.
وی ادامه داد: ممنوعیت ها و محدودیت های اعلامی از سوی رئیس جمهوری 
طبق قانون اساسی برای همگان لازم الاجراست. هیچکس نمی تواند از اجرای 
مصوبات تخطی کند و ضمانت اجرای این مصوبات دستورات قضایی و اقدام و 

اجرای ضابطان قضایی است.
عباسی اظهار داشت: دادستان ها در این عرصه رسالت سنگینی بر عهده دارند. 
الزام شهروندان به زدن ماسک اجرای امر قانونی است و تخطی از آن، دارای ضمانت 
اجرای قانونی است. در اکثر کشورها مجازات های حبس و جزای نقدی برای تخطی 

از این مصوبات در نظر گرفته شده و با قوت و قدرت اجرا می شود.
معاون وزیر دادگستری خاطرنشان کرد: پاندمی کرونا آثار و پیامدهای وحشتناکی 
در پی دارد؛ بیش از ۲۰۰ جان باخته ناشی از ابتلا به کرونا در یک روز زنگ خطر 

جدی برای همه مردم و مسئولان است که کرونا شوخی بردار نیست.
وی گفت: نزدن ماسک و عدم رعایت فاصله فیزیکی و بی توجهی به پروتکل های 
بهداشتی یعنی بازی با مرگ و در این بازی شطرنج خطرناک که نتیجه اش کیش 

و مات خود و شهروندان است، هیچکس نمی تواند و حق ندارد با آتش بازی کند.
دستیار وزیر دادگستری در امور حقوق شهروندی تصریح کرد: اگر در شرایط 
عادی اجتماعی همواره بر آزادی شهروندان تاکید می کنیم، مگر در موارد خاص 
ممنوعیت های قانونی در اینجا باید بر این نکته تاکید کرد و بر آن پای فشرد که 
حقوق شهروندی در اجرای محدودیت های قانونی است حتی اگر دایره محدودیت 

ها گسترده تر از موارد استثنا باشد.
عباسی افزود: در اینجا به مخاطره افکندن سلامت و حیات دیگران را از نظر 
قانونی می توان در دو زاویه فعل و ترک فعل مورد بررسی قرارداد. اگر شخصی که 

مبتلا به کرونا است و با آگاهی و به طور عمدی سلامت و حیات دیگران را به مخاطره 
افکند، مرتکب فعل مجرمانه ای شده که در قوانین جزایی برای آن مجازات پیش 

بینی شده است.
معاون وزیر دادگستری گفت: از قضات و حقوقدانان دعوت می کنم اینگونه 
مباحث را در شرایط حساس کنونی به بحث بگذارند که در چنین شرایطی چه 

مجازات هایی متوجه مرتکب جرم است.
وی ادامه داد:  از طرفی چنانچه فرد مبتلا به کرونا با نادیده انگاشتن پروتکل های 
بهداشتی و نزدن ماسک در ادارات و اماکن عمومی که مرتکب ترک فعل شده با چه 

مجازات مواجه است.
معاون وزیر دادگستری درباره اینکه چه مجازاتی برای فردی که عمدا دیگری را 
مبتلا به کرونا می کند مترتب است، گفت: کسی که با علم و اطلاع از ابتلای خود 
به کرونا و آگاهی از اینکه مبتلا کردن دیگران با بیماری های زمینه ای مانند بیماران 
قلبی و عروقی که در صورت ابتلا به کرونا خطر مرگ برای آنها وجود دارد یا با نزدن 
ماسک و سرفه و عطسه و عدم رعایت پروتکل های بهداشتی موجبات ابتلای آنان 
به کرونا را فراهم کند و در نهایت منجر به مرگ آنان شود، مرتکب جنایت عمدی و 

مستوجب قصاص است.
عباسی خاطرنشان کرد: حتی فراتر از آن تاکید می کنم که قانونگذار در فرض 
دوم مسئله که شخص مبتلا به کرونا که با نزدن ماسک و عدم رعایت پروتکل های 
بهداشتی در حالی که واقف به شیوع کرونا و آثار هلاکت بار آن است زمینه مرگ 
دیگری را فراهم کند بر اساس تبصره ماده ۲۹۲ قانون مجازات اسلامی مرتکب 

جنایت عمدی شده نه خطای محض مصرحه در متن ماده ۲۹۲.
وی افزود: باید به افرادی که پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند و دستورات 
مقامات اجرایی یا قضایی را نادیده می گیرند، هشدار داد که مجازات سنگینی در 

انتظار آنها است.
معاون وزیر دادگستری اظهار داشت: دولت، قوه قضاییه و نیروهای امنیتی و 
انتظامی در نقش ضابطان قضایی در اینگونه موارد نمی توانند و نباید بی تفاوت 

از این مسائل بگذرند.

معاون وزیر دادگستری:
قضات و دادستان ها مکلف به اجرای مصوبات ستاد ملی کرونا هستند
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افراد مبتلا به دیابت باید به مصرف میوه خود توجه داشته باشند اما به طور 
کلی، میوه همچنان بخش مهم و سالمی از هر رژیم غذایی برای مدیریت دیابت 

محسوب می شود. 
افراد مبتلا به دیابت باید رژیم غذایی خود را به دقت کنترل کنند تا سطوح قند 

خونشان از محدوده سالم خارج نشود.
به نقل از "اینسایدر، زمانی که کربوهیدرات ها را مصرف می کنید، بدن شما 
آنها را به قند تجزیه می کند تا وارد جریان خون شده و به عنوان سوخت مورد 
استفاده قرار بگیرد. برای افراد مبتلا به دیابت که نمی توانند به طور موثر قند خون 
را پردازش کنند، کربوهیدرات ها می توانند موجب افزایش قند خون شده و به 
همین دلیل بسیاری از افراد مبتلا به دیابت تلاش می کنند میزان کربوهیدرات 
مصرفی خود از جمله شکر و نمونه های دیگر مانند آنهایی که در میوه ها یا غلات 

وجود دارند را محدود کرده یا شمارش کنند.
میوه یک کربوهیدرات حاوی قند است و در صورت مصرف بیش از حد ممکن 
است سطوح قند خون را افزایش دهد. با این وجود، میوه حاوی فیبر زیادی نیز 
است و مصرف مقدار زیاد فیبر می تواند به تنظیم سطوح قند خون کمک کرده و 

حتی به پیشگیری از دیابت نوع ۲ کمک کند.
به طور کلی، کربوهیدرات های سالم که حاوی فیبر هستند، مانند میوه، اثر 
بسیار کمتری بر قند خون دارند تا کربوهیدرات های بدون فیبر مانند نوشابه یا 
آبنبات. بر همین اساس است که میوه می تواند گزینه مطمئن و مناسبی برای 

افراد مبتلا به دیابت باشد.
میوه تازه برای افراد مبتلا به دیابت سالم و بی خطر است 

افراد مبتلا به دیابت باید به مصرف میوه خود توجه داشته باشند اما به طور 
کلی، میوه همچنان بخش مهم و سالمی از هر رژیم غذایی برای مدیریت دیابت 

محسوب می شود.
برخی بر این باورند که میوه همانند شکر است و در صورت ابتلا به دیابت نباید 
مصرف شود، اما این کاملا درست نیست. میوه یک کربوهیدرات است و حد 
اعتدال در مصرف آن باید رعایت شود، اما در واقع یک کربوهیدرات سالم است و 
بهتر از کربوهیدرات هایی مانند کیک ها، کلوچه ها یا آبنبات ها متابولیز می شود.
در حقیقت، پژوهش ها مصرف میوه تازه را با بهبود سلامت افراد مبتلا به 
 Public Library دیابت پیوند داده اند. نتایج یک مطالعه در چین که در نشریه
of Science منتشر شد، نشان داد که مصرف میوه تازه با کاهش چشمگیر خطر 
ابتلا به دیابت مرتبط بوده است. حتی در مورد افراد مبتلا به دیابت، آنهایی که 
میوه تازه بیشتری مصرف می کردند با خطر کمتر مرگ یا ابتلا به عوارض جدی 

سلامت مواجه بودند.
افزون بر این، مصرف میوه در سنین پایین ممکن است حتی خطر ابتلا به 
دیابت نوع ۲ در ادامه زندگی را کاهش دهد. به عنوان مثال، مطالعه ای که در 
نشریه the Journal of Nutrition منتشر شد، نشان داد که کاهش مصرف چربی 
اشباع و افزایش مصرف میوه ها و سبزیجات در کودکان ۸ تا ۱۰ ساله ممکن است 

حساسیت به انسولین را بهبود بخشیده و خطر ابتلا به دیابت نوع ۲ را کاهش 
دهد.

بهترین میوه ها برای افراد مبتلا به دیابت 
زمانی که موضوع مصرف میوه برای افراد مبتلا به دیابت مطرح می شود، در 
واقع، مصرف میوه های تازه و نه نمونه های کنسروی یا فرآوری شده و خشک شده 
مد نظر است. این موارد از محتوای قند بیشتر به واسطه کاهش محتوای آب میوه 
برخوردار هستند، از این رو، در مقایسه با میوه تازه ممکن است به میزان بیشتری 

مصرف شده و این می تواند موجب افزایش قند خون شود.
حتی بین میوه های تازه، انواع خاصی با توجه به محتوای قند و آب و همچنین 
شاخصی که به نام شاخص گلیسمی شناخته می شود، گزینه های بهتری 

محسوب می شوند.
شاخص گلیسمی این که مواد غذایی چقدر سریع موجب افزایش سطوح قند 
خون می شوند را اندازه گیری می کند و یک عدد بالاتر نشان دهنده افزایش 

سریع تر قند خون است که می تواند برای افراد مبتلا به دیابت خطرناک باشد.
مواد غذایی با شاخص گلیسمی ۵۵ یا کمتر که شامل بسیاری از میوه ها می 
شود، به عنوان مواد غذایی با شاخص گلیسمی پایین در نظر گرفته می شوند 
که نسبت به مواد غذایی با شاخص گلیسمی بالا برای تنظیم قند خون مفیدتر 

هستند.
میوه های زیر شاخص گلیسمی پایین دارند:

- آووکادو: ۱۵
- سیب: ۳۶

- پرتقال: ۴۳
- موز: ۵۱

این میوه ها دارای شاخص گلیسمی و محتوای قند بالاتر هستند:
- انبه: ۵۶

- انگور: ۵۹
- هندوانه: ۷۶

اما شاخص گلیسمی همه چیز نیست و محتوای آب میوه نیز اهمیت دارد. 
به عنوان مثال، اگرچه هندوانه دارای شاخص گلیسمی بالا است اما می تواند 
همچنان گزینه بی خطری باشد زیرا ۹۲ درصد آن از آب تشکیل شده است. به 
واسطه محتوای آب زیاد، میزان قند دریافتی در هر وعده مصرف این میوه معقول 
است. میوه ها می توانند افراد مبتلا به دیابت را با توجه به شرایط خاص آنها به 
روش های مختلف تحت تاثیر قرار دهند. بهترین روش برای آگاهی از این که هر 
میوه چگونه بر بدن شما تاثیر خواهد گذاشت، کنترل قند خون درست پیش و یک 

تا دو ساعت پس از خوردن میوه و بررسی واکنش بدن است.
چه میزان میوه باید بخورید 

افراد مبتلا به دیابت باید میوه هایی با محتوای قند کم را انتخاب کرده و اندازه هر 
وعده مصرفی را کنترل کنند. اگرچه با توجه به اندازه و نوع میوه می تواند متفاوت 
باشد، به طور کلی، یک وعده میوه - یک تکه از میوه کامل یا نصف فنجان میوه خرد 
شده - حاوی تقریبا ۱۵ گرم کربوهیدرات است که یک وعده کربوهیدرات در نظر 
گرفته می شود. بیشتر بزرگسالان مبتلا به دیابت باید سه تا چهار وعده کربوهیدرات در 
هر وعده غذایی و یک وعده کربوهیدرات در هر میان وعده مصرف کنند، با این وجود، 
آنها باید برای تهیه یک برنامه غذایی شخصی سازی شده با پزشک خود مشورت کنند.

۵ نکته که در مورد ضد آفتاب نمی دانیدبهترین میوه ها برای افراد مبتلا به دیابت 

 ما بدون آنکه دانسته های چندانی در مورد ضد آفتاب ها داشته باشیم، از آنها استفاده 
می کنیم. آگاهی از این نکات لازم به نظر می رسد.

ضد آفتاب آخرین راه حل شماست
بر اساس گزارش ای. دبلیو.جی )گروه کاری محیط زیست آمریکا( برای محافظت بدن 
از آفتاب، ضد آفتاب باید آخرین قدمی باشد که برمی دارید. این به معنی بی اهمیتی 

ضد آفتاب نیست؛ مسئله این است که سایر اقدامات احتیاطی نیز نقش بزرگی دارند.
ای. دبلیو.جی می گوید، لباس شما می تواند خطر آفتاب سوختگی را تا ۲۷ درصد 
کاهش دهد. همچنین ماندن در سایه به ویژه برای نوزادان از اهمیت زیادی برخوردار 
است: نگه داشتن نوزادان در سایه می تواند خطر ابتلا به سوختگی های متعدد را به 
میزان ۳۰ درصد کاهش دهد. این گروه همچنین به افراد توصیه می کند از عینک 
آفتابی برای محافظت از چشم در برابر اشعه ماوراء بنفش استفاده کنند. پیشنهاد داده 
می شود برنامه ریزی برای خروج از خانه به اوایل صبح یا اواخر بعد از ظهر، هنگامی که 

خورشید در پایین ترین قسمت در آسمان قرار دارد، موکول شود.
SPF بالاتر بهتر نیست

به نظر می رسد صنعت ضد آفتاب هر ساله محصولاتی با SPF بالاتر تولید می کند. بر 
اساس گفته سازمان غذا و دارو )FDA(، SPF یا همان عامل محافظت در برابر آفتاب، 
عامل اندازه گیری میزان امکان آفتاب گرفتن فرد و در معرض آفتاب بودن با ضد آفتاب 
 SPF خاص، بدون ایجاد آفتاب سوختگی است. اما این سازمان کرم های ضد آفتاب با
 SPF ۵۰ یا بالاتر را ذاتاً گمراه کننده خوانده است. به نظر می رسد، کرم های ضد آفتاب با
 SPF پایین مناسب تر باشد. ضد آفتاب با SPF بالا ممکن است فقط کمی از نمونه های با
۵۰  حدود ۸۹ درصد از اشعه مضر نور خورشید که باعث ایجاد قرمزی و آفتاب سوختگی 
می شود را مسدود می کند. در حالی که ضد آفتابی با SPF ۱۰۰  حدود ۹۹درصد از 
اشعه مضر را دفع می کند، در واقع تنها یک درصد بیشتر. بسیاری از مردم فکر می کنند 
با استفاده از محصولات با SPF بالاتر می توانند زمان بیشتری را در آفتاب بگذرانند، در 
حالی که این چنین نیست. نکته دیگر اینکه، SPF فقط به محافظت از پوست در برابر 
اشعه UVB که باعث قرمز شدن پوست و سوزش پوست می شود، اقدام می کند. ممکن 
است فرد فکر کند که چون پوستش قرمز نمی شود، هیچ آسیبی نمی بیند، در حالی که 
گفته می شود  اشعه UVA نیز می تواند آسیب رسان باشد، پس سعی کنید زمان زیادی 

را زیر نور خورشید سپری نکنید حتی با ضد آفتاب.
به پیشگیری از سرطان ربطی ندارد

دانشمندان می دانند که قرار گرفتن در معرض آفتاب باعث سرطان پوست می شود. 
بنابراین آیا ضد آفتاب که از پوست در برابر آفتاب محافظت می کند، از سران جلوگیری 
می کند یا باعث کاهش خطر آن می شود؟ در واقع، گروه های بهداشت عمومی، از 
جمله سازمان غذا و دارو، موسسه ملی سرطان و آژانس بین المللی تحقیقات سرطان، 
می گویند که داده های علمی از این ایده پشتیبانی نمی کنند که ضد آفتاب ها به تنهایی 
می توانند آمار انواع سرطان پوست را کاهش دهند. مطالعات نشان داده  است افرادی 
که برای محافظت از پوست خود فقط به ضد آفتاب متکی هستند، بیشتر از افرادی 
که خود را از راه های دیگر محافظت می کنند با سرطان پوست ارتباط دارد. اما عامل 
دیگر ممکن است این باشد که آفتاب سوختگی تنها موردی نیست که می تواند منجر 
به سرطان پوست شود. پرتوهای UVA که آسیب قابل مشاهده ای ایجاد نمی کند نیز 
می توانند باعث تغییراتی شوند که منجر به سرطان می شود. اگرچه کرم های ضد آفتاب 
در برابر اشعه UVA و UVB محافظت می کنند، اما این محصولات محافظت کمتری 

در برابر اشعه UVA دارند.
کرم ها تنها در برابر آفتاب سوختگی محافظت می کنند

آفتاب سوختگی تنها یکی از راه هایی است که خورشید می تواند به پوست آسیب 
برساند. حتی اگر پوست شما در معرض نور آفتاب قرار نگیرد، ممکن است آسیب دیده 
باشد. به عنوان مثال، پرتوهای UVA که ضد آفتاب اغلب به اندازه کافی مانع از تاثیر 
آن نمی شود، می توانند به عمق بیشتری در پوست نفوذ کرده و رادیکال های آزاد تولید 
کنند. این رادیکال های آزاد می توانند با مولکول های زیادی در بدن واکنش نشان دهند 

و حتی می توانند به DNA آسیب رسانده و پیری پوست را تسریع کنند.
لازم است که بدانید، بهترین ماده برای مسدود کردن اشعه UVA، اکسید روی است.

مراقب ویتامین A بیش از حد باشید
طبق مطالعاتی که گروه ای. دبلیو.جی انجام داده نزدیک به ۱۴ درصد از کرم های 
ضد آفتاب حاوی نوعی ویتامین A به نام رتینیل پالمیتات است. این ترکیب اغلب 
برای کمک به مبارزه با پیری پوست به محصولات آرایشی اضافه می شود. مطالعات 
متعددی در حیوانات نشان داده است که این ترکیب خطر ابتلا به سرطان پوست را 
افزایش می دهد. یک مطالعه در سال ۲۰۱۲ بر موش های بدون مو نشان داد که این 
ماده براساس برنامه ملی سم شناسی، خطر ابتلا به برخی از تومورها را افزایش می دهد. 
اگرچه این یافته ها هنوز در انسان تأیید نشده است اما توصیه می شود که مردم از 

محصولاتی که حاوی رتینیل پالمیتات هستند استفاده نکنند.

یافته محققان ایتالیایی؛

حرکت کششی پاها به پیشگیری از 
بیماری های قلبی و دیابت کمک می کند

تحقیق جدید نشان می دهد انجام ۱۲ هفته کشش منفعلی آسان با اتساع عروق 
خونی و کاهش سفتی شان، به بهبود جریان خون کمک می کند. کشش منفعل با 
کشش فعال متفاوت است، بطوریکه کشش منفعل شامل یک نیروی خارجی مثل 
یک فرد دیگر یا نیروی جادبه زمین است درحالیکه کشش فعال توسط خود فرد انجام 
می شود. تغییرات ناشی از کشش در عروق خونی می تواند در بیماری هایی نظیر بیماری 
قلبی تأثیرگذار باشد. محققان دانشگاه میلان ۳۹ شرکت کننده سالم را به دو گروه 
تقسیم کردند. گروه کنترل هیچ تمرین کششی انجام ندادند. گروه آزمایشی ۵ بار در 
هفته و به مدت ۱۲ هفته حرکت کششی پا را انجام دادند. محققان تاثیر حرکت کششی 
منفعل را بر روی جریان خون پاها و دست ها ارزیابی کردند. انها دریافتند جریان خون 
در شریان های پاها و دست ها افزایش یافت و با گشادشدن عروق خون، از حالت سفتی 
درآمدند. این تغییرات دارای مفاهیمی برای بیماری های نظیر بیماری قلبی، سکته 
مغزی و دیابت است چراکه مشخصه تمامی این بیماری ها، تغییر در کنترل جریان خون 
به دلیل اختلال در سیستم عروقی است. همچنین محققان توصیه می کنند حرکت 
کشش پا در طول مدت بستری بودن در بیمارستان یا بعد از عمل جراحی برای حفظ 

سلامت عروق بسیار مناسب است.

یافته جدید تحقیقاتی؛

ویتامین A به درمان نابینایی ناشی از 
دیابت کمک می کند

طبق گزارش جدید محققان، عملکرد بینایی موش های مبتلا به دیابت بعد از درمان 
با دوز واحد از cis-retinal-۹ chromophore به شکل قابل توجهی بهبود یافت.

cis-retinal-۹ chromophore آنالوگ ویتامین A است که می تواند رنگدانه بینایی 
را در سلول های شبکیه تشکیل دهد و در نتیجه عنصر حساس به نور شبکیه تولید 
می شود. »گنادی مویزیف«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه اوکلاهما، در این باره 
می گوید: »در مطالعه اولیه ما دریافتیم دیابت موجب کمبود ویتامین A در شبکیه 
چشم می شود که نتیجه آن، زوال بینایی است. یافته ها این فرضیه را به همراه داشت 
که تغییرات اولیه در قوه بینایی افراد دیابتی احتمالًا ناشی از کمبود ویتامین A در 
شبکیه چشم است.« این مطالعه به محققان کمک می کند تا درمان های مؤثری برای 
کاهش بینایی مرتبط با »رتینوپاتی دیابتی« ابداع کنند. رتینوپاتی دیابتی عارضه ای 
ناشی از دیابت است که به دلیل تغییرات ایجاد شده در رگ های خونی رخ می دهد. 
وقتی عروق خونی در شبکیه آسیب می بینند ممکن است باعث نشت مایع یا خون و یا 
رشد شاخه های عروقی شکننده و کلاف مانندی شوند که شبکیه را تخریب می کنند، 
در نتیجه تصویری که شبکیه به مغز می فرستد تار و یا کج و معوج می شود. رتینوپاتی 
دیابتی یکی از علل اصلی کاهش دید است و احتمال نابینا شدن افراد دیابتی را نسبت 

به افراد سالم ۲۵ برابر بیشتر می کند.

تصور می شود فلاونوئیدها فواید سلامت مختلفی را ارائه 
کرده و به پیشگیری از بیماری قلبی، دیابت و بیماری های 

دیگر کمک می کنند. 
نیز شناخته می  بیوفلاونوئیدها  نام  به  که  فلاونوئیدها 
شوند، خانواده ای از ترکیبات گیاهی پلی فنولی با شش 
از ۶,۰۰۰ هزار  زیرکلاس هستند. در حال حاضر، بیش 

فلاونوئید شناخته شده وجود دارند.
به نقل از "هلث لاین"، زمانی که برای نخستین بار در سال 
۱۹۳۰ از یک پرتقال استخراج شد، دانشمندان فکر کردند 
که نوع جدیدی از ویتامین را کشف کرده و از این رو، آن را 
ویتامین P نامیدند. اما این نام مدت زمان زیادی استفاده 

نشد زیرا مشخص شد فلاونوئیدها ویتامین نیستند.
فلاونوئیدهای ترکیباتی گیاهی هستند که به پیشگیری 
از عفونت، محافظت در برابر نور خورشید و استرس های 
محیطی کمک می کنند و حشرات را برای گرده افشانی 
جذب می کنند. همچنین، آنها مسئول رنگ بسیاری از 
میوه ها و سبزیجات مانند توت ها، گیلاس و گوجه فرنگی 

هستند.
کلاس های اصلی فلاونوئیدها و منابع غذایی آنها شامل 

موارد زیر می شوند:
فلاونول ها. فراوان ترین منبع فلاونوئیدها در رژیم غذایی 
کوئرستین،  کامپرفرول،  شامل  و  شوند  می  محسوب 
میریستین، و فیستین می شوند. این ترکیبات در روغن 
زیتون، توت ها، پیازها، کیل، انگور، گوجه فرنگی و چای 

ها وجود دارند.
فلاون ها. این ترکیبات نیز به طور گسترده در مواد غذایی 
وجود دارند. از منابع غذایی فلاون ها می توان به جعفری، 

آویشن، نعناع، کرفس، و بابونه اشاره کرد.
شامل  زیرکلاس  این  ها.  فلاوان-۳-ال  و  ها  فلاوانول 
کاتچین ها مانند اپی کاتچین و اپی گالوکاتچین می شوند 
که به میزان زیاد در چای های سیاه، سبز، و اولانگ وجود 
دارند. فلاوانول ها همچنین در کاکائو، سیب، انگور، وجود 

دارند.
خانواده  های  میوه  در  که  ترکیبات  این  ها.  فلاوانون 
مرکبات وجود دارند مسئول طعم تلخ پوست پرتقال، لیمو 
فلاوانون  جمله  از  هستند.  خانواده  این  اعضای  دیگر  و 
های شناخته شده می توان به هسپریدین، نارینجنین و 

اریودیکتیول اشاره کرد.
شده ترین  شناخته  دایدزین  و  جنستین  ها.  ایزوفلاون 
ایزوفلاون ها هستند که در سویا و محصولات سویا وجود 

دارند.

آنتوسیانیدین ها. بیشتر میوه ها و سبزیجات قرمز، آبی، 
یا بنفش، رنگ خود را از این ترکیبات دریافت می کنند. 
ترکیباتی مانند سیانیدین، دلفینیدن، و پونیدین در کرنبری، 

توت فرنگی، بلوبری، توت سیاه، انگور وجود دارند.
فواید سلامت 

تصور می شود فلاونوئیدها فواید سلامت مختلفی را ارائه 
کرده و به پیشگیری از بیماری قلبی، دیابت و بیماری های 

دیگر کمک می کنند.
توانایی فلاونوئیدها در عمل به عنوان آنتی اکسیدان ها 
شاید بیشتر از موارد دیگر مورد مطالعه قرار گرفته باشد. آنها 
نشان داده اند که تشکیل مولکول های واکنشی مضر که 
به نام رادیکال های آزاد شناخته می شوند را کاهش می 
دهند که فعالیت این مولکول ها می تواند به آسیب سلولی 

و بیماری منجر شود.
تست های آزمایشگاهی در برابر مطالعات انسانی 

بیشتر مطالعات درباره فواید فلاونوئیدها در آزمایشگاه 
ها صورت گرفته اند. از این رو، فعالیت فلاونوئیدها در بدن 

انسان به خوبی درک نشده است.
در حقیقت، به طور کلی، تصور می شود که آنها به خوبی 

جذب نشده و فراهمی زیستی چندانی ندارند.
به عنوان مثال، به نظر می رسد که سوخت و ساز تا حد 

تاثیر می  بر فراهمی زیستی فلاونوئیدها در بدن  زیادی 
گذارد. همچنین، آنها ممکن است به سرعت از بدن دفع 
شوند. پس از ورود به بدن، فلاونوئیدها به ترکیباتی به نام 
متابولیت ها تجزیه می شوند. برخی از این متابولیت ها 
ممکن است خواصی مشابه با فلاونوئیدهایی که از آنها 
مشتق شده اند را نشان دهند، اما برخی دیگر این گونه 
نیستند. افزون بر این، مطالعات نشان داده اند که مصرف 
ها  یا چربی  ها  پروتئین  ها،  کربوهیدرات  با  فلاونوئیدها 
می تواند بر فراهمی زیستی و جذب آنها تاثیرگذار باشد. 
همچنین، این عوامل تحت تاثیر ترکیب باکتری های روده 

انسان قرار می گیرند.
از این رو، تعیین چگونگی و تاثیر یک فلاونوئید خاص بر 

سلامت انسان دشوار است.
فواید سلامت بالقوه 

برخی  دارند،  وجود  هایی  محدودیت  که  شرایطی  در 
مطالعات با حضور سوژه های انسانی نشان داده اند که 

فلاونوئیدها دارای فواید سلامت احتمالی هستند.
سلامت مغز. چندین مطالعه روی فلاوانول های کاکائو 
نشان داده اند که ممکن است این ترکیبات از سلول های 

مغز محافظت کرده و سلامت مغز انسان را تقویت کنند.
دریافت  که  داد  نشان  بررسی  یک  نتایج  دیابت. 

فلاونوئیدهای خاص از غذاها با خطر کمتر دیابت نوع ۲ 
مرتبط بوده است. برای هر ۳۰۰ میلی گرم فلاونوید مصرفی 

در روز، خطر دیابت ۵ درصد کاهش داشت.
بیماری قلبی. یک بررسی شامل ۱۴ مطالعه با حضور 
های  کلاس  مصرف  که  داد  نشان  انسانی  های  سوژه 
خاص از فلاونوئیدها به ویژه فلاونول ها، آنتوسیانیدین ها، 
پروآنتوسیانیدین ها، فلاون ها، فلاوانون ها و فلاوان-۳-ال 

ها با خطر بسیار کمتر بیماری قلبی مرتبط بوده است.
در شرایطی که نتایج این مطالعات نشان می دهند که 
فلاونوئیدها ممکن است به محافظت در برابر بیماری کمک 
کنند، همچنان به پژوهش های بیشتر برای درک کامل 

چگونگی تاثیر این ترکیبات بر سلامت انسان نیاز است.
مقدار مصرف و مکمل ها 

در حال حاضر، هیچ دریافت مرجع غذایی )DRI( برای 
انسان  نمو  و  برای رشد  آنها  زیرا  ندارد  فلاونوئیدها وجود 
ضروری در نظر گرفته نمی شوند. یک رژیم غذایی سرشار از 
مواد غذایی کامل و سالم به طور طبیعی حاوی فلاونوئیدها 

است و به حفظ سلامت بدن انسان منجر می شود.
از این رو، مصرف مکمل ها ضروری نیستند اما آنها در 
دسترس هستند. برخی مکمل های فلاونوئید رایج شامل 

کوئرستین، فلاونوئید کمپلکس ها، و روتین می شوند.
هیچ دوز استانداردی برای مکمل های فلاونوئید وجود 
خاص  دستورالعمل  دارای  است  ممکن  نوع  هر  و  ندارد 
خود برای استفاده باشد. عوارض جانبی و خطرات بالقوه 

بسیاری از این مکمل ها ناشناخته هستند.
خطر  که  شرایطی  در  دهند  می  هشدار  کارشناسان 
مسمومیت ناشی از میزان مصرف فلاونوئیدهای موجود در 
مواد غذایی وجود ندارد، اما ممکن است خطراتی مرتبط با 

دوزهای بالای مکمل ها وجود داشته باشند.
بر  منفی  اثر  است  ممکن  فلاونوئیدها  بالای  دوزهای 
عملکرد تیروئید داشته باشند، با داروها تداخل ایجاد کرده و 

بر سطوح مواد مغذی دیگر در بدن تاثیر بگذارند.
افزون بر این، مکمل ها می توانند آلوده بوده یا مقدار 
فلاونوئیدهای موجود در آنها با میزان مندرج روی برچسب 

محصول متفاوت باشد.
در نهایت، بسیاری از مطالعات نشان داده اند که مصرف 
مواد غذایی کامل که حاوی مواد مغذی خاص هستند، 

فواید بیشتری نسبت به مصرف مکمل ها ارائه می کند.
اگر قصد استفاده از یک مکمل را دارید، پیش از آغاز 
مصرف آن با پزشک خود مشورت کنید، به ویژه اگر باردار 

هستید یا به نوزاد خود شیر می دهید.

 P دانستنی هایی درباره ویتامین

نتایج یک تحقیق نشان می دهد مصونیت در برابر بیماری کووید-۱۹ طی چند 
ماه از بین می رود. 

بررسی ها حاکی از آن است که مبتلایان به بیماری کووید-۱۹ مصونیت در برابر 
این بیماری را پس از چند ماه از دست می دهند و برهمین اساس احتمال آلوده 
شدن مجدد فرد به کروناویروس وجود دارد. این یافته می تواند امیدها را نسبت 
به ایجاد مصونیت جمعی یا حتی تاثیر واکسن های آینده در مهار بیماری کاهش 

دهد.
مطالعه انجام شده در انگلیس نشان داد ۶۰ درصد از مبتلایان به بیماری 
کووید-۱۹ سطح آنتی بادی لازم برای مقاومت در برابر عفونت های آینده را در 
مدت دو هفته از زمان بروز اولین علائم حفظ می کنند. هرچند، این تعداد پس از 

گذشت سه ماه به ۱۷ درصد کاهش پیدا می کند.

محققان انگلیسی اظهار داشتند: یافته های بدست آمده رد کننده مفهوم 
مصونیت جمعی است که بر اساس آن برخی بر این باورند که عموم مردم را می 

توان از طریق قرار دادن در معرض این ویروس مقاوم ساخت.
به گفته محققان، آنچه در رابطه با کروناویروس ها می دانیم این است که افراد 
غالبا مجدد به این ویروس آلوده می شوند. همچنین مصونیت افراد در برابر این 

بیماری برای مدت زمان طولانی ادامه پیدا نمی کند.
به گزارش روزنامه ایندیپندنت، نتایج این مطالعه تایید کننده یافته هایی است 
که پیش از این در چین انجام گرفته است. در آن بررسی محققان چینی به مطالعه 
روی ۳۷ بیمار با علائم کووید-۱۹ و ۳۷ ناقل خاموش پرداخته و دریافتند که وجود 
آنتی بادی IgG در بدن این بیماران در مدت دو تا سه هفته کاهش ناگهانی داشته 

است. میانگین کاهش در هر دو گروه بیماران بیش از ۷۰ درصد بوده است.

مصونیت در برابر کووید-۱۹ طولانی مدت نیست
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 رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی  شهر قم از ساماندهی صنوف 
مزاحم سطح شهر قم در بازارچه اصناف خبر داد.

سید مجتبی سبحانی ثابت در گفت وگویی، با تشریح اقدامات کمیسیون خدمات 
شهری و امور زائرین شورای اسلامی اظهار داشت: هر یک از کمیسیون های 
شورا، بر فعالیت یک سری از سازمان ها و مجموعه های شهرداری نظارت دارد، 
ضمن اینکه بر روی فعالیت شهرداران مناطق ۸ گانه از سوی کمیسیون ها، نیز 

نظارت و ارزیابی وجود دارد.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم افزود: 
نظارت بر فعالیت سازمان هایی مانند زیباسازی، خدمات شهری، آتش نشانی، 
میادین و تره بار ، پسماند، آرامستان ها، اداره کل تخلفات شهری و کشتارگاه ها زیر 

مجموعه این کمیسیون است.
وی با اشاره به فعالیت های خدمات شهری و نحوه نظارت بر آن عنوان کرد: این 
خدمات در بخش فعالیت های روزمره و دیگر فعالیت های خاص دوران کروناست، 
از اواخر سال گذشته که شیوع کرونا آغاز شد و شدت گرفت، به عنوان نماینده 

مردم تلاش هایی را در پیش گرفتیم.
سبحانی آسیب های اجتماعی کرونا را مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: فشار 
اقتصادی، یکی از آسیب های مهم در دوران کروناست که در این باره تمهیداتی 

در جهت حمایت از سازمان ها و مردم در حیطه وظایف شهرداری اندیشیده شد.
تصویب سه میلیارد تومان بودجه ویژه کرونا

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر گفت: 
علی رغم اینکه بودجه شهرداری در سال ۹۸ تصویب شده بود، مبلغ سه میلیارد 
تومان برای کمک به شهرداری در ایام کرونا مصوب شد تا اقدامات ویژه ای انجام 

شود.
وی با بیان اینکه مبلغ  ۵۰۰ میلیون تومان ویژه آتش نشانی و تجهیز امکانات در 
مقابله با کرونا و انجام وظایف مضاعف در این دوران تصویب شد، گفت: از طرفی 
در حمایت از نیروهای فعال در آرامستان ها و افزایش حقوق  آنان که با سختی هایی 
در دفن اموات مواجه شده بودند، بودجه ای تخصیص یافت و مصوباتی نیز در دفن 

رایگان متوفیان کرونایی به تصویب رسید.
سبحانی خاطرنشان کرد: شورای شهر مصوبه ای در حمایت از مراکز تجاری و 
تالارها و سالن های ورزشی تحت پیمان شهرداری مصوب کرد تا به دلیل تعطیل 

شدن، کرایه ای از آن ها دریافت نشود.
وی با تاکید بر اینکه با توجه به شیوع کرونا، نظارت ها بر مجموعه هایی چون 
سازمان کشتارگاه شدت یافت تا گوشت سالم و بهداشتی در جهت صیانت از 
سلامت جامعه در اختیار مردم قرار بگیرد افزود: بخشی از عوارض در این ایام 
بخشیده شد و عوارض تا ۱۵ خرداد سال ۹۹ با تعرفه سال ۹۸ تمدید شد تا از 
اجتماع شهروندان در پرداخت عوارض جلوگیری شود؛ اگر مردم پروتکل های 

بهداشتی را رعایت نکنند، شیوع کرونا شدت پیدا می کند.
تولید روزانه ۷۵0 تن زباله در قم

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر در خصوص 
جمع آوری پسماند بیان کرد: قبل از کرونا روزانه تا ۷۵۰ تن زباله شامل ۱۰ تن زباله 
عفونی در سطح شهر دفن و از این میزان ۳۵۰ تن تفکیک می شد، اما با شیوع 
کرونا، تمامی زباله ها، عفونی محسوب شد و تا اردیبهشت تفکیک زباله نداشتیم.

وی عنوان کرد: تفکیک زباله در مبداء یکی از راهکارهای مهم در ساماندهی 
پسماند است، همچنین تصمیم گرفته شد زباله ها یک روز در میان جمع آوری 
شود تا با نگهداری زباله در منزل، روند تفکیک پسماند خشک و تر بهتر انجام 

شود.
سبحانی با تاکید بر اینکه نیروهای خدمات شهری در جمع آوری پسماند نباید 
به هیچ وجه آلودگی ایجاد کنند، خاطرنشان کرد: گاهی نیز پسماند از طریق 
ضایعاتی ها به صورت شخصی جمع آوری می شود که آلودگی زیادی  به همراه 

دارد.
وی ادامه داد: تمامی رفتگران در این مدت از ماسک استفاده می کردند و 
با کاری سخت در جمع آوری زباله مواجه شدیم و هر روز دستکش و ماسک در 
اختیارشان قرار گرفت و در خدمات شهری، تلاش گسترده ای انجام شد و نیروها 

در معرض خطر بودند.
نقش مؤثر سامانه ۱۳۷ در ارتباطات مردمی

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی در مورد سامانه 
۱۳۷ تصریح کرد: خدمات این سامانه توسعه یافته و شهروندان مشکلات خود را 
در مورد رفت و روب و آسفالت و پسماند و سد معبر و دیگر موارد گزارش دهند و 

پیگیری گزارشات جزء وظایف شهرداری است.

وی گفت: برمبنای پیگیری مشکلات شهروندان در سامانه ۱۳۷، امتیاز مثبت و 
منفی برای مدیران شهری قم ثبت و طبق آن اقدامات ارزیابی می شود.

سبحانی ادامه داد: اگر مشکلات از طریق ۱۳۷ پیگیری نشود، شهروندان 
می توانند از طریق گزارش به مشکلات از طرق شورهی اسلامی شهر پیگیری 

مطالبات خود باشند.
وی در رابطه با جمع آوری صنوف مزاحم اظهار داشت: ایجاد بازارچه صنوف 
ویژه آهنگران و آهن فروشان و برخی از صنوف مزاحم از جمله اقدامات شهرداری 
بود، منظور از صنوف مزاحم، صنوفی بوده که برای شهروندان دارای آلودگی 

صوتی و یا سد معبر است.
انتقال صنوف مزاحم از سطح شهر

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی عنوان کرد: این 
واحدها در بازارچه صنوف به مروز واگذار شد و در ابتدا آهنگران منتقل شدند و 
درب و پنجره سازان نیز در حال انتقال هستند، در برخی از مشاغل نیز از ماده ۲۰ 

و حکم مراجع قضائی جهت انتقال استفاده می کنیم.
وی افزود: شهرک خودرویی نیز جهت انتقال واحدهای مکانیک و صافکاری ها، 
آماده سازی شده است، البته با توجه به مسائل اقتصادی نمی توان فشار زیادی به 

اصناف آورد و باید با ملایمت، زمینه را جهت انتقال فراهم کرد.
سبحانی در خصوص تجهیز آتش نشانی  نیز یادآور شد: تجهیزات آتش نشانی 
باید به روز باشد و از نردبان های بلند و ماشین آلات جدید و دستگاه های برش 
استفاده کرد و بودجه هایی مناسبی را برای خرید تجهیزات به تصویب رساند، 

چراکه حفظ سلامت مردم در حوادث مهم است.
وی گفت: کمیسیون پیگیر خرید تجهیزات و استفاده از دستگاه های پیشرفته 
خوبی  پیشرفت های  نیز  قبل  سالهای  به  نسبت  و  بوده  آتش نشانی  توسط 
ایجادشده، همچنین تجهیزات ورزشی را برای نیروهای آتش نشانی فراهم کردیم، 

این نیروها به دلیل حضور در حوادث باید بدنی ورزیده داشته باشند.
هیچ کس حق قطع درختان ندارد

وی درباره تغییر کاربری اراضی کشاورزی در سطح شهر و از میان رفتن درختان 
اظهار داشت: سیاست اصلی در کمیسیون و شورای اسلامی شهر، توسعه فضای 
سبز است و در سالهای اخیر، تغییرات شگرفی در فضای سبز شهری داشته ایم و 

چشم انداز ما به سمت توسعه و حفظ درختان مثمر است.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی افزود: هیچ کس 
حق قطع درخت حتی در منزل خود را ندارد و باید درختان را حفظ کرد، اگر برای 
بازگشایی معابر مجبور به قطع درختی باشیم باید به ازای هر درخت طبق فرمولی 
که وجود دارد ۲۰ تا ۴۰ درخت کاشته شود، ضمن اینکه با قطع غیرمجاز درخت، 

برخورد قضائی می شود.
وی عنوان کرد: تعاملات خوبی با هیئت امنای مساجد، بازار و پایگایهای بسیج 
در خصوص رفع مشکلات در مناطق داریم، هیئت امنای بازار همراهی خوبی 
در ساماندهی سد معبر در بازار داشته اند، کاسب ها اجر و قرب فراوانی دارند و با 
احترام خواستار ساماندهی غرفه ها هستیم، با چنین رویکردی بستر ورودی بازار 

ساماندهی و پلاک گذاری و نظافت شد.
سبحانی بیان کرد: ساماندهی پارکینگ موتورها در بازار نو و کهنه و همچنین 
کف سازی و جداره سازی بازار در تعامل با میراث فرهنگی از جمله اقدامات مهمی 

است که به سرانجام رسید.
وی خاطرنشان کرد: با تلاش مدیران شهرداری، درصد بالایی از ایمن سازی 
وسایل بازی، آب نماها و مجتمع های تجاری در قم انجام شد و به زودی بسیاری 

از این مشکلات نیز رفع می شود.

یک فیلمساز قمی :

سید جلال طباطبایی همیشه با افتخار
 از قم یاد می کرد

این فیلمساز قمی با بیان اینکه زنده یاد سید جلال طباطبایی همیشه به قمی بودن 
خود افتخار می کرد، گفت: بسیاری از بزرگان سینما و تلویزیون ایران، سید جلال را 
دوست داشتند و از مهدی فخیم زاده تا مهران مدیری و رضا عطاران و بهروز شعیبی، او 

را به اسم »سید« صدا می کردند.
سید امیر طباطبایی از فیلمسازان قم در گفت وگو »شهر بیست« با تسلیت درگذشت 
مرحوم سید جلال طباطبایی، به رفاقت بیست ساله خود با او اشاره کرد و گفت: مرحوم 
طباطبایی با اینکه در تهران متولد شد و در خیابان ۱۲ فروردین تهران زندگی می کرد 
اما ریشه و تبار پدر و مادری او متعلق به محله »گذر جدا« واقع در خیابان چهارمردان 
قم بود. وی با بیان اینکه سید جلال طباطبایی همیشه به قمی بودن خود افتخار 
می کرد، گفت: به خاطر دارم وقتی بچه های هنری و سینمایی قم در تهران فعالیت 
می کردند منکر قمی بودن خود می شدند اما سید جلال با اینکه متولد تهران بود اما 
همیشه و همه جا با افتخار اسم قم را می آورد و بدنه سینمای ایران، او را به قمی بودن 

می شناختند.
این فیلمساز قمی با بیان اینکه سید جلال طباطبایی دست بسیاری از بچه های قم 
را در سینما گرفت و حمایت کرد، افزود: برای من باعث افتخار بود که سال ۸۰ وقتی 
فیلم »مائده آسمانی« را کارگردانی می کردم، هم به عنوان یکی از بازیگران نقش اصلی 

حضور داشت و هم در امر تولید فیلم کمک کرد.
داستانی  فیلم  در  طباطبایی  مرحوم  با  خود  همکاری  به  همچنین  طباطبایی 
همبستگی، مجموعه تلویزیونی »ما هیچ، ما نگاه« و سریال »پشت درهای خاکی« 
اشاره کرد و افزود: همچنین در مقطعی افتخار داشتم در فیلم »میراث« که مرحوم 
خسرو شکیبایی و حدیث فولادوند هم نقش آفرین بودند، در خدمت این بازیگر خوب 
قم باشم. وی با اشاره به عشق و علاقه مرحوم سید جلال طباطبایی به اهل بیت)ع(، 
گفت: ایشان انسان بسیار شریف و دوست دار اهل بیت)ع( بود و همیشه در ایام محرم و 

صفر با شال سبز دیده می شد.
معاون فرهنگی و اجرایی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم تصریح کرد: 
مرحوم طباطبایی در مقطعی که هر هفته در روزهای پنجشنبه و جمعه به قم می آمد، به 
هیئات مذهبی و تکایای قم می رفت و برای بنده نقل می کرد بیش از ۵۰ سال در مراسم 

تاسوعا و عاشورای حسینی در قم حضور داشته است.
طباطبایی با اشاره به نقش آفرینی این هنرمند قمی در سریال های »شب های برره«، 
»متهم گریخت« و »خانه به دوش«، گفت: با اینکه مرحوم طباطبایی در نقش های 

کوتاهی بازی کرد اما مخاطبان تلویزیون، او را به یاد دارند.
وی افزود: مرحوم طباطبایی همیشه انرژی مثبت و روحیه گرمی داشت و هرکدام 
از اهالی سینما و تلویزیون وقتی با او کار می کردند، تا سالیان سال او را فراموش نمی 

کردند.
این فیلمساز قمی با اشاره به سابقه همکاری مرحوم طباطبایی با فیلمسازان مطرح 
سینما و تلویزیون، گفت: چه سعادتی بالاتر از اینکه خیلی از بزرگان سینمای ایران، 
سید جلال را دوست داشتند و از آقای فخیم زاده که برای اولین بار، او  را به سینما دعوت 
کرد تا مهران مدیری و رضا عطاران و بهروز شعیبی، او را به اسم »سید« صدا می کردند.
طباطبایی افزود: مرحوم طباطبایی در آثار فیلمسازان قم از جمله علی بیطرفان، 
جواد افشار، سید روح الله حسینی و بنده نقش آفرینی کرده بود و سابقه همکاری 
داشت. وی با بیان اینکه سید جلال طباطبایی در دو سال اخیر با بیماری دست و پنجه 
نرم می کرد، گفت: امیدوارم بعد از تحمل رنج و سختی فراوانی که کشید، امروز شروع 

آرامش برای ایشان باشد.
طباطبایی در پایان به یکی از کارهای زیبا و متفاوت زنده یاد سید جلال طباطبایی 
اشاره کرد و گفت: ایشان هرسال یک نیسان آلبالو از باغی در فشم تهران به قم می آورد 

و در میان زائران حرم حضرت معصومه)س( توزیع می کرد.
خاطرنشان می شود مرحوم سید جلال طباطبایی  روزیکشنبه بر اثر ایست قلبی 

درگذشت.
 

معاون جهاد کشاورزی استان قم:

کشت نشایی در قم توسعه می یابد
نشایی  تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: کشت  بهبود  معاون 
محصولات مختلف به دلیل نیاز آبی کمتر و کاهش دوره برداشت در قم توسعه پیدا 

می کند. 
محمدعلی سلامی بیان کرد: کشت نشایی در محصولاتی که قابلیت استفاده از این 
روش  را داشته باشد،  زمان و هزینه تولید محصول را کاهش می دهد و به همین دلیل 

توسعه این روش کشت در اولویت برنامه های سازمان جهاد کشاورزی قم است.
وی افزود: میزان بهره وری در کشت نشایی افزایش می یابد و کشاورزان با استفاده از 

آب وخاک کمتر،  محصول موردنظر خود را تولید می کنند.
وی ادامه داد: اکنون در قم کشت نشایی محصولات مختلف همچون پنبه با نظارت 
کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی و استقبال خوب کشاورزان استان جریان دارد و 

این روش کشت عملکرد مطلوبی داشته است.
سلامی گفت: درکشت نشایی گیاه بیش از یک ماه در گلخانه با نیاز به آب کم و دور از 
آفات رشد می کند و سپس برای کشت در زمین های کشاورزی آماده می شود، به همین 
دلیل محصولات به دست آمده از این روش کشت، علاوه بر کمیت مناسب از کیفیت 

بالایی نیز برخوردار است.
وی با اشاره به این که کشت نشایی توان تولید محصولات مهمی همچون ذرت را در 
استان افزایش می دهد،  بیان کرد: استفاده از نشا برای توسعه کشت ذرت در مزارع 
استان است علاوه بر کوتاه کردن دوران تولید محصول، مقاومت آن را نیز در برابر 

تنش های محیطی همچون کم آبی کاهش می دهد.
سلامی ادامه داد: به دلیل مزیت های علمی و اقتصادی، توسعه کشت نشایی در قم 
بر اساس راهبرد تغییر الگوی کشت استان با استفاده از توان کارشناسی و فنی سازمان 

جهاد کشاورزی و همراهی کشاورزان به جد دنبال خواهد شد.
بیشتر  هستند؛  فعالیت  مشغول  قم  کشاورزی  بخش  در  تن  هزار  به ۱۴  نزدیک 
بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که 
کشاورزی به تنهایی ۴۵ درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را به 

خود اختصاص داده است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر ۸۰۵ هزار تن در زمینهٔ 

محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.
 

معاون فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان استان قم:

برنامه های اوقات فراغت درقم مجازی 
برگزار می شود

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان قم گفت: با توجه به 
ادامه دار شدن شیوع کرونا، اولویت برنامه های اوقات فراغت در قم برگزاری به صورت 

مجازی است. 
محسن فارسی با بیان اینکه رعایت مسائل بهداشتی در صدر تمام اولویت ها قرار دارد 
افزود: فصل تابستان امسال به دلیلی شیوع کرونا متفاوت از سال های گذشته است 
و این موضوع موجب شده تا برنامه ریزی برای اجرای برنامه های اوقات فراغت نیز 

متفاوت از گذشته باشد.
وی با تاکید بر لزوم خلاقیت و به کارگیری روش های جدید در غنی سازی اوقات 
فراغت متناسب با این شرایط اظهار داشت: توجه محض به فضای مجازی موجب 
آسیب های جدید می شود که باید به این موضوع نیز توجه داشت و برای آینده برنامه 

ریزی همه جانبه ای انجام گیرد.
فارسی، غنی سازی اوقات فراغت با استفاده از ظرفیت های فضای مجازی و همچنین 
پویش ورزش در منزل را از جمله برنامه های در دست اجرا در این استان دانست و اعلام 
کرد: تعطیلی مدارس از اسفندماه سال گذشته و ادامه یافتن سال تحصیلی به صورت 

غیر حضوری، اوقات فراغت تابستانی در عمل از ابتدای امسال آغاز شده است.
معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم افزود: این شرایط نیازمند 
ورود و برنامه ریزی جدی تر و خلاقانه دستگاه ها و نهادهای مختلف با استفاده از روش 

های ابتکاری و جدید به حوزه غنی سازی اوقات فراغت است.
فارسی برگزاری هر گونه جشنواره  و همایش در قالب اوقات فراغت را ممنوع دانست 
برگزار کننده  تمام سازمان های  و  انجمن ها  و اظهار داشت: دستگاه ها، نهادها، 
برنامه های اوقات فراغت موظف به بارگذاری اطلاعات خود بر روری سامانه اوقات 

فراغت استان هستند.
وی با تاکید بر ضرورت رعایت پروتکل ها بهداشتی،  گفت: برنامه های اوقات فراغت 

منوط به رعایت پروتوکل های بهداشتی ابلاغی ستاد ملی مبارزه با کروناست .

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم؛

کمک به ارتقای سلامت جامعه وظیفه ای 
انکار ناپذیر است

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور پیامی تاکید کرده است: کمک به 
ارتقای سلامت جامعه و پیشگیری از بازگشت کرونا به وضعیت هشدار ملی وظیفه 

ای انکار ناپذیر است.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پیام خود آورده است: همیاری و همکاری 
آحاد ما در کمک به ارتقاء سلامت جامعه و پیشگیری از بازگشت کرونا به وضعیت 

هشدار ملی یک وظیفه ای انکارناپذیر و تخلف از آن ناپسند است.
در این پیام همچنین با اشاره به همراهی رهبر معظم انقلاب اسلامی و مراجع 
معظم تقلید با تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا تاکید شده است: لازم است 
دولت محترم نیز با برنامه ریزی منسجم تر، مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم را 

مدیریت کند و حمایت از اقشار آسیب دیده را در اولویت رسیدگی قرار دهد.
 متن کامل این پیام به شرح زیر است:

بسم الله الرحمن الرحیم
گزارش های مسئولان بهداشت کشور حاکی از آن است که متاسفانه دوباره 
ابتلای به کرونا در کشور اوج گرفته است. همه ما موظف به حفظ سلامت خود 
بهداشتی  است دستورالعمل های  بنابراین لازم  افراد جامعه هستیم؛  و عموم 
و  پروتکل های بهداشتی  به  به طور کامل رعایت کنیم. بی شک بی توجهی  را 
دستورالعمل های ابلاغی از ستاد ملی کرونا، وضعیت نامطلوب کنونی را بغرنج تر 
خواهد کرد و موضوع قرنطینه و ایجاد محدودیت های شغلی را دوباره بازخواهد 
گرداند. مردم عزیز ما شاهد بودند که در ایام آغازین همه گیری کرونا و شیوع 
گسترده آن، چه فشاری بر پیکره اقتصاد خانوار ها و درنتیجه اقتصاد کشور وارد 
شد. امروز در وضعیتی قرار داریم که متأسفانه کم توجهی و بی مبالاتی می تواند 

دوباره کشور را به وضعیت نامناسب بازگرداند.
 براین اساس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم لازم می داند مسائلی را با امت 

مؤمن و انقلابی ایران در میان بگذارد: 
۱- ساده ترین درخواست مسئولان و خدمتگزاران بهداشت و درمان کشور رعایت 
فاصله اجتماعی و استفاده از ماسک است. از مردم متعهد و فهیم می خواهیم به 
این درخواست به طور کامل عمل کنند تا ضمن حفظ سلامتی خود و دیگران، 

اندکی از خستگی ها و آلام کادر زحمتکش درمان کشور را بکاهند.
۲- همیاری و همکاری آحاد ما در کمک به ارتقاء سلامت جامعه و پیشگیری 
از بازگشت کرونا به وضعیت هشدار ملی یک وظیفه ای انکارناپذیر و تخلف از آن 

ناپسند است.
۳- رزمایش مؤمنانه ی مواسات و همدلی با هدف خدمت رسانی به محرومان و 
آسیب دیدگان از کرونا همچنان ادامه پیدا کند و گروه های جهادی به ویژه طلاب 

جهادگر در عرصه خدمت حاضر گردند.
۴- رهبر معظم انقلاب »مدظله العالی«، مراجع عظام تقلید »دامت برکاتهم« 
و حوزه های علمیه با تصمیمات ستاد ملی کرونا همراهی کرده اند. اکنون نیز 
حمایت ها و هدایت های نهاد های دینی از اقدامات ملی دولت در مسیر مقابله 
برنامه ریزی  با  نیز  محترم  دولت  است  لازم  دارد.  ادامه  کرونا  بیماری  کنترل  و 
منسجم تر، مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم را مدیریت کند و حمایت از اقشار 
آسیب دیده را در اولویت رسیدگی قرار دهد. در این زمینه توزیع ماسک و تجهیزات 

بهداشتی در مناطق محروم از اهمیت به سزایی برخوردار است.
۵- امیدواریم تمام عزیزانی که در مرحله اول همه گیری کرونا با حمایت های 
مادی خود زیرساخت های تولید و توزیع ماسک و تجهیزات بهداشتی را فراهم 
کرده بودند و به کمک دولت و ملت شتافتند همچنان این جهاد انقلابی و مؤمنانه 

را ادامه دهند.
۶- فداکاری های دستگاه های درمانی، بهداشتی و بیمارستانی کشور همچنان 
در اوج خود ادامه دارد. ان شاءالله کسانی که این روز ها میدان دار این جهاد فی 
سبیل الله هستند مأجور به پاداش الهی باشند؛ و ضمن تقدیر و تشکر از زحمات 
مجاهدانه آنان، برای شهدای گران قدر کادر درمانی و جهادگران عرصه سلامت از 

درگاه خداوند متعال رحمت و غفران مسئلت می نمائیم.
والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته

محمد یزدی
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم

  
مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت برق استان قم:

۵۶۱۰ مشترک با شرکت برق قم تفاهم نامه 
همکاری منعقد کرده اند

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق  استان قم گفت: تاکنون پنج 
هزار و ۶۱۰ مشترک برای مدیریت و کاهش مصرف برق در ساعات اوج مصرف با 

این شرکت تفاهم نامه همکاری منعقد نموده اند. 
داود سلیمانیان افزود: هر ساله برای مدیریت مصرف برق تفاهم نامه هایی با 

بخش های کشاورزی، صنعت و ادارات منعقد می شود.
وی اضافه کرد: در سال جاری، یک هزار و ۷۲۵ مشترک صنعتی، ۹۵۳ مشترک 
تجاری، یک هزار و ۷۸۰ مشترک کشاورزی و یک هزار و ۱۰۴ مشترک اداری با 
دارای  که  داد: ۴۸ مشترک  ادامه  اند. وی  امضا کرده  نامه  تفاهم  برق  شرکت 
دیزل ژنراتور بودند نیز در سامانه شرکت برق با هدف همکاری در صرفه جویی 
مصرف برق ثبت نام کرده اند. سلیمانیان با بیان اینکه اجرای این تفاهم نامه تا 
۱۵ شهریورماه ادامه دارد، بیان کرد: این مشترکان باید در ساعت اوج مصرف 
برق، مدیریت مصرف برق اعمال نمایند تا به عدم خاموشی های احتمالی استان 
کمک نمایند. وی افزود: بر اساس این تفاهم نامه، اگر صاحبان صنایع مصرف 
برق واحدهای خود را روزانه بین ساعت های ۱۳ تا ۱۷ کاهش دهند و یا از دیزل 
ژنراتورهای برق استفاده نمایند، پاداشی در قبوض برق دریافت خواهند نمود. وی 
اضافه کرد: اگر کشاورزان نیز برق چاه های آب را بین ساعت ۱۳ تا ۱۷ خاموش 
نمایند، میزان برق مصرفی کشاورزان در همان روز رایگان است. به گفته مدیر دفتر 
مدیریت مصرف شرکت برق قم، متقاضیان می توانند برای اطلاع از جزییات عقد 
تفاهم نامه همکاری با شرکت توزیع نیروی برق به پایگاه اطلاع رسانی این شرکت 
مراجعه کنند. در حال حاضر بیش از ۵۷۰ هزار مشترک برق در استان قم وجود 
دارد؛ ۱۳ درصد برق قم در بخش کشاورزی، ۲۸.۴ درصد در بخش صنعت، 
۳۶.۵۵ درصد در بخش خانگی، ۱۰.۴ درصد در بخش عمومی، ۹.۷۸ درصد 

سایر مصارف و ۱.۸۳ در بخش روشنایی معابر مصرف می شود.
پس از افتتاح مجدد کارخانه گلریز پلیمر : 

بازگشت ۱۰۰ جوان قمی به کارخانه
 پس از پنج سال

پس از افتتاح مجدد کارخانه گلریز پلیمر قم ۱۰۰ کارگر این مجموعه به محل 
کار خود بازگشته اند. 

با حضور سرپرست وزارت صمت در قم که هفته گذشته صورت گرفت، شرکت 
گلریز پلیمر قم با تصمیم و تلاش مسئولین در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، بعد 

از ۵ سال دوباره به چرخه تولید بازگشت.
به گفته مدیر تولید این واحد صنعتی، این شرکت سال ۸۸ وارد مدار تولید شد و 
بعد از چند سال به دلیل عدم تامین مواد اولیه، تعطیل شد. این کارخانه هم اکنون 
با تولید سالانه ۶۷ هزارتن گرانول گرید با ۱۰۰درصد ظرفیت فعالیت می کند، 
احیا مجدد این واحد صنعتی، بازگشت ۱۰۰ نیروی کار بی کار شده را به همراه 
داشته است. دلیل بازگشت ۱۰۰ درصدی کارخانه به واسطه تعمیرات اساسی 
خطوط صورت گرفته است. گفتنی است مراحل کنترل کیفی محصولات توسط 
مهندسان داخلی انجام می شود درحالی که پیش از تعطیلی امورات تخصصی با 
حضور مهندسان آلمانی و آفریقای جنوبی انجام می شد. این کارخانه تنها واحد 
تولید کننده مواد بطری در بخش خصوصی کشور است که احیا مجدد آن، موجب 
راه اندازی مجدد ده ها کارخانه پایین دست شده است. ظرفیت تولید روزانه این 
واحد هم اکنون بیش از ۲۰۰ تن است که پیش بینی می شود با اجرای طرح 
توسعه و تامین مواد اولیه، این رقم تا آخر سال به بیش از ۳۰۰ تن افزایش پیدا کند.

اجتماعی

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی  شهر قم :

صنوف مزاحم سطح شهر قم ساماندهی می شود

هیفاء پردل

در اواخر فروردین ماه کشور به طور جدی با بحران کرونا 
درگیر می شود، همه بیمارستان های کشور و کادر درمانی 
به حالت آماده باش درآمده و آمار مبتلایان و فوتی ها هم 
سرسام آور بالا می رود؛ کم کم در فروردین ماه با همکاری 
مردم، گروه های جهادی و کادر درمانی قم، میزان ابتلاء 
و مرگ و میر کمتر می شود تا جایی که در خرداد ماه تنها 
یک بیمارستان قم درگیر بستری بیماران کرونایی می شود؛ 
پلکانی  برداشتن  به  اقدام  هم  کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد 

محدودیت ها کرده و بازگشایی ها آغاز می شود.
اما بازگشایی ها و رفع محدودیت این تصور را در بین مردم 
کلاه  و  شال  همیشه  برای  تاجدار  ویروس  که  کرد  ایجاد 
کرده و از کشور رفته و وضعیت به حالت عادی بازگشته؛ 
خیابان ها شلوغ و شلوغ تر می شود، عروسی ها و مراسم تولد 
و دورهمی های خانوادگی هم شروع شد و از همه مهم تر با 
یکی دو روز تعطیلی در اواسط خرداد ماه آمار سفرهای بین 
استانی بشدت بالا رفت و نتیجه این شد که دوباره اوضاع 
به شرایط اواسط اسفندماه برمی گردد تا جایی که برخی 
استان های کشور که آمار مرگ و میر در آن ها بسیار اندک 

گزارش می شد با بحران روبرو می شوند.
بازگشت پرقدرت ویروس تاجدار

حالا در یک ۲۴ ساعت آمار فوتی های کشور ۲۰۰ نفر 
شده؛ دیگر ماسک و فاصله گذاری اجتماعی هم برای مردم 
کم رنگ شد، ستاد مقابله با کرونا هم ماسک زدن اجباری 
را به عنوان مصوبه های مهم خود در همه استان ها اعلام 
از وضعیت هشدار  می کند؛ استان قم هم که مدتی بود 
مسئولان  است.  شده  مواجه  هشدار  با  باز  شده  خارج 
بهداشتی و درمانی از قرمز شدن وضعیت قم ابراز نگرانی 
می کنند و از مردم می خواهند در مکان های عمومی ماسک 
هرگونه  از  و  رعایت  را  بهداشتی  دستورالعمل های  و  زده 

اجتماع غیر ضروری پرهیز کنند.
چند  قم  استان  بهداشت  مرکز  رئیس  محبی،  سیامک 
روز قبل در جلسه ستاد استانی مقابله با کرونا از ۵۶ هزار 
بازرسی از اوایل فروردین تا تیرماه سال جاری خبر می دهد و 
عنوان می کند: با وجود این همه بازرسی های شبانه روزی و 
تلاش مضاعف بازرسان، وضعیت مطلوبی در استان نداریم 
در حالی که بازرسان مرکز بهداشت دیگر با فرسودگی روبرو 

هستند
وی ادامه می دهد: دوره ۵۰ روزه ثبات، کاهش و تثبیت 
روند  شاهد  اخیر  هفته  چند  در  ولی  داشتیم،  بیماری 
افزایشی بودیم، اگر این روند ادامه یابد، در چند هفته آینده 

تعداد بیماران بستری و فوتی ها بیشتر خواهد شد.

حالا دولت برای جلوگیری از شیوع بیشتر، مردم را ملزم 
به استفاده از ماسک کرده، تا قبل از اینکه مصوبه الزام به 
استفاده از ماسک اجرایی شود، ماسک در داروخانه ها به 
ماسک  از  استفاده  که  حالا  می شد؛  عرضه  کافی  میزان 
اجباری شده طبق بررسی های میدانی، با کمبود ماسک 
روبرو هستیم و تا اسم ماسک را می آوریم، جمله »ماسک 
نداریم« می شنویم که ما را یاد شرایط بحرانی اوایل شیوع 

کرونا و کمبود ماسک در کشور می اندازد.
ماسک دوباره از داروخانه ها پر کشید

یک شهروند قمی با گلایه از نبودن ماسک می گوید: در 
شرایطی که ماسک زدن اجباری شده و مردم به استفاده از 
ماسک اقبال نشان داده اند به هر داروخانه سر می زنیم با 
جمله »ماسک نداریم« روبرو می شویم در حالی که تا چند 
روز پیش هر فردی می توانست بدون محدودیت چند بسته 

ماسک تهیه کند.
جوان دیگر قمی که عجله هم داشت با نگرانی می گوید: 
متفاوت است؛  داروخانه  در هر  بهداشتی  پدهای  قیمت 
در  خدمت  هرگونه  »دریافت  می کند  ابلاغ  دولت  وقتی 
ادارات و غیره با زدن ماسک امکان پذیر است« باید ادارات 
را هم برای اجرای این دستورالعمل ملزم کند، این در حالی 
است که کارمندان ادارات دستورالعمل بهداشتی را رعایت 
نمی کنند پس چگونه از شهروندان انتظار داریم این شیوه 

نامه ها را رعایت کنند.
به سراغ یک دفتر پیشخوان در هسته مرکزی شهر قم 
می بینیم  را  بالایی  جمعیت  تراکم  و  شلوغی  می رویم، 
ارائه  قسمت  زده اند،  ماسک  مردم  از  محدودی  تعداد  که 
خدمات برای بیمه سلامت و خدمات همراه اول شلوغ ترین 

قسمت این پیشخوان است، باب گفت وگو را با یک شهروند 
سالخورده که برای تمدید دفترچه خود به این دفتر مراجعه 
کرده باز می کنم و از او دلیل ماسک نزدنش را می پرسم که 
می گوید: تصور نمی کردم در این دفتر با شلوغی و تراکم 
جمعیت روبرو شوم، من بیماری قلبی دارم و می دانم که 
حضور من در این اجتماعات آن هم بدون ماسک خطرناک 

است اما نتوانستم ماسک تهیه کنم.
با  که  می پرسم  سلامت  بیمه  خدمات  امور  متصدی  از 
توجه به شلوغی در این باجه چرا تنها شما به ارائه خدمت 
با  و  انسانی کمی داریم  نیروی  فعالیت دارید؟ می گوید: 
توجه به تراکم جمعیت بالا در این باجه ناچارم به تنهایی امور 

خدماتی بیمه سلامت را ارائه می دهم.
صف ها  قدری  به  مواقع  بعضی  می گوید:  خانم  این 
هم  را  اجتماعی  فاصله  مردم  دیگر  که  می شود  طولانی 
رعایت نمی کنند. می پرسم چرا مردم به زدم را ماسک ملزم 
نمی کنید، متصدی امور بیمه سلامت این دفتر می گوید: 
دست نوشته ای در بیرون دفتر پشت شیشه زدیم که ارائه 
خدمات در کنار زدن ماسک امکان پذیر است و »از ارائه 
رعایت  کسی  باز  ولی  معذوریم«  ماسک  بدون  خدمت 
می کنیم  توصیه  ماسک  زدن  به  را  آن ها  وقتی  نمی کند 
می گویند: شما باید ماسک را برای مشتریان خود فراهم 
صنعتی  واحد   ۱۳ مسئولان  گفته های  اساس  بر  کنید. 
می توانند  و  دارند  فعالیت  قم  در  ماسک  تولید  زمینه  در 
چرا  ولی  کنند  تولید  استان  کل  برای  ماسک  هزار   ۱۸۰
آیا  هستند؟  روبرو  ماسک  کمبود  با  استان  داروخانه های 
واحدهای تولیدی مشکل تأمین مواد اولیه دارند یا توزیع 

ماسک با چالش روبرو است؟

ابلاغ دستورالعملی که زیرساخت ندارد

ماسک باز هم در قم کمیاب شد 
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ایمان ربیعی*

سرمایه گذاران مسکن راهی جنوب شهر شدند

چرا قیمت ها در بازار مسکن
 رو به افزایش است؟

در حالی که اخبار رسیده از مجلس و دولت دلالت بر دریافت مالیات از خانه های 
خالی در تابستان سال ۱۳۹۹ دارد، برخی فعالان بازار می گویند هنوز کسی در 

این بازار داستان را جدی نگرفته است.
 یکی از فعالان بازار مسکن در شمال تهران در پاسخ به این سئوال که آیا عرضه 
مسکن برای اجاره یا فروش طی روزهای اخیر با افزایش روبروست؟ می گوید: اتفاقا 
تا ۱۰ روز پیش رونقی در این بازار ایجاد شده بود و تعداد فایل هایمان رو به افزایش 
می رفت اما این روزها کمتر کسی خانه را فایل می ند و مالکانی که درخواست 

فروش می دهند نیز قیمت اعلام نمی کنند بلکه می گویند به قیمت روز.
 وی با اشاره به اینکه قیمت روز محدوده متفاوتی را در بر می گیرد، تاکید کرد: 
هر خانه ای در منطقه فروش برود مبنای قیمتی برای دیگر خانه ها می شود. 
البته بلافاصله مالکان یکی دو میلیون بالاتر از قیمت های فروش رفته، قیمت 

می گذارند.
در سوی دیگر شهر، در منطقه گلبرگ اما یکی از مشاوران فعال منطقه در 
خصوص وضعیت معامله ملک گفت: داستان این منطقه بسیار متفاوت است، 
حجم ساخت و ساز در این منطقه بالاست و مالکان پیشنهاداتی عجیب برای پیش 
فروش می دهند. وی گفت: در فروردین امسال خانه ها غالبا به قیمت ۱۸ میلیون 
تومان مشتری داشت و معامله می شد اما حالا کسانی که در حال ساخت و ساز 
هستند قیمت پیش فروش را هجده و نیم میلیون یا حتی ۱۹ میلیون اعلام کرده 

اند  همین امر قیمت را بالا کشیده است.
 وضعیت در مناطق دیگر تهران نیز به همین صورت است. مناطق ضعیف تر 
تهران در جنوب شهر نیز با مشکلاتی بسیار عمده روبرو هستند. متوسط قیمت 
ها در مناطقی چون ۱۸ و ۲۰ به حدود هشت میلیون و هشتصد هزار تومان تا 
۹ میلیون و سیصد هزار تومان رسیده است. افزایشی عجیب در مناطقی که 

دهک های پایین درآمدی در آن ساکن هستند.
 فعالان بازار مسکن می گویند کشش افزایش قیمت در این مناطق بسیار بالاست 
و کسانیکه قصد سرمایه گذاری در بازار ملک را دارند سرازیر این مناطق شده اند 
چرا که قیمت ها هنوز شرایط برای خرید را باقی گذاشته اما در بسیاری از مناطق 
دو رقمی شدن قیمت هر متر مربع واحد مسکونی وضعیت را برای سرمایه گذاران 

نیز پچیده کرده است.
متوسط قیمت مسکن در منطقه بیست از بهمن ماه سال گذشته تا کنون به 
ازای هر متر بیش از دو میلیون تومان افزایش یافته  برخی از معامله گران می گویند 
سرمایه گذاران حالا از مناطق متسط و بالاتر شهر سرازیر مناطق جنوبی شده اند و 
با توجه به اینکه به قصد اجاره، خانه را می خرند، خود عاملی برای رشد بهای اجاره 

ر این متاطق شده اند.
 ارز چقدر موثر است؟

 رشد شدید قیمت ارز در ماه های گذشته از نظر بسیاری از فعالان بازار محرک 
اصلی رشد قیمت مسکن بوده است. در حقیقت افزایش نرخ مسکن نه به دلیل 
عرضه و تقاضا بلکه تحت تاثیر رشد انتظارات تورمی و افزایش نرخ دلار رخ داده 

است.
 بسیاری از فعالان بازار معتقدند عقب نشینی قیمت ها زمانی می تواند محقق 
شود که بازار ارز در ایران به ثبت برسد. شاید از این روست که قیمتها در بازار 
ملک هر روز در حال تغییر هستند  متناسب با تحولات دیگر بازارها قیمت های 
پیشنهادی نیز تغییر می کند. این وضعیت البته انجام معامله را مشکل کرده است  
بسیاری از خریداران ترجیح می دهند به جای طی دوره یک ماهه تا چهل روزه 
برای رفتن به محضر، بخش مهم پول را یک جا پرداخت کرده و بار دریافت وکالت 
بلاعرل، تا زمان آماده شدن اسناد عوارض و مالیات و ... برای سند زدن در محضر 

معطل شوند.
 بر این اساس به نظر می رسد تاثیر بازارهای موازی با مسکن، در حال ته نشین 
شدن در بازار ملک است  بسیاری از معامله گران می گویند کاهش قیمت ها منوط 

به برقراری ثبات در سایر بازارها از یک سو و افزایش عرضه از وی دیگر است.
 سیاست های جدید چقدر تاثیر دارند؟

 بررسی ها نشان می دهد نزدیک به ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار واحد مسکونی خالی 
در ایران وجود دارد که از این تابستان مشمول پرداخت مالیات یه خواهند شد. 
هر چند برخی فعالان معتقدند این اقدام در عرضه واحدهای مذکور به بازار موثر 
خواهد بود اما براوردها نشان می دهد مهار تورم به صورت عمومی بیش از هر اقدام 

دیگری در ایجاد ثبات در بازار مسکن موثر خواهد افتاد.

بازار نفت، چشم انتظار نشست 
اوپک پلاس

قیمت نفت در حالی معاملات هفته جاری را آغاز کرد که معامله گران تحت 
تاثیر نشست روز چهارشنبه اوپک پلاس، با احتیاط وارد بازار شدند و این موضوع 

قیمت ها را کاهش داد.
نشست کمیته وزارتی اوپک پلاس قرار است روز چهارشنبه برگزار شود تا برای 
چگونگی اجرای ادامه توافق کاهش تولید تصمیم گیری شود.   به نظر می رسد 
در این نشست توافق کاهش تولید تسهیل شود و کاهش تولید نفت اعضا از ۹.۷ 
میلیون بشکه در روز به ۷.۷ میلیون بشکه کاهش پیدا کند.    این کاهش البته برای 
۶ ماه اجرا خواهد شد تا با کاهش عرضه،   در روزهایی که تقاضای نفت به دلیل 
شیوع کرونا تحت فشار است، قیمت ها را متعادل کند.   تسهیل در اجرای توافق 
کاهش تولید این سیگنال را به بازار نفت می دهد که عرضه نفت ۲ میلیون بشکه 
در روز بیشتر می شود. همین موضوع احتیاط معامله گران را در بازار طلای سیاه 
بیشتر کرده است.   با توجه به این موضوع،   قیمت نفت پایین آمد. برنت با کاهشی 
۰.۶ درصدی به ۴۲ دلار و ۹۸ سنت رسید. نفت شاخص آمریکا نیز ۰.۶۷ درصد 

کاهش داشت و ۴۰ دلار و ۲۸ سنت قیمت خورد.

 مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

سقف ذخیره بنزین در کارت سوخت 
تغییر نمی کند

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: سقف ذخیره بنزین 
در کارت های سوخت که پیش از این از ۶ ماه به ۹ ماه افزایش یافته بود، تغییری 

نخواهد کرد و ۹ ماه باقی می ماند.
با پایان تیرماه سقف ذخیره کارت سوخت کامل می شود و در این زمان اگر 
حداقل سهمیه یک ماه بنزین مصرف نشده باشد، آن سهمیه از کارت سوخت 

حذف می شود و می سوزد. 
حالا به گفته مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران،  بر اساس 
تصمیمات اتخاذ شده، قرار نیست سقف ذخیره بنزین از ماه بیشتر باشد و پایان 

آخرین فرصت استفاده از سهمیه آبان سال ۹۸ خواهد بود. 
»کرامت ویس کرمی« در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا، اعلام کرده که 
سقف ذخیره بنزین در کارت های سوخت که تا پیش از این ۳۶۰ لیتر بود در 

فروردین ماه به ۵۴۰ لیتر افزایش پیدا کرد اما قرار نیست این عدد تغییر کند. 

مدیریت نقدینگی و اجرای سیاست های ضدتورمی از جمله مسایل مهمی 
است که اقتصاددانان و متولیان بخش پولی و مالی کشور بر آن تاکید دارند؛ 
بر این اساس بانک مرکزی بعنوان متولی این حوزه با ترسیم برنامه هایی، گام 
نخست خود را در سه جهت از ۲ هفته گذشته آغاز کرده است که شامل افزایش 
نرخ سود اوراق بدهی، سود گواهی سپرده بلندمدت و سپرده های بانک ها نزد 

این بانک است.
بازارهای دارایی به دلیل افزایش نقدینگی و مهم تر از آن، داغ شدن پول )سرعت 
گرفتن گردش پول( در وضعیت هشدارآمیزی قرار دارد؛ تا جایی که بسیاری از 
کارشناسان نسبت به تعلل بانک مرکزی در اجرای سیاست های انقباضی اظهار 
تعجب و نارضایتی می کردند. زیرا در شرایطی که اقتصاد با انتظارهای تورمی و 
افزایش گردش پول مواجه می شود، این بانک مرکزی است که وارد میدان عمل 

شده و با اقدامات ثبات ساز خود اقتصاد را بر محور تعادل برمی گرداند.
در حال حاضر یکی از معلول های رشد نقدینگی و سرعت گیری گردش پول 
در بازارهای همچون ارز و مسکن است. از همین رو، اقتصاددانان انتظار داشتند 
بانک مرکزی با اجرای سیاست های انقباضی به جمع آوری نقدینگی بی قرار گام 
بردارد. اما برعکس شاهد نرخ بهره منفی ۱۵ درصد و کاهش اوراق بدهی به جای 

افزایش آنها بودیم.
از همین رو، سرمایه برای مقصد گزیدن در جایی پرسودتر به بازارهایی همچون 
مسکن و ارز رفته است. آمارها نشان می دهد اگر کسی در سال ۱۳۹۶ سپرده 
ریالی  معادل ۶۰ دلار در بانک قرار می داد، در حال حاضر به ۱۹ دلار کاهش 

یافته بود. این روند سبب شده که رشد حجم پول نسبت به شبه پول به شدت 
افزایش یابد؛ به بیان دیگر، شبه  پول در بانک ها که معادل همان سپرده های 
بلندمدت است، در حال تبدیل به سپرده های کوتاه مدت است و این به معنی 
گردش نقدینگی از بانک ها در میان دیگر بازارهای دارایی و بیشتر بازار سهام 
است. این مسأله در درجه نخست موجب جهش بسیار بلند قیمت سهام و به  
دنبال آن سرریزی به دیگر بازارها خواهد شد که تورم در بازارهای کالایی را نیز به 
دنبال خواهد داشت؛ موضوعی که در نامه ۲۵ اقتصاددان نسبت به آن هشدار 

داده شد.
از همین رو، رئیس کل بانک مرکزی ورود این بانک برای ایجاد تعادل پولی در 

اقتصاد را از سیاست های مهم خود اعلام کرده است.
به گفته همتی آنچه که قرار است در آینده در دستور کار قرار گیرد، هدف گذاری 
و کنترل تورم از طریق کنترل سود کوتاه مدت و کنترل نقدینگی با تمرکز بر 
عملیات بازار باز و نیز کنترل پایه پولی از طریق ضابطه مند کردن برداشت بانک ها 

و بدهی دولت به بانک مرکزی است.
البته گام ابتدایی این اقدام ها در هفته گذشته برداشته شد. بانک مرکزی ۱۰ 
تیرماه با اعلام افزایش  ۷.۳ درصدی نقدینگی در چهار ماه ابتدایی امسال که 
این نهاد پولی دلیل آن را حمایت های انجام شده از خانوارهای آسیب دیده از 
کرونا اعلام کرده، نوشته است: بانک مرکزی حسب وظایف قانونی و تخصصی 
خود روند تحول های متغیرهای پولی و اعتباری را مستمر رصد و نظارت می کند 
و با بهره گیری از ظرفیت های جدید ایجاد شده در حوزه سیاست های پولی و 

عملیات بازار باز، نسبت به هدایت متغیرهای پولی و نرخ سود در مسیر مورد نظر 
در چارچوب هدف تورمی خود اقدام می کند.

در این زمینه می توان به زمینه سازی مناسب بانک مرکزی برای عرضه و فروش 
اوراق بدهی دولتی از طریق کارگزاری این بانک و نیز اقدام اخیر بانک مرکزی 
درخصوص اعلام نرخ سپرده پذیری از بانک ها در سطح ۱۰ درصد و در ادامه 

افزایش آن به سطح ۱۲ درصد اشاره کرد.
افزایش نرخ سود اوراق بدهی

در هفته اخیر سود اوراق در یک روند افزایشی در بازار بدهی قرار گرفت. در 
آخرین حراج در بازار بین بانکی که ۱۷ تیرماه برگزار شد، سود اوراق با سررسید ۴ 
ساله با ۰.۷ درصد رشد، به ۱۸.۲ درصد رسید. بازدهی اوراق ۲ ساله نیز با رشد 

نیم درصدی همراه شد.
پیش از آن نیز بانک مرکزی در حراج اوراق بدهی دولتی، چهارشنبه چهارم 
تیرماه امسال با فروش سه هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان اوراق »اراد۳۶« با نرخ بازده 
تا سررسید ۱۶.۵ درصد و ۲.۶ هزار میلیارد تومان اوراق »اراد۳۴« با نرخ بازده 
تا سررسید ۱۷.۵ درصد موافقت کرد. بنابراین در این ۲ هفته، ۲ بار نرخ فروش 
اوراق در بازار بدهی افزایش داده شد، تا از این طریق بانک مرکزی سیاست 

انقباضی خود را با سرعت بیشتری به اجرا درآورد.
افزایش نرخ اوراق گواهی

در اقدامی دیگر در ۱۸ تیرماه، بانک مرکزی با مجوز افزایش حجم اوراق گواهی 
سپرده با نرخ ۱۸ درصد، موافقت و اعلام کرد: با افزایش انتشار گواهی سپرده 
عام ۱۸ درصدی توسط بانک ها موافق بوده و سقف انتشار »گواهی سپرده عام 
بانک ها« در سال جاری تا ۳۱ شهریورماه امسال، حداکثر به میزان ۲۰ درصد 

سپرده های بلندمدت آنها در پایان اسفندماه ۱۳۹۸ خواهد بود.
به گفته کارشناسان این اقدام بانک مرکزی به منزله ارائه سیگنالی برای افزایش 

نرخ سپرده بانکی بوده است.
افزایش نرخ بهره سپرده های بانکی نزد بانک مرکزی

بانک مرکزی با هدف کنترل انتظارهای تورمی، در جلسه ۱۲ تیرماه خود، نرخ 
سود سپرده گذاری بانک ها و مؤسسه های اعتباری غیربانکی نزد بانک مرکزی را 
با یک واحد درصد افزایش به ۱۳ درصد رساند. این بانک با اعلام اینکه نرخ تورم 
از تورم هدف اعلام شده )۲۲ درصد( فاصله دارد، افزود: بر این اساس، هیأت 
عامل بانک مرکزی در راستای اجرای قانون پولی و بانکی کشور برای حفظ 
ارزش پول ملی در جلسه پنج شنبه ۱۲ تیرماه، ترتیبات جدید اجرای سیاست 

پولی را تصویب کرد.
بر این اساس، هیأت عامل بانک مرکزی براساس مواد )۶( و )۱۱( دستورالعمل 
»عملیات بازار باز و اعطای اعتبار در قبال اخذ وثیقه توسط بانک مرکزی«، نرخ 
سود سپرده گذاری بانک ها و مؤسسه های اعتباری غیربانکی نزد بانک مرکزی را 

با یک واحد درصد افزایش، ۱۳ درصد تعیین کرد.
این تصمیم با هدف کاهش دامنه دالان نرخ سود و هدایت نرخ تورم به سمت 
نرخ تورم هدف اتخاذ شد. نرخ سود اعتبارگیری بانک ها از بانک مرکزی ۲۲ 
درصد است. پیش از این موضوع هیأت عامل بانک مرکزی در روز چهارشنبه 

چهارم تیرماه، کف دالان نرخ سود را از ۱۰ به ۱۲ درصد افزایش داده بود.

ایمان گزارش می دهد؛

نقشه بانک مرکزی برای کاهش تورم چیست؟

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: طبق مهلت تعیین شده در آیین نامه مهلت پایان شهریور ماه برای 
بدهکاران حساب ذخیره ارزی به هیچ وجه تمدید نمی شود.

سعید زرندی گفت: آیین نامه اجرایی ماده ۲۰ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور با هدف تسهیل 
بازپرداخت تسهیلات ارزی واحدهای تولیدی اصلاح شد.

وی افزود: آیین نامه ماده ۲۰ در پایان سال گذشته و با توجه به شرایط اقتصادی کشور و با دریافت نظرات بخش های مختلف 
بویژه تشکل های بخش خصوصی در مورد چالش ها و مشکلات بازپرداخت تسهیلات ارزی اصلاح و تصویب شد.

وی گفت: طبق مهلت تعیین شده در آیین نامه، بدهکاران فقط تا پایان شهریور سال جاری فرصت دارند اقساط سررسید 
شده خود را یا به صورت یکجا پرداخت کرده و یا در صورت پرداخت نکردن اقساط سررسید شده به صورت یکجا، با درخواست 

از بانک عامل نسبت به تقسیط بدهی حداکثر تا چهار سال در اقساط شش ماهه اقدام کنند.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: واحدهای تولیدی بدهکار در فرصت باقی مانده برای بهره مندی از 

مفاد مصوبه اخیر به سرعت اقدام نموده و مشکل چند ساله بازپرداخت تسهیلات ارزی خود را مرتفع کنند.
زرندی اضافه کرد: مهلت های مقرر در این آیین نامه به هیچ عنوان تمدید نخواهد شد و بدهکارانی که تا تاریخ ۳۱/۶/۱۳۹۹ 
برای استفاده از مزایای این آیین نامه مراجعه نمی کنند، موظفند بدهی خود را یا به صورت ارزی طبق قرارداد با بانک عامل 
پرداخت نموده و یا با ارایه درخواست به بانک عامل مانده بدهی ارزی خود را که شامل اقساط سررسیده شده و آتی، اصل، 
سود و وجه التزام تاخیر تادیه دین است را با نرخ بازار ثانویه ارز اعلامی بانک مرکزی تبدیل به ریال کرده و طی چهار سال با 

اقساط شش ماهه و با نرخ سود هجده درصد )۱۸ درصد( تسویه کنند.
وی گفت: در این بخش نیز بدهی تبدیل شده به ریال تا زمان تسویه مشمول نرخ سود هجده درصد )۱۸ درصد( است و عدم 
پرداخت اقساط در موعد مقرر مشمول وجه التزام تاخیر تادیه دین شامل نرخ سود هجده درصد )۱۸ درصد( به علاوه جرایم 

موضوع آیین نامه اجرایی وصول مطالبات غیر جاری موسسات اعتباری )ریالی و ارزی( خواهد شد.

 نائب رئیس کمیسیون اقتصادی گفت: در حال حاضر تعداد خانه های کشور از تعداد خانوار بیشتر است یا در برخی از 
آمار این تعداد برابر است به همین جهت نباید شاهد نوسانات قیمت مسکن در کشور باشیم.

سید احسان خاندوزیگفت: با توجه به اینکه مجلس یازدهم بنا دارد در کنار اقدامات بلند مدت درباره ساماندهی بازار 
مسکن، واکنش کوتاه مدتی نیز به افزایش قیمت در این بازار و نوسانات بی ضابطه و افسارگسیخته نشان دهد، یکی از 
بهترین ابزارها برای این واکنش های کوتاه مدت استفاده از ظرفیت خانه هایی است که در کشور وجود دارد اما عرضه 

نمی شود و تحت عنوان خانه های خالی معروف است.
وی ادامه داد: بر اساس استانداردهای بین المللی اگر ۴ الی ۵ درصد خانه های هر کشوری در یک بازه زمانی کوتاه 
مدت، خالی باشند به جهت جا به جایی خانوار متعارف است اما این نرخ در کشور ما بیش از ۹ درصد و در شهرهایی 
مثل تهران بیش از ۱۸ درصد است بنابراین در کل کشور بیش از دو برابر عرف دنیا و در شهرهایی مثل تهران بیش از ۴ 

برابر عرف دنیا خانه های خالی داریم.
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به تعداد زیاد خانه در کشور، گفت: در حال حاضر تعداد خانه های 
کشور از تعداد خانوار کشور بیشتر است یا در برخی از آمار این تعداد برابر است به همین جهت نباید شاهد این نوسانات 

قیمت مسکن در کشور باشیم.
وی با اشاره به تصویب دو فوریت طرح مالیات بر خانه های خالی ادامه داد: طرحی که دو فوریت آن دیروز به تصویب 
رسید، نقطه ثقل خود را بر کارآمد سازی ابزارهای قانونی پیشین قرار داده است به این صورت که گرچه مالیات بر 
خانه های خالی در سال ۹۴ ذیل ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم به تصویب رسیده بود اما به جهت نرخ غیر 
مؤثر آن، موجب انگیزه کافی برای عرضه آن مسکن ها نمی شد همچنین تکمیل نبودن سامانه املاک و اسکان هم 
بهانه ای شده است که در پنج سال گذشته، امکان اعمال این پایه های مالیاتی برای تغییر رفتار محتکران بازار مسکن 

ایجاد نشود.

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت :

مهلت بدهکاران حساب ذخیره ارزی تمدید نمی شود
نائب رئیس کمیسیون اقتصادی:

طرح مالیات بر خانه های خالی افزایش قیمت مسکن را متوقف می کند

   آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 

طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
۱-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۶۰۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۴۵ آقای محمد رضا زمانی 
بشیر فرزند عباسقلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۷۷۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی ثبت دفاتر الکترونیکی به شماره 

۱۳۹۵۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۴۹۳)م الف ۶۴۲۲(
۲- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۱۰۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۱۸ خانم زینب هوشنگی 
شایان پور فرزند عین اله در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۶ مترمربع پلاک شماره 
۱۹۵۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم طی مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از آمنه کریمی دولت آباد 

)م الف۶۴۲۳(
نعمتی  محمد  آقای  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۱۲  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۷۸۱  رای   -۳
نسب فرزند غلامحسین در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۲ مترمربع پلاک شماره 
۱۹۰۸/۲۸اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عباس عبداللهی ثبت 

دفتر ۳۱۷ صفحه ۱۳۶)م الف ۶۴۲۴(
۴- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۵۴۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۱۰ خانم رقیه روشن فرزند 

قندعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۴/۰۷ مترمربع پلاک شماره ۲۱۹۱ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث عبدلعلی بیگدلی ثبت دفتر 

۲۶ صفحه ۴۲۱)م الف۶۴۲۵(
لطفی  آقای سلیمان  کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۱۳  پرونده  به  مربوط  رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۰۸۶   -۵
فرزند علی  در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۴ مترمربع پلاک شماره ۲۲۹۴/۱/۴ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از احمد براتی دفتر الکترونیکی 

۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۰۲۳)م الف ۶۴۲۶(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹۹/0۴/0۹ 
تاریخ انتشار دوم: ۱۳۹۹/0۴/۲۴
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

رییس سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه نرخ جریمه »مالیات از خانه های 
خالی« بازدارنده نیست، گفت: هنوز اطلاعات لازم برای آگاهی از زمان خالی بودن 

خانه ها را در اختیار نداریم.
امیدعلی پارسا روز دوشنبه با اشاره به اینکه اخذ مالیات از خانه های خالی براساس 
ماده ۵۴ قانون مالیات های مستقیم و بودجه سال ۹۹ باید اجرا شود، اظهارداشت: 
لازمه اجرای این قانون این است که بدانیم دقیقا یک خانه چه زمانی خالی بوده و 

چه زمانی خالی نبوده است.
رییس سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه این قانون به لحاظ اجرایی دارای 
ایراداتی است، افزود: مثلا خانه ای که به مدت یک سال خالی مانده باشد، در سال 
بعد ۵۰ درصد ارزش اجاره ای آن مشمول اخذ مالیات می شود و در صورت ادامه 
خالی ماندن، تمام ارزش اجاره ای و همین طور در سال های بعد اضافه می شود که 
این نرخ جریمه بازدارندگی ندارد. پارسا عنوان کرد: موضوع مهمتر آن است که در 

حقیقت اطلاعات لازم برای آگاهی از زمان خالی بودن خانه ها را در اختیار نداریم.
وی بیان کرد: وزارت راه و شهرسازی سال گذشته سامانه ای برای اخذ اطلاعات 

لازم در این زمینه از همه دستگاه ها از جمله سازمان امور مالیاتی کشور راه اندازی 
کرد و اکنون هم در حال تکمیل اطلاعات این سامانه هستند و ما می توانیم براساس 

آن از زمان خالی بودن منازل آگاهی پیدا کنیم.
 وزارت راه هنوز تمامی اطلاعات را در سامانه قرار نداده است

رییس سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه بعد از تحویل این سامانه به سازمان 
امور مالیاتی کشور، ما حداکثر بعد از ۱۰ روز مطابق با قانون اوراق تشخیص مالیاتی 
افراد را صادر خواهیم کرد، گفت: مشکل اصلی درباره اخذ مالیات از خانه های 
خالی این است که وزارت راه و شهرسازی هنوز تمامی اطلاعات لازم را در سامانه 
قرار نداده است. پارسا در پاسخ به سوالی درباره احتمال بروز تخلفاتی مانند انعقاد 
اجاره نامه های صوری در جریان اجرای قانون اخذ مالیات از خانه های خالی، اظهار 
داشت: تا زمانی که کشور به سمت اداره دیجیتال پیش نرود و مانند کشورهای پیشرو 
اطلاعات به صورت برخط در سامانه ای قرار داده نشود، همچنان اینگونه مشکلات 
وجود دارد. رییس سازمان امور مالیاتی کشور تاکید کرد: تصویری از هرگونه داده های 
اطلاعاتی )ترنزکشن( واقعی مالی که در کشور اتفاق می افتد، باید به سازمان امور 

مالیاتی کشور هم ارائه شود زیرا اقدامات ما تنها براساس اطلاعات است. پارسا 
تصریح کرد: تمامی اطلاعات لازم امور مالیاتی توسط دستگاه های اجرایی باید وارد 
سامانه  شود و این سامانه هم به صورت برخط و دائمی برای سازمان امور مالیاتی 
قابل دسترس باشد که این اتفاق به آرامی در حال انجام است. قانون مالیات از 
خانه های خالی مصوب سال ۹۴ تاکنون اجرایی نشده است، چون اجرای آن منوط 
به راه اندازی سامانه شناسایی خانه های خالی تحت عنوان سامانه اطلاعات املاک 
و اسکان است و قرار بود این موضوع با همکاری وزارت راه وشهرسازی و سازمان امور 
مالیاتی راه اندازی شود. براساس ماده ۵۴ قانون مالیات های مستقیم، واحدهای 
مسکونی واقع در شهرهای با جمعیت بیش از ۱۰۰ هزار نفر که به استناد سامانه 
ملی املاک و اسکان کشور )موضوع تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مکرر این قانون( به عنوان 
واحد خالی شناسایی می شوند، از سال دوم به بعد مشمول مالیات معادل مالیات 
بر اجاره خواهند شد. همچنین اخذ مالیات از خانه های خالی در بودجه سال ۹۹ 
الزامی شد که مطابق با آن امسال از همه خانه های خالی مالیاتی معادل ۳ درصد 

اجاره بهای سالانه روز آن ملک باید دریافت  شود.

رییس سازمان مالیاتی: 

نرخ جریمه مالیات از خانه های خالی بازدارنده نیست
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مدیر فنی تیم های ملی کشتی آزاد: 

در این شرایط برگزاری لیگ کشتی
 ممکن نیست 

مدیر فنی تیم های ملی کشتی آزاد با اشاره به وخامت شیوع کرونا در ایران و 
سخت بودن ارائه مجوز برگزاری لیگ در رشته پربرخورد کشتی، گفت: اگر رقابت 

های جهانی برگزار شود همه سیستم کشتی در خدمت تیم ملی خواهد بود.
محسن کاوه در گفتگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه برای برنامه ریزی جهت شروع 
تمرینات، علاوه بر لزوم صدور مجوز از سوی ستاد مقابله با کرونا، در انتظار تصمیم 
نهایی اتحادیه جهانی کشتی در جلسه ماه آینده هستیم، اظهار کرد: با توجه به 
شرایط حال حاضر در ایران و دیگر کشورهای جهان با شیوع گسترده ویروس 
کرونا، هیچ تضمینی برای برگزاری مسابقات جهانی وجود ندارد و مشخص نیست 

چه شرایطی در آینده رخ خواهد داد.
مدیر فنی تیم های ملی کشتی آزاد، درباره راه اندازی کمیته های آنالیز و آماده 
سازی از سوی فدراسیون کشتی برای کمک به تیم های ملی کشتی، گفت: هدف 
از ایجاد و راه اندازی کمیته آنالیز کمک به موفقیت هر چه بیشتر در رویدادهای 
پیش رو و مخصوصا المپیک توکیو است. وظیفه این کمیته طبق دستورالعمل های 
داده شده، آنالیز حریفان جهانی و شناسایی نقاط ضعف و قوت آن هاست تا بر 
اساس داده ها و نتایج بدست آمده توسط اعضای این کمیته و ارائه آن به کادر فنی 

تیم ملی، نحوه تمرینات کشتی گیران برنامه ریزی شود.
وی ادامه داد: در واقع بر اساس نتایج کمیته آنالیز و اطلاعات بدست آمده، شبیه 
سازی مسابقات در تمرینات پیاده می شود تا کشتی گیران ما در فرصت مناسب 
با آمادگی و شناخت هر چه بیشتر به مصاف رقبایشان بروند. قطعا شناخت هر 
چه بیشتر ما و کشتی گیرانمان از وضعیت رقبا و نقاط ضعف و قوت آن ها باعث 

عملکرد بهتر در میدان مبارزه خواهد شد.
کاوه در ادامه به وظایف کمیته اماده سازی اشاره کرد و گفت: این کمیته بر نحوه 
تمرینات در تمامی رده های سنی نظارت خواهد داشت و لازم است مربیان و 
مخصوصا سرمربیان برنامه های تمرینی خود را پیش از آغاز اردو به این کمیته ارائه 
دهند تا اعضای کمیته نسبت به طراحی بهترین روش تمرینی متناسب با علم روز 
دنیا اقدام کنند. در واقع نتایج بدست آمده بر اساس کار سیستمی خواهد بود و 

هدف این است که تمرینات ملی پوشان به بهترین شکل اجرایی شود.
مدیر تیم های ملی کشتی آزاد در ادامه خاطرنشان کرد: با توجه به حضور اساتید 
دانشگاهی و ورزشی، کمیته آماده سازی می تواند خدمات بسیار خوبی برای تیم 
های ملی کشتی داشته باشد. برای افزایش قدرت این کمیته تصمیم گرفته شد 
تا زمانیکه اعضای کمیته آماده سازی برنامه تمرینات ملی پوشان را تایید نکنند، 
اجازه آغاز اردو داده نشود. هدف از تمامی این اقدامات کمک به کسب موفقیت 
تیم های ملی در میادین بین المللی است و امیدوارم در نهایت شاهد رشد و 

پیشرفت روز افزون کشتی ایران باشیم.
وی درباره وخامت مجدد شیوع کرونا در ایران و برخی اصرارها برای برگزاری لیگ 
کشتی، گفت: در حال حاضر تمامی باشگاه های ما که قرار است کشتی گیران 
در آنها تمرین کنند تعطیل شده اند. رشته کشتی جزو سخت ترین رشته ها به 
لحاظ میزان برخورد در طول مبارزه است، بنابراین امکان صدور مجوز برای آغاز 
رقابت های کشتی در چنین شرایطی بسیار سخت خواهد بود. در کشورهایی مثل 
ژاپن با دقت تمامی پروتکل های بهداشتی رعایت می شود و در چنین شرایطی 

توانستند در باشگاه ها فعالیت کنند اما ما در ایران چنین شرایطی نداریم.
کاوه تاکید کرد: از سوی دیگر اگر اتحادیه جهانی در جلسه مرداد ماه رای به 
برگزاری رقابت های جهانی در آذرماه بدهد، تمام سیستم کشتی در خدمت 
تیم های ملی خواهد بود و به چیزی غیر از آماده سازی خوب جهت حضور در این 
مسابقات فکر نمی کنیم، بنابراین امکان اجرای برنامه دیگری در کشتی نخواهد 

بود.
  

باحضور مدیرکل ورزش و جوانان استان قم ؛

دو و میدانی کاران مدال آور قمی 
تجلیل شدند

آور در  از تلاش ورزشکاران مدال  هیئت دو و میدانی استان قم در مراسمی 
مسابقات کشوری در ماده های مختلف این رشته ورزشی تجلیل کرد.

منعم مدیرکل ورزش و جوانان استان قم، ظهر یکشنبه در مراسم تجلیل از دو 
و میدانی کاران مدال آوران مسابقات کشوری در پیست تارتان ورزشگاه شهید 
حیدریان ضمن ابراز رضایت از عملکرد هیات دو و میدانی گفت: اداره کل ورزش و 
جوانان استان همچون گذشته و با برنامه ریزی های انجام شده، از هیئت هایی که 

شانس کسب ورودی المپیک را دارا هستند حمایت خواهد کرد.
علی رضایی رییس هیات دو و میدانی استان قم هم در این مراسم با اشاره به 
افتخار آفرینی های متعدد ورزشکاران رشته  دوومیدانی گفت: برنامه های هیئت 
که  است  سنی  رده های  تمام  در  برتر  عناوین  کسب  و  المپیک  ورودی  کسب 

می بایست به تمام رده های سنی توجه شود.
وی افزود: استعدادیابی کارآمد در ورزش بسیار مهم است و فرد را از سنین پایین 

می توان به کسب مقام های برتر در ماده های مختلف دوومیدانی هدایت کرد.
پور، علی سلامتیان، میلاد  از سیدعلی حسینی، رضا ملک  این مراسم  در 
دریساوی، علی قاسم بابایی، مهدی رضایی، علی کشاورز، امیر مقدمی، حسن 
نیک نظر، محمدرضا فریدی، مرتضی محمودیه، ابولفضل زینلی، علی ئیلاد 
و خانم ها زهرا رضایی، لیلا خدری و زهرا صفایی بعنوان مدال آوران مسابقات 
کشوری و از رضا ملک پور و زهرا صفایی نیز به عنوان برندگان چالش ورزش در 

خانه در ایام کرونایی تجلیل شد.

مرتضی  محجوب:
 فدراسیون شطرنج نیاز به مدیر ورزشی دارد

 عضو سابق تیم ملی شطرنج ایران گفت: برای اینکه زنجیره توسعه شطرنج ایران 
قطع نشود باید فدراسیون با مدیر ورزشی و به صورت برنامه محور اداره شود.

مرتضی محجوب اظهار داشت: بیش از سه ماه است که فدراسیون با سرپرست 
اداره می شود و این برای رشته ورزشی که در حال توسعه و پیشرفت است، مناسب 
نیست. امیدوارم مجمع انتخاباتی زودتر برگزار تا تکلیف شطرنج بازان مشخص 

شود.
مربی سابق تیم شطرنج جوانان ادامه داد: در حدود یکماه پیش صلاحیت 
مدیریتی چند نفر از نامزدها تایید شده است. فدراسیون نیاز به مدیری از جنس 
ورزش دارد و چند نفر تایید شده هم از جنس ورزش هستند امیدوارم مجمع بدون 

هیچ حاشیه ای برگزار شود تا در نهایت بتوانیم در مسیر شطرنج قرار بگیریم.
در  ایرانی  شطرنج بازان  بزرگ  موفقیت  به  اشاره  با  ایران  شطرنج  بزرگ  استاد 
و در بخش  روند چند سال است که شروع شده  این  آنلاین گفت:  مسابقات 
استاندارد نیز ما موفقیت زیادی کسب کردیم. موفقیت محمد امین طباطبایی و 
سارا خادم الشریعه نمونه بارز پیشرفت شطرنج ایران است. نفر نخست شطرنج زنان 

ایران جون ونجون چینی را شکست داد که قهرمانی جهان در کارنامه دارد.
محجوب در پایان تصریح کرد: برای اینکه زنجیره توسعه شطرنج ایران قطع نشود 

باید فدراسیون با رییس و به صورت برنامه محور اداره شود.
 

یک مسئول در هیات مینی گلف استان قم:

ورزش مینی گلف در قم ظرفیت همگانی 
شدن دارد

رییس کمیته مینی گلف هیات گلف استان قم گفت: این ورزش به دلیل نداشتن 
محدودیت سنی، احداث ساده، مساحت بسیار کم زمین و همچنین مفرح و قابل 

انجام بودن توسط تمام اعضای خانواده، ظرفیت بالایی در همگانی شدن دارد.
به دلیل نداشتن هیچ گونه  این رشته ورزشی  مجید کربلایی اظهار داشت: 
محدودیت سنی ازجمله بهترین رشته های ورزشی برای همگانی کردن ورزش 

است.

ترانسفر شدن به بلژیک، تیک دیگری بود که کنار یکی دیگر از آرزوهای 
بیرانوند خورد و حالا باید منتظر برآورده شدن آرزوی بعدی او باشیم.

سفر ناگهانی به تهران. اولین عکس با پشت زمینه برج آزادی. جیب خالی 
و لباس مندرس. شروع یک مسیر پرپیچ و خم و مبهم. تلاش، تلاش و 
تلاش. چرت های شبانه روی چمن های میدان معروف شعر. فوتبال. کار در 

کارواش. فوتبال. کار در ساندویچی. فوتبال. کار. فوتبال. کار. فوتبال و و...
این تصاویری است که زندگی علیرضا بیرانوند را به اینجا رسانده است. به 
امروز او نگاه نکنید. پشت این امروزِ جذاب، دیروزی پررنج و پرمشقت بوده 
که با بذر تلاش به محصول امروز رسیده است. دروازه بان لرستانیِ فوتبال 
ایران حالا قرار است جلوی یکی دیگر از آرزوهایش نیز تیک سبز بخورد. او 
بعد از بازی در لیگ برتر، رسیدن به لباس پرسپولیس، حضور در فینال لیگ 
قهرمانان آسیا، تصاحب شماره یک تیم ملی ایران، حضور در جام جهانی 
و گرفتن پنالتی کریستیانو رونالدو، حالا لژیونر هم شد. بلژیک و باشگاه 
آنتورپ جایی نیست که بتوان گفت بیرو، بهترین مقصد ممکن را داشته 
است اما با این حال می دانیم ترانسفر شدن دروازه بان در فوتبال ایران 

اتفاقی نادر به حساب می آید.
به سرعت برق و باد چهار سال حضور در پرسپولیس نیز برای بیرانوند تمام 
شد. از وقتی به دروازه پرسپولیس رسید؛ خوشبختی به کوچه سرخپوشان 

هم آمد. سه قهرمانی پیاپی در لیگ و حالا تنها یک قدم تا پوکر بی بدیل در 
لیگ. کسب یک قهرمانی در جام حذفی. قهرمانی در ۲ سوپرجام. رسیدن 
به فینال لیگ قهرمانان آسیا. قرار گرفتن در جمع برترین های قاره کهن 
و .... مهمترین اتفاقاتی است که برای این دروازه بان دوست داشتنی در 
لباس پرسپولیس رخ داد. او فراز و فرودهایی هم داشت اما توانست بعد 
از چند سال خیال هواداران پرسپولیس را برای مدتی زیاد در درون دروازه 

راحت کند.
حالا نوبت به این رسیده تا بیرانوند در کشوری دیگر به درخشیدن ادامه 
دهد. چه کسی است که نداند خدا او را به سختی در آغوش گرفته است. این 
بار نیز بدون شک باید منتظر رسیدن خبرهای خوبی برای شماره یک تیم 
ملی باشیم. او در بلژیک نیز هواداران جدیدی را خواهد داشت. درباره آینده 
علیرضا هیچوقت نباید با اطمینان صحبت کنیم. این که ۲۷ ساله است و 
سنش برای ترانسفر شدن به تیم های بزرگتر محال است تنها یک فرضیه 
خواهد بود. فرضیه ای که وقتی نام بیرانوند و گذشته عجیبش در کنار آن 
قرار بگیرد به فرضیه ای معمولی تبدیل می شود. هیچ چیزی برای این گلر 
بعید نیست. او می تواند به بهترین ها برسد و توانایی اش را دارد. به شرط 
اینکه بتواند از پس زندگی در خارج از ایران بربیاید و اسیر حواشی نشود. 

پس منتظر تیک خوردن یکی دیگر ار آرزوهای او به زودی زود باشید...

بالاخره بیرانوند راهی بلژیک شد

علی بیرو؛ رفت تا کنار آرزوهای دیگرش تیک بزند

 پیشکسوت باشگاه استقلال، گفت: استقلال با این که حتی یک 
جلسه تمرین کامل هم نداشت اما مقابل تراکتور به مراتب بهتر بود و به 

دلیل بدشانسی در این مسابقه به پیروزی نرسید.
از  پر  و  سخت  روزهای  استقلال  داشت:  اظهار  جم  کارگر  اکبر 
حاشیه ای را سپری کرد. آنها برای بازی با تراکتور حتی یک جلسه 
تمرین با تیم کامل هم نداشتند و مشکلاتی را از سر گذراندند که هر 
یک از آنها می تواند یک تیم را از پا در آورد. با این وجود بچه های ما 
مقابل تراکتور خوب بودند و حق آنها پیروزی بود. من به شخصه به این 

تیم احترام می گذارم. 
پیشکسوت آبی پوشان بیان داشت: در دقایقی از بازی برتری کاملا 
با استقلال بود و موقعیت های خوبی روی دروازه تراکتور خلق شد و 
حتی یکبار هم دیرک دروازه به کمک آنها آمد. به این اضافه کنید که 
تیم ما در طول بازی اجازه خلق موقعیت را به تراکتوری ها نداد که این 

هم اتفاق خوبی بود.
کارگرجم در خصوص فاصله امتیازی زیاد با صدر جدول گفت: واقعیت این است که در هفته های پیش هم تیم ما شانس 
قهرمانی را از دست داده بود. اما امروزی که در آن هستیم هنوز برای سهمیه آسیا شانس دارد. موفقیت و قهرمانی برای این 

تیم امروز دست یافتن به سهمیه آسیا است و بازیکنان و اعضای کادر فنی ما باید تا آخرین لحظه برای آن تلاش کنند. 
مدافع پیشین استقلال تاکید کرد: آنهایی که امروز به عنوان مربی و بازیکن در این تیم مسئولیت دارند باید بدانند دل ۳۰ 
میلیون هوادار برای آن می تپد و باید برای سربلندی آن تا آخرین لحظه تلاش کنند. نا امیدی و دست کشیدن از تلاش در 

قاموس استقلال نیست.
وی بیان داشت: شاید قهرمانی در لیگ برتر از دست ما رفته باشد، اما هنوز دو جام دیگر پیش روی ما قرار دارد و باید برای 
به دست آوردن آنها نهایت تلاش خود را به خرج دهیم. تیم ما اگر در لیگ برتر نتایج بهتری بگیرد و روحیه و انگیزه به بازیکنان 
بازگردد، می توانند قهرمان جام حذفی شوند تا هم یک جام بگیرند و هم از این طریق سهمیه آسیا را کسب کنند. ضمن این 
که موفقیت در لیگ قهرمانان آسیا هم می تواند در دسترس تیم ما قرار داشته باشد، منوط به این که روحیه به این تیم بازگردد.

ناظران  از  زیرا  با راستی آزمایی مخالفم  ایفمارک گفت:   رییس 
خواستیم که اجرای پروتکل ها را به ما گزارش کنند تا به بازیکنان و 

مسوولان اطمینان کامل داده شود که پروتکل ها رعایت می شوند. 
»زهره هراتیان« روز دوشنبه در گفت و گویی در خصوص حضور 
ناظران ایفمارک در راستی آزمایی آزمایش تیم های فوتبال، بیان 
ناظران خواستیم که  از  راستی آزمایی مخالف هستم.  با  داشت: 
اجرای پروتکل ها را به ما گزارش کنند تا به بازیکنان و مسوولان 

اطمینان کامل داده شود که پروتکل ها رعایت می شوند. 
وی درباره همکاری ایفمارک با فدراسیون پزشکی ورزشی و ستاد 
مبارزه با کرونا تصریح کرد: با بیماری جدیدی مواجه هستیم. ما باید 
با فدراسیون پزشکی ورزشی تعامل داشته باشیم و به آن ها کمک 
 کنیم. باید لیگ های مختلف را بررسی کنیم و با باز شدن مدارس با 
هم بیشتر همکاری کنیم. هراتیان درباره وضعیت »عارف غلامی« و 

حضور او در دیدار با تراکتور، گفت: ناظران در حاشیه این مسابقه حضور داشتند و با کادرپزشکی استقلال در تماس هستند. 
آنها مسائل را بررسی می کنند تا بازیکن به وضعیت عادی برگردد. البته من درباره این بازیکن اطلاعی ندارم و همکارانم 
در فدراسیون پزشکی ورزشی در ارتباط هستند. رییس ایفمارک درباره اینکه گفته شد فوتبالی ها آزمایشگاه ها را به خاطر 
شرایط خودشان زیر سوال می برند، اظهار داشت: کار من پزشکی است و به خودم اجازه نمی دهم درباره مساله ای که بر 
آن احاطه ندارم، حرف بزنم. در مسائل مربوط به کرونا نباید به جزئیات بپردازیم زیرا باعث نگرانی عامه مردم می شود و آثار 

روانی خوبی ندارد. 
هراتیان تصریح کرد: تمام آزمایشگاه های مورد تایید وزارت بهداشت، مورد تایید ما است و ناظر ایفمارک فقط برای این به 

مسابقات می روند تا ببینند پروتکل ها رعایت می شود یا خیر.
وی افزود: باید پروتکل های جدیدی در فوتبال تعریف شود. وزارت بهداشت درباره تغییر شیوه غربالگری اطلاعیه می دهد و 
باید بُعد آموزش و خوداظهاری را برای هر فرد پُررنگ تر کنیم. علائم کرونا دچار تغییر شده و باید چهره به چهره، این علائم را 

توضیح دهیم. باید هر هفته یا هر دو هفته، فرم آموزش ها را تغییر دهیم.

اکبر کارگر جم :

استقلال مقابل تراکتور بدشانس بود
 رییس ایفمارک:

 با راستی آزمایی مخالف هستم

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه شرایط آبی پوشان نسبت به دیدارهای 
گذشته بهتر شده است گفت: هر چند برابر تراکتور بازهم تیم قدرتمندی را ندیدیم اما 

نمایش استقلال بهتر شده بود.
محسن گروسی در مورد تساوی استقلال برابر تراکتورسازی گفت: آبی پوشان با 
اینکه شرایط خوبی از لحاظ روحی و روانی نداشتند و تمرینات خوبی را هم انجام 

نداده بودند اما مقابل تراکتورسازی نمایش قابل قبولی ارائه دادند.
وی تاکید کرد: خط دفاع و دروازه بان استقلال برابر تراکتور اشتباه خاصی نداشتند 
اگر چه یکی، دو بار مهاجمان تراکتورسازی می توانستند دروازه استقلال را باز کنند 
اما هوشیاری خط دفاع و حسین حسینی مانع از فروپاشی دروازه شد و استقلال 

توانست بعد از مدت ها دروازه خود را در یک دیدار بسته نگه دارد.
پیشکسوت استقلال تاکید کرد: در خط هافبک هم آبی پوشان خوب بودند، 
کریمی و ریگی میدانداری کردند. البته فرشید اسماعیلی هم حضور پررنگی در این 
بازی داشت و اعتقاد دارم اگر آمادگی خود را بیشتر حفظ کند می تواند در بازی های 

آینده تاثیر بیشتری در بازی داشته باشد.
گروسی در مورد عملکرد قائدی و دیاباته هم گفت: دیاباته بعد از مدت ها بازی کرد، 
شاید اگر تبریزی و مطهری بودند مقابل تراکتور بازی به او نمی رسید اما در مجموع 

عملکرد خوبی داشت و حتی می توانست یک بار دروازه تراکتور را باز کند. در مورد 
قائدی هم باید بگویم او نسبت به دو بازی گذشته که مقابل فولاد و سایپا انجام داده 
بود خیلی بهتر از گذشته ظاهر شد یک بار تیر دروازه تراکتور را لرزاند و یکی، دو بار 
هم می توانست رشید مظاهری را به زانو در بیاورد که مدافعان تراکتور اجازه ندادند 
دروازه تیم شان باز شود و در مجموع اعتقاد دارم قائدی اگر همین روند را ادامه دهد 
به طور حتم در بازی های آینده شاهد گلزنی های او خواهیم بود. گروسی در مورد 
عملکرد تراکتورسازی هم گفت: تیم تراکتور شرایط بهتری نسبت به استقلال داشت 
همه بازیکنانش در اختیار کادر فنی بودند، تمرینات بهتری را نسبت به استقلال 
انجام داده بود و در مجموع بازی روان و قابل قبولی ارائه کرد. البته آنها هم موقعیت 
داشتند اما در مجموع شانس با آنها یار بود که توانستند یک امتیاز از استقلال گرفته 
و دست خالی به تبریز بازنگردند. پیشکسوت باشگاه استقلال در مورد داوری این 
بازی هم گفت: داور اشتباهی نداشت اما سوت های پی در پی تا حدودی بازی را 
از جریان می انداخت و باعث می شد روند کاری دو تیم به کندی صورت بگیرد اما در 
مجموع و نسبت به دو بازی قبل استقلال که داوری های پر سر و صدایی داشت این 
بازی آرامش خاصی داشت و فکر می کنم این دو تیم نسبت به قضاوت داور اعتراضی 
نداشته باشند. گروسی در پایان خاطرنشان کرد: از آنجایی که استقلال قهرمانی در 

لیگ را به طول کامل از دست داده، آنها باید تمرکز خود را روی جام حذفی و کسب 
سمیه لیگ قهرمانان بگذارند. با توجه به اینکه تمامی بازیکنان بالای جدول کارشان 
با تساوی به پایان رسیده حالا جدال برای کسب سهمیه لیگ قهرمانان جذاب تر 
شده و امیدوارم آبی پوشان با پیروزی در دیدارهای بعدی هم کسب سهمیه لیگ 

قهرمانان داشته باشند و هم بتوانند با روحیه خوب خود را آماده جام حذفی کنند.

محسن گروسی  :

کار  استقلال برای کسب سهمیه سخت شده است

بارسلونا در دو بازی اخیر در حالی موفق به کسب پیروزی 
شد که دقایق پایانی روی زانو راه می رفت و چشم التماس به 

سوت داور داشت.
باشگاه بارسلونا در بازی های اخیر به وضوح با مشکلی به 
نام خستگی بازیکنانش روبرو بوده است. عدم استفاده از 
سیستم چرخشی، گرمای هوا و یک تقویم جهنمی باعث 
شده تا توانایی های بدنی بازیکنان بارسا زیر سوال برود. برابر 
رئال وایادولید در بازی شنبه شب خستگی بازیکنان بارسا 

آشکار بود.
 کیکه ستین سرمربی بارسا در نشست خبری پس از بازی 
تایید کرد که تیمش در نیمه اول خوب بازی کرد ولی در نیمه 
دوم خستگی بر تیم حاکم شد. ستین البته تعداد بازیکنان 
محدودی در تیم اول دارد و در چنین شرایطی برای او خیلی 
از بازیکنان نیز غیر قابل بحث هستند و جای شان در ترکیب 

اصلی تضمین شده است.
در شروع مجدد بازی ها بارسا سه تساوی برابر سویا، سلتا 

و اتلتیکو کسب کرده و دو بازی اخیرش برابر اسپانیول و 
وایادولید را نیز با نتیجه ١-0 به سود خود خاتمه داده است.

 برابر وایادولید بارسا بار دیگر نشان داد که توان یک بازی 
90 دقیقه ای را ندارد و در 20 دقیقه ای پایانی فشار زیادی 
را تحمل کرد. هر لحظه این امکان وجود داشت که وایادولید 
گل تساوی را به ثمر برساند تا شانس بارسا برای قهرمانی به 

میزان زیادی کاهش پیدا کند.
ویدال،  آرتورو  سوارز،  لوئیس  پیکه،  جرارد  مسی،  لیونل 
تراشتگن  آندره  مارک  و  راکیتیچ  ایوان  سمدو،  نلسون 
بازیکنانی هستند که در تمامی 9 بازی بارسا پس از شروع 
مجدد لالیگا حضور داشته اند. میان اینها لوینل مسی تک 
تک دقایق را در زمین بوده است و جرارد پیکه نیز در تمامی 
این بازی ها کار را از ابتدا شروع کرده ولی چند بار نیز تعویض 

شده است.
سرخیو  و  آلبا  جوردی  توان  می  فوق  بازیکن  هفت  به    
بوسکتس را اضافه کرد که تنها برابر لگانس و سلتا به دلیل 

از  بازی  شش  در  بوسکتس  کردند.  استراحت  محرومیت 
هشت بازی، تعویض شده ولی آلبا تنها برابر سلتا بود که در 

دقایق پایانی جای خود را به جونیور فیرپو داد.
 پس از این دو به کلمنت لنگله می رسیم که تنها دو بازی را 
از دست داده است. برابر مایورکا محروم بود و رولاند آرائوخو 
جای او را گرفت و مقابل سلتا نیز ساموئل اومتیتی به جای 
او بازی کرد. لنگله به دلیل مصدومیت اومتیتی به نظر در دو 

بازی بعدی بارسا نیز فیکس خواهد بود.
به این ترتیب ١0 بازیکن بارسا پس از شروع مجدد لالیگا در 
حداکثر دقایق ممکن به میدان رفته اند و تاثیر منفی آن در 

یکی دو بازی اخیر کاملا به چشم آمده است.
 نکته جالب به تغییر جایگاه آنتوان گریزمان در بارسا بر می 
گردد که از یک بازیکن همیشه ثابت تا قبل از وقفه لالیگا 
تبدیل به نیمکت نشین در بازی های پس از شروع مجدد 
شد. او برابر سویا، سلتا و اتلتیکو که بارسا امتیاز از دست داد، 
کار را از روی نیمکت شروع کرد و تنها بازی درخشانش برابر 
ویارئال بود که موفق به زدن یک گل زیبا شد. گریزمان در 
بازی اخیر برابر وایادولید نیز به دلیل مصدومیت بین دو نیمه 

تعویض شد و ادامه لالیگا را از دست خواهد داد.
 سرجی روبرتو بازیکن چند پسته بارسا نیز هر سه بازی برابر 
سویا، اتلتیک بیلبائو و سلتا را به دلیل مصدومیت عضلانی 
از دست داد در حالی که به نظر می رسید در شروع مجدد 

لالیگا بهترین فرم بدنی را دارد.
سرجی در بازی های اخیر که فرانکی دی یونگ به دلیل 
مصدومیت حضور نداشته، توانسته جای خالی او در خط 
مدافع  عنوان  به  لزوم  مواقع  در  کند. سرجی  پر  را  میانی 
هافبک راست نیز بازی می کند. انتظار می رود دی یونگ به 

بازی روز پنجشنبه برابر اوساسونا برسد.
  از میان بازیکنان محصول آکادمی می توان به آنسو فاتی 

و ریکی پویج اشاره کرد که بیش از دیگران در شروع مجدد 
لالیگا مورد استفاده قرار گرفته اند. در واقع تنها کسانی از 
لاماسیا که موفق شده اند در شروع مجدد لالیگا به عنوان 

بازیکن ثابت به میدان بروند.
با وجود اینکه کیکه ستین می تواند در شروع مجدد بازی 
ها از 5 تعویض استفاده کند اما او از میان جوانان، تنها روی 
فاتی و پویج حساب کرده است. پویج در شش بازی به میدان 
رفته و در سه تایشان بازیکن اصلی بوده است. او برابر سویا و 
مایورکا به میدان نرفت. فاتی نیز در دو بازی بازیکن ثابت بود 
و در مقابل اسپانیول وقتی وارد زمین شد، خیلی زود کارت 
قرمز گرفت و بازی با وایادولید را به همین دلیل از دست داد.

 پس از اینها به مارتین برایثویت خرید جدید بارسا و نیز 
جونیور فیرپو و آرتور ملو می رسیم. مهاجم دانمارکی برابر 
مایورکا و سویا بازیکن فیکس بود ولی پس از بهبودی لوئیس 
سوارز به نیمکت تبعید شد. آرتور هم پس از قطعی شدن 
انتقالش به یوونتوس، اهمیت خود در ایده های ستین را از 
دست داده است. جونیور فیرپو هم هرگز نتوانسته ذخیره ای 
مناسب برای آلبا نشان دهد و همواره روی نیمکت حضور 

دارد.
 کیکه ستین در شروع مجدد لالیگا از 20 بازیکن استفاده 
و  نبوده است  اینها منصفانه  بین  تقسیم دقایق  اما  کرده 
در واقع با احتساب آمار و ارقام، او بیش از همه تنها روی 
١4 بازیکن خود حساب کرده است. استفاده نامناسب از 
سیستم چرخشی حالا باعث شده تا بازیکنان در فشردگی 
بازی ها توان خود را از دست بدهند و خسته تر از همیشه 

به نظر برسند.
بارسا پس از دو بازی پایانی لالیگا برابر اوساسونا و لگانس 
نزدیک به سه هفته برای شارژ کردن باتری هایش به منظور 

مصاف با ناپولی در لیگ قهرمانان فرصت خواهد داشت.

 بارسلونای خسته؛

 ستین چه بر سر این تیم آورده؟
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 سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اعلام آمادگی جمهوری اسلامی 
ایران برای انعقاد تفاهم نامه با کشورهای دوست، گفت: هجمه ها به توافق ۲۵ 
ساله ایران با چین قطعا ریشه خارجی دارد و اقدامات گروه های ضد انقلاب در 

این زمینه بر کسی پوشیده نیست. 
»سید عباس موسوی« روز دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه، با 
اشاره به سالگرد انعقاد برجام، اظهارداشت: پس از ۱۳ سال مذاکرات بین 
المللی فشرده، برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( در تاریخ ۲۳ تیرماه ۱۳۹۴ 
)۱۴ ژوئیه ۲۰۱۵( تفاهم گردید. برجام یک هفته بعد با قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 
امنیت سازمان ملل متحد تائید شد و به عنوان ضمیمة الف به قطعنامه مذکور 

پیوست شد.
وی افزود: در سطح ملی، در تاریخ۲۱ مهر ۱۳۹۴ براساس »قانون اقدام 
متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران در اجرای برجام« اجرای برجام 
توسط مجلس شورای اسلامی تصویب شد. مقام معظم رهبری نیز با اشاره به 
بررسی های دقیق و مسئولانة برجام در مجلس شورای اسلامی و شورایعالی 
امنیت ملی و عبور این توافقنامه از مجاری قانونی، در خصوص رعایت و حفظ 
منافع ملی و مصالح عالیه کشور دستوراتی را صادر و با بر شمردن الزامات نُه گانه 
در اجرای برجام، مصوبه جلسة ۶۳۴ مورخ ۱۹/۵/۱۳۹۴ شورایعالی امنیت 

ملی را با رعایت این موارد و الزامات تأیید کردند.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: به دنبال نهایی شدن برجام، قوانین 
رفع تحریم های یکجانبه آمریکا و اتحادیه اروپا نیز در تاریخ ۱۸ اکتبر ۲۰۱۵ )۲۶ 
مهر ۱۳۹۴ و قبل از آغاز اقدامات هسته ای ایران( مصوب و مقرر شد پس از 
انجام برخی اقدامات هسته ای از سوی کشورمان و همزمان خاتمه دادن به 
تمامی سئوالات و ابهامات و تأیید توسط آژانس بین المللی انرژی اتمی برخی 
از اقدامات پیش بینی شده در برجام، رفع تحریم ها طبق برجام اثربخش شود 

که این امر در تاریخ ۲۶ دیماه ۱۳۹۴ رخ داد.
موسوی اضافه کرد: تا قبل از روی کار آمدن رژیم ترامپ در آمریکا، علیرغم 
برخی موانع و مشکلات بر سر راه انتفاع اقتصادی ایران، برجام از روند اجرائیِ 
متعادلی برخوردار بود. لکن پس از ورود ترامپ به کاخ سفید در ژانویه ۲۰۱۷ 
)دی ماه ۱۳۹۵(، و پس از چند اقدام مقدماتی، نهایتاً با اتخاذ مواضع مغایر 
برجام، با خروج یکجانبه و غیر قانونی آمریکا از برجام در ۱۸ اردیبهشت ۱۳۹۷ 
)۸ می ۲۰۱۸(، در دو مرحله تحریم های ثانویه آن مجدداً علیه جمهوری 

اسلامی ایران به طور کامل اجرایی شد.
وی یادآورشد: اجرای نامتوازنِ برجام از یک طرف و فشارهای ناشی از اعمال 
و تشدید تحریم های یکجانبۀ آمریکا و تضییقات آن از طرف دیگر، باعث شد یک 
سال پس از خروج آمریکا از برجام، نهایتاً در تاریخ ۱۸ اردیبهشت ۱۳۹۸ )۸ می 
۲۰۱۹( شورایعالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران تصمیمِ متوقف کردن 
گام به گام اجرای اقدامات داوطلبانه تعهدات هسته ای را با اعطای فرصت های 

۶۰ روزه به دیپلماسی، اتخاذ نماید.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: به دنبال بی عملی کشورهای 
اروپایی عضو برجام، گام دوم در تاریخ ۱۶ تیر ماه ۱۳۹۸، گام سوم در تاریخ 
۱۵ شهریور ۱۳۹۸، گام چهارم در تاریخ۱۵ آبان۱۳۹۸ و نهایتا گام پنجم در 

تاریخ۱۵ دی ۱۳۹۸ اتخاذ گردید.
 به گفته موسوی براساس گام پنجم و نهایی توقف اجرای داوطلبانه تعهدات 
هسته ای، جمهوری اسلامی ایران آخرین مورد کلیدی از محدودیت های 
عملیاتی خود در برجام، یعنی »محدودیت در تعداد سانتریفیوژها« را کنار 

گذاشت.
وی خاطرنشان کرد: بدین ترتیب برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران 
دیگر با هیچ محدودیتی در حوزه عملیاتی )شامل ظرفیت غنی سازی، درصد 
غنی سازی، میزان مواد غنی شده، و تحقیق و توسعه( مواجه نیست و برنامه 
هسته ای صرفاً براساس نیازهای فنی توسط سازمان انرژی اتمی ایران پیش 

رفته است.
سخنگوی وزارت امور خارجه در عین حال گفت: همکاری با آژانس بین 
المللی انرژی اتمی طبق تعهدات پادمانی و اجرای داوطلبانۀ پروتکل الحاقی 

کماکان ادامه دارد.
ترامپ به دنبال عدم انتفاع ایران از منافع سیاسی برجام است

موسوی در بخش دیگری از سخنان خود اظهارداشت: رژیم ترامپ به دلیل 
به یک  آبان ۱۳۹۹، در تلاش است  ریاست جمهوری در  انتخابات  مسائل 
پیروزی در سیاست خارجی خود در قبال ایران دست یابد، لذا نابودیِ بیش 
از پیشِ برجام را به نفع خود ارزیابی می کند و در تلاش است تا عدم انتفاع 

کشورمان از منافع سیاسی برجام را نیز تحقق بخشد.
 به گفته این دیپلمات کشورمان، براساس قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت 
در مهر ماه ۱۳۹۹ محدودیت های تسلیحاتی جمهوری اسلامی ایران رفع 

می گردد و رژیم ترامپ درصدد است تا قطعنامه ۲۲۳۱ را مختل سازد.
وی یادآورشد: پیش از این ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران هشدارهای 
لازم را به کشورهای باقی مانده در برجام و به جامعۀ بین المللی داده است 
که در صورت عدم انتفاع ایران از برجام واکنش ایران قاطع خواهد بود. وزیر 
امور خارجه نیز طی مکاتباتی با دبیرکل سازمان ملل متحد و هماهنگ کنندۀ 

اروپائیِ برجام، مواضع جمهوری اسلامی ایران را رسما اعلام کرده است.
عصر حاکمیت قانون پایان نیافته است

سخنگوی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: جامعۀ جهانی رژیم قانون 
شکن و قلدرمآبِ آمریکا را به خوبی می شناسد و شناخت کافی از این حامی 

تروریست های تکفیری و مرتجع در منطقه و هم پیمانان آن دارد.
وی تصریح کرد: رژیم سلطه طلب آمریکا نمی تواند بیش از این به دلیل تسلط 

بر ساختارهای سیاسی و اقتصادی- پولیِ بین المللی، سیاست های غیرقانونی 
خود را به پیش ببرد، و عصر حاکمیت قانون به این سادگی که ترامپ فکر می 
کند، خاتمه نیافته و نظام بین الملل به عصرِ حکمفرماییِ قانون جنگل بازگشت 

نخواهد کرد.
این دیپلمات درباره توافق ۲۵ ساله ایران و چین هم گفت: جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان یک کشور مهم در غرب آسیا و چین به عنوان یک کشور مهم 
شرق آسیا دارای پیوندهای مشترک تاریخی و روابط حسنه سنتی هستند. در 
سفر رییس جمهور چین به تهران، قرار شد طرفین نقشه راه برای همکاری های 
راهبردی ایران و چین تعریف کنند و همکاری های دو کشور همه جانبه و 
راهبردی تعریف شد.  بعد از آن چند پیش نویس تعریف شد و آخرین نمونه را 

وزیر خارجه به چین برد،
 وی عنوان کرد: پیش نویس نهایی ایران تهیه شده که باید به طرف مقابل داده 
شود تا نهایی شود و براساس آن، توافقات جدید امضا شده و روابط دو کشور 
براساس ریل گذاری جدید پیش برود. این توافق برای کشورها و طرف های 
مختلف غیرقابل قبول است زیرا فکر می کنند حلقه های فشار، تبلیغاتی و 

تحریم ها را بی اثر می کند که بیجا فکر نمی کنند.  
آماده امضای تفاهم نامه های بلندمدت با سایر

 کشورهای دوست هستیم
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: آماده انعقاد چنین تفاهمی با کشورهای 
دوست دیگر هستیم و می خواهیم روابط خود را نه مقطعی بلکه درازمدت 
تعریف کنیم اما این هجمه ها قطعا ریشه خارجی دارد. اقدامات گروه های ضد 
انقلاب و اتاق های فکری که حاضرند شب و روز اقدامات را ما بررسی کنند، بر 
کسی پوشیده نیست اما ملت ایران هوشیار است و تحت تاثیر این جوسازی ها 

قرار نمی گیرند.
وی در پاسخ به سوالی درباره حادثه نطنز اظهارداشت: توضیحات لازم توسط 
سازمان انرژی اتمی و دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی مطرح شده است. 
بررسی های امنیتی انجام شده ولی جمع بندی نهایی صورت نگرفته و نمی توان 
قضاوت دقیقی مطرح کرد. فکر می کنم پس از جمع بندی، شورای عالی امنیت 
ملی یا سازمان انرژی اتمی گزارش کاملی ارائه دهد و متناسب با یافته ها بعد از 

تحقیقات واکنش های لازم انجام شود.
فرمایشات رهبر انقلاب در همه زمینه ها فصل الخطاب است

موسوی در پاسخ به سوال ایرنا درباره فرمایشات روز یکشنبه رهبر انقلاب 
اسلامی یادآور شد: داشتن نعمت رهبری و ولایت در کشور ما از نعماتی است 
که در این مواقع بیشتر قدرشان را می دانیم. فرمایشات رهبری در همه زمینه ها 
فصل الخطاب است. ضمن آنکه همه قوای مختلف استقلال دارند و دعوت 
به تعامل می شوند.  دولت و وزارت خارجه چه از قبل و چه الان آمادگی خود 
را برای تعامل و همکاری با نمایندگان مجلس اعلام می کند. ما از فرمایشات 

رهبری استقبال کرده و قدردان ایشان هستیم.
وی اضافه کرد: در وضعیتی قرار داریم که هر گونه شکاف داخلی موجب سوء 
استفاده دشمنان می شود. کشور در وضعیت حساسی است و هم با تحریم های 
ظالمانه آمریکا و هم درگیر کرونا هستیم و لازم است با همکاری همه قوا از این 
وضعیت عبور کنیم. رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای در پاسخ به سوال 
دیگر خبرنگار ایرنا، درباره توافق امنیتی ایران و سوریه در سفر سردار باقری به 
سوریه بیان کرد: روابط و همکاری های نظامی ایران و سوریه، موضوع جدیدی 
نیست و از گذشته های دور با دولت سوریه چه در زمان حافظ اسد و چه در زمان 
بشار اسد دو کشور روابط همه جانبه ای در حوزه های سیاسی امنیتی، نظامی 

و... داشته اند.
موسوی با بیان اینکه این همکاری ها از زمان پیروزی انقلاب تاکنون بوده 
است، گفت: این همکاری ها از زمان درگیری دولت و ملت سوریه با تروریسم 
هدایت شده از سوی قدرت های منطقه ای و فرامنطقه ای حائز اهمیت است. 
ایران بنا به دعوت دولت سوریه در این کشور حضور دارد و این همکاری ها بیش 

از پیش و تا زمان نابودی گروه های تروریستی ادامه می یابد.
وی در پاسخ به سوالی درباره اظهارات مشاور بایدن درباره رابطه با ایران و نظر 
ایران درباره انتخابات ریاست جمهوری آمریکا اظهار داشت: هم دولت و هم 
وزارت خارجه مجری دستورات و منویات مجموعه نظام هستند و با توجه به 
شرایط و منافع ملی به موقع تصمیم می گیرند اما در مجموع مسائل داخلی 

آمریکا و اینکه چه فرد و حزبی بر سرکار آید، مهم نیست.
 اینکه چه کسی در آمریکا رییس جمهور باشد مهم نیست

سخنگوی دستگاه دیپلماسی یادآورشد: در دوره های مختلف افراد و احزاب 
را تجربه کرده ایم و هر کدام اقدامات خصمانه را علیه ایران داشته اند. فراموش 
نمی کنیم این تحریم های ظالمانه در دولت اوباما وضع شد و ترامپ ادامه دهنده 
راه آنها است. بنابراین اینکه در آمریکا چه کسی رئیس جمهور باشد مهم نیست 
بلکه نحوه مواجهه و برخورد با مردم ایران در عمل اهمیت دارد. وی درباره نامه 
وزیر امور خارجه به جوسپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا هم 
گفت: اروپایی ها دو نقش دارند؛ هم عضو برجام و هم هماهنگ کننده برجام 
هستند. وقتی ما نکته یا شکایتی داریم باید به آنها ارجاع دهیم. قبلا موگرینی 
چند نامه از وزیر خارجه ایران دریافت کرد و هم اکنون آقای بورل این نامه ها را 
دریافت می کند.  موسوی اضافه کرد: این سومین بار است که با توجه به نقض 
فاحش برجام این نامه ها نوشته می شود و ایران براساس بند ۳۶ برجام موارد 
نقض آن را به طور مکتوب اعلام کرده و خواستار فعال شدن مکانیزم حل و 

اختلافات است.
سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه عدم پاسخ به نامه های ما به 
معنای شکایت نکردن یا عدم درخواست ایران برای فعال کردن مکانیزم حل 

و فصل اختلافات نیست، ابراز داشت: ما منتظر واکنش ها و پیگیری های 
اروپایی ها هستیم. ممکن است به خاطر کرونا این بحث اجرایی نشود ولی آنها 
باید حتما پاسخگوی این نقض ها باشند. آنها نه تنها به تعهداتشان عمل نکردند 

بلکه سرمدار قطعنامه ای شدند که بسیار عجیب هم بود.
موضع گیری بینابینی اروپایی ها را قبول نداریم

به  اروپایی ها  کرد:  بیان  ژورنال  استریت  وال  اخیر  ادعای  درباره  موسوی 
تعهداتشان عمل نکرده اند و سعی کردند یک حالت بینابین میان ایران و آمریکا 
هم در مواضع اعلامی و هم مواضع اعمالی اتخاذ کنند که برای ما قابل قبول 

نیست و آن را سازنده نمی دانیم.
وی اضافه کرد: به اروپایی ها اعلام کردیم تعهداتی دارند که باید به صراحت و 
شفافیت به آن پایبند باشند اما متاسفانه در انجام تعهداتشان به دلیل فشارهای 
آمریکایی ها شکست می خورند که برای وجهه آنها و صلح و امنیت بین المللی 

خوب نیست.
کسانی که موج سواری می کنند حساسیت ما را می دانند

رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در پاسخ به این 
سوال که چرا جزییات سند راهبردی ایران و چین منتشر نمی شود، یادآور شد: 
این سند هنوز در حال مذاکره است. نه تعهدی در آن است و نه قرارداد و نه 
معاهده است. یک نقشه راه است که باید چکش کاری شود. آنهایی که بر موج 

احساسات ملی سوار می شوند، حساسیت ما را می دانند.
موسوی با بیان اینکه این سند پس از نهایی شدن، در معرض افکارعمومی و 
انتشار قرار می گیرد، گفت: این جوسازی ها برای دور کردن ایران و چین برای 
توافق است. پرداختن اضافی به این موضوع موجب می شود دشمنان ایران از 
آن سوء استفاده کنند. فعلا این سند پیشنهادات ما بوده و پس از نهایی شدن 

توسط چین، متن کامل آن منتشر خواهد شد.
وی درباره آتش سوزی یک ناو آمریکایی در سن دیگو عنوان کرد: این موضوع 
به ما ربطی ندارد و من موضعی در این باره ندارم ولی جالب است ناوهای 

آمریکایی چه زود آتش می گیرند.
جمهوری آذربایجان و ارمنستان را به حل و فصل سیاسی 

موضوعات دعوت می کنیم
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره تنش مرزی رخ داده میان جمهوری 
آذربایجان و ارمنستان هم عنوان کرد: از این واقعه و کشته شدن نیروهای 
فصل  و  حل  و  خویشتن داری  به  را  طرفین  متاسفیم.  آذربایجان  جمهوری 
سیاسی موضوعات از جمله در مورد سرزمینهای اشغالی در منطقه قره باغ 
دعوت می کنیم. ایران هم این بار و هم بارها آمادگی خود را برای حل و فصل 

مسالمت آمیز این مسائل اعلام کرده است.
موسوی درباره اقدامات وزارت خارجه برای تسهیل صادرات خارجی به ویژه 
با همسایگان گفت: امسال از سوی رهبر معظم انقلاب سال جهش تولید 
نامگذاری شده است. با جهش تولید و اشباع بازارهای داخلی باید بازارهای 

صادراتی برای کالاهای ایرانی پیدا کرد.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: وزارت خارجه با همسایگان 
و بسیاری از کشورهایی که روابط سنتی داریم، علیرغم فشارها در تعامل است.

وی با بیان اینکه سعی می کنیم مکانیزم های دوجانبه را با این کشورها پیدا 
کرده و همکاری ها را ادامه دهیم، اظهار داشت: با این کشورها درباره استفاده 

از ارزهای ملی و تعرفه ها و کمرگات در حال رایزنی هستیم.
 موسوی در عین حال گفت: وظیفه اصلی وزارت خارجه نه تصدی گری 
بلکه تسهیلگری است. وزارت خارجه نمی تواند جای وزارت اقتصاد و نهادی 
اقتصادی را بگیرد بلکه می تواند راه را باز کند و معاونت اقتصادی و نمایندگان 

ایران در خارج از کشور این کار را انجام می دهند.
حادثه نطنز تاثیری در  برنامه هسته ای ایران ندارد 

این دیپلمات در پاسخ به این سوال که حادثه نظنز چه تاثیری بر فعالیت های 
هسته ای ایران دارد، تصریح کرد: تاثیری بر فعالیت های هسته ای ندارد.

 وی با بیان اینکه این سوله برای آماده سازی برخی اقلام بود، اظهارداشت: 
کار اصلی نطنز روی زمین نیست و طبیعتا اقدام انجام شده و حادثه مزبور، تاثیر 

چندانی بر فعالیت ها ندارد و بلافاصله در حال بازسازی آن مکان هستیم.
بهانه کره ای ها برای عدم پرداخت بدهی های ایران قابل قبول نیست

موسوی درباره برنامه وزارت امور خارجه برای دریافت مطالبات هفت میلیاردی 
ایران از کره جنوبی هم گفت: هم در سطح سفرا و هم در سطح مقامات وزارت 
خارجه دو کشور و هم بانک های مرکزی دو کشور، رایزنی ها ادامه دارد. به 
صراحت به کره ای ها گفته ایم آنچه آنها به عنوان بهانه عدم پرداخت بدهی ها به 

ملت ایران بیان می کنند، به هیچ وجه قابل قبول نیست.
وی با تاکید بر اینکه ایران تحت تحریم سازمان ملل نیست، بلکه یک کشور 
یاغی و قلدر ایران را تحریم کرده، گفت: کره جنوبی به عنوان یک کشور مستقل 

موظف به اجرای این تحریم ها نیست.
هیچ  در  جنوبی  کره  بهانه  کرد:  تصریح  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
محکمه ای هم قابل پذیرش نیست. امیدواریم آنها بدهی های خود را پرداخت 
کنند. روزنه هایی که ایجاد شده اگر ببینیم در حال بسته شدن است، اقداماتی 

را برای بازپس گیری طلب مان فعال خواهیم کرد.
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره گزارش 
نیویورک تایمز مبنی بر همکاری آمریکا و اسرائیل در حادثه نطنز و برنامه دو 
کشور برای مورد هدف قرار دادن فرماندهان سپاه بیان کرد: ایران از هر گزارشی 
به آسانی عبور نمی کند بلکه آن را جدی تلقی می کند به ویژه اگر ادعایی مطرح 

باشد و مسئولیتی را متوجه کشوری کند.
موسوی یادآورشد: درباره علت حادثه نطنز، دوستان در حال جمع بندی 
نهایی هستند و اگر به این مسئله برسند که اگر دولت یا رژیمی در این حادثه 
نقش داشته، طبیعی است ایران واکنش های قاطع و مهمی نشان دهد و 

خواهند فهمید دوران بزن دررویی تمام شده است.
پیگیری ترور سردار سلیمانی یک کار ملی است

وی درباره آخرین پیگیری های وزارت امور خارجه درباره ترور سردار سلیمانی 
گفت: پیگیری این ترور یک کار ملی است و بخش های مختلف نظام اعم از 
وزارت امور خارجه، هم قوه قضاییه و هم دستگاه های امنیتی و نظامی درگیر 
تقدیم  ایران  و شکایاتی که  اولیه  اعتراضات  بر  این موضوع هستند. علاوه 
نهادهای بین المللی کرد، شاهد بودید در یکی از مجامع بین المللی از این ترور 

به عنوان یک اقدام غیرقانونی یاد شد.
به گفته سخنگوی دستگاه دیپلماسی، هیچ وجدان آگاه و بیداری و کسانی 
که به حقوق بین المللی واقف هستند، این اقدامات را تایید نمی کنند به جز 

یکی دو نظام منفور که در این ترور دست داشتند.
موسوی اضافه کرد: جمع بندی در حال انجام است لازم است برای تشریک 
مساعی، رایزنی هایی با کشورهای منطقه به ویژه عراق داشته باشیم. پس از آن، 

پیگیری جدی در این زمینه با جمع آوری اسناد و مدارک انجام می شود.
پرونده مرگ قاضی منصوری به دادگاه ارجاع شده 

وی درباره آخرین آخبار از مرگ قاضی منصوری در رومانی و پیگیری های 
وزارت خارجه در این خصوص هم گفت: درخصوص قاضی منصوری به رغم 
براساس  اولیه توسط مقامات ذیربط در رومانی،  برخی عدم همکاری های 
گزارش سفارت ایران، بخش های مسئول در سفارتخانه ما، دیداری با مقامات 
پزشکی قانونی رومانی داشتند و پرونده به دادگاه ارجاع شده تا بررسی شود. 
پس از آن اجازه داده می شود پس از بررسی ها و رفع محدودیت های کرونایی، 

جسد به ایران منتقل داده شود.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

هجمه ها به سند همکاری ۲۵ ساله ایران و چین ریشه خارجی دارد
توجهات مجلس،  دولت معطوف به مشکلات اولویت دار شود؛

تعاملی که دیگرفرصت آزمون و خطا ندارد

 شرایط کشور باعث شده که مسئولان فرصتی برای آزمون و خطا، حرکت در 
مسیرهای فرعی و تمرکز بر مسائل حاشیه ای نداشته باشند. بر همین اساس باید 
توجهات به مسائل و مشکلات اولویت دار که عمدتا در حوزه اقتصاد بروز یافته و 
نه مسائل حاشیه ای معطوف شود؛ ضرورتی که به گفته رهبر انقلاب باید راهبرد 

اصلی تمام نهادهای تصمیم گیر کشور از جمله مجلس یازدهم باشد. 
نهادهای مختلف در کشور به دلیل مشکلات ناشی از تحریم و کرونا فرصتی 
برای آزمون و خطا و اشتباه ندارند. دشمن منتظر است با اشتباه مسئولان ایرانی 
نتیجه تلاش های خود را در فروپاشی اقتصاد و جامعه ایران ببیند. بنابراین یک 
تصمیم اشتباه می تواند اثرات زیانبار اقتصادی،سیاسی و امنیتی در پی  داشته 
باشد و حتی تا سال ها امکان جبران اثرات سوء آن امکان پذیر نشود. علاوه بر این 
که فرصت آزمون و خطا، حرکت کٌند و منفعلانه برای مدیریت امور نیست در این 
بین پرداختن به حاشیه ها ضرر مضاعفی است که باعث قفل شدن مسائل کشور، 
درگیری نهادهای مختلف، برزمین ماندن امور و از بین رفتن امید مردم برای رفع 

مشکلات خواهد شد.
متاسفانه با وجود بارز بودن این نکته مهم، برخی نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در ماه اول کاری خود در مسیر حاشیه سازی و پرداختن به مسائل فرعی 
قرار گرفتند. البته از برخی نمایندگان جوان که دوره اول حضور خود در پارلمان را 
سپری می کنند شاید بتوان این اشتباه را پذیرفت و منتظر تصحیح آن در ماه های 
آتی شد اما برخی افراد که سابقه چند ساله در مجلس و اطلاع کافی از مسائل 
کشور دارند این رفتارها پذیرفته نیست. حرکت در مسیر مسائل فرعی و حاشیه ای 

در دو بُعد مختلف از سوی طیفی از نمایندگان پیگیری شد.
 بُعد اول، مطرح کردن مسائلی بود که قطعا در اولویت مردم و مسئولان نظام 
نیست و مشکلی از مردم هم رفع نمی کند. ارائه طرح دو فوریتی تغییر نام فرودگاه 
مهرآباد به نام سردار سلیمانی از این جنس بود. جنس دوم حاشیه سازی ها و 
افتادن در مسیر مسائل فرعی، تخریب و حمله به دولت و بیان کلمات و تعابیری 
بود که انتقاد رهبر انقلاب را هم در دیدار با نمایندگان در پی داشت و ایشان این 

تعابیر را تهمت و حرام اعلام کردند.
مجلس شورای اسلامی به عنوان ریل گذار حرکت کشور اگر خود در مسیر 
مسائل فرعی حرکت کند باعث خواهد شد نهادهای دیگر هم در این مسیر قرار 
گیرند و اگر در مسیر توجه به مسائل مهم که رهبر انقلاب در دیدار با نمایندگان به 
تبیین آن پرداختند قرار بگیرد می تواند نهادهای دیگر و قوه مجریه را در این مسیر 
یاری کند. با اعلام همدلی و همکاری دولت با مجلس امیدها برای رفع مشکلات 

فزونی گرفته است.
 رهبر انقلاب در دیدار با نمایندگان مجلس یازدهم که در روز یکشنبه ۲۲ تیرماه 
برگزار شد خطاب به نمایندگان بیان داشتند »برادران عزیز، خواهران عزیز! نیّتتان 
را خالص کنید و برای مردم کار کنید. در پارلمان های دنیا به نام مردم خیلی حرف 
زده می شود، امّا برای مردم کار نمی شود. یک پارلمان منحط آن پارلمانی است که 
در آن، مسائل شخصی و مسائل جناحی بیشتر از مسائل ملّی و مسائل مردمی 
تأثیرگذار باشد. اوّلین مسئله این است، اوّلین توصیه این است. برای خدا، یعنی 
حقیقتاً با نیّت خالص، تصمیم بگیرید برای مردم کار کنید. اسیر جَو و مانند 
این چیزها هم نشوید. گاهی اوقات می شود جوّی به وجود می آید که انسان را 
میکشاند به یک طرفی؛ نه، نگاه کنید ببینید تکلیف چیست، چه چیزی برای 
مردم مفید است؛ ولو بر خلاف جوّ حاکم هم باشد، اشکالی ندارد، آن را دنبال 

بکنید. اسیر جَو نشوید و به تعبیر معروف، جَوزده نشوید.«
رهبری در ادامه همین دیدار با اشاره به مسائل اصلی کشور که همه نهادها و 
از جمله مجلس باید آن ها را پیگیری کنند بیان داشتند »در مقوله ی اقتصاد اگر 
بخواهیم مسائل کلیدی را مطرح کنیم، مسئله ی تولید یک مسئله ی جدّاً کلیدی 
است که ما امسال را گفتیم ]سال[ »جهش تولید«؛ الان ماه چهارم سال هستیم، 
بایستی نشان داده بشود در سال که این جهش انجام گرفته. مسئله ی اشتغال 
جزو مسائل کلیدی است که البتّه با تولید ارتباط پیدا می کند. مسئله ی مهار تورّم 
مسئله ی جدّاً کلیدی است که علل زنجیره ی تورّم و گرانی را شناسایی کنید و 
بروید سراغ این علل. مدیریّت نظام پولی و مالی جزو مسائل کلیدی است؛ عدم 

وابستگی اقتصاد کشور به نفت جزو مسائل کلیدی است.«
به گفته ایشان »در مقوله ی مسائل اجتماعی و غیره هم مسئله ی مسکن یک 
مسئله ی جدّاً مهم و کلیدی است؛ در سبد هزینه های خانوار، مسکن سهم 
بسیار عمده ای دارد و مسئله ی مسکن خیلی مهم است. مسئله ی ازدواج جوانان 
خیلی مهم است؛ جزو مسائلی است که اصلًا نباید از آن غفلت کرد و راه هایی 
برای تسهیل ازدواج، و امکان ازدواج برای جوان ها، باید پیش بینی بشود. بعضی از 
این راه ها هزینه ی مادّی هم ندارد؛ فقط تصمیم گیری لازم دارد، توجّه لازم دارد. 
مسئله ی فرزندآوری و مسئله ی نسل بسیار مهم است؛ این موضوعی است که 
بنده بارها در این چند سال اخیر تکیه کرده ام و تأکید کرده ام، ]ولی[ متأسّفانه 
حالا که انسان نتایج را نگاه میکند، معلوم میشود که خیلی این تأکیدها تأثیر 
زیادی نداشته. اینها احتیاج دارد به قانون، احتیاج دارد به دنبال گیری جدّی 
دستگاه های اجرائی و بایستی بِجِدْ مسئله ی فرزندآوری را مهم دانست و از پیری 
جمعیّت ترسید.مسئله ی مدیریّت فضای مجازی جزو مسائل مهمّ ما است که 
این مسئله، مسئله ی بلندمدّت هم نیست؛ مسئله ی کوتاه مدّت و میان مدّت 
و جزو مسائل نزدیک ما است که باید ]به آن توجّه بشود[ و امثال این ها مسائل 
کلیدی ای وجود دارد.« بررسی عملکرد حدود پنجاه روزه دوره یازدهم مجلس 
شورای اسلامی نشان می دهد که کمتر به مسائلی مدنظر رهبر انقلاب پرداخته 
شده و تقریبا طرح و یا راهکارهایی در این زمینه ها ارائه نشده است. ارائه نشده 
است. همین برگزیدن مسائل فرعی و حاشیه ای باعث شد رهبری نمایندگان را 
از حاشیه سازی و درگیر شدن در مسائل فرعی برحذار دارند.» توصیه ی بعدی 
ما این است که به مسائل کلیدی توجّه کنید، اولویّت را به مسائل کلیدی بدهید. 
به مسائل فرعی و درجه ی دو گاهی انسان لازم است برسد، لکن جوری برخورد 
نشود با مسائل درجه ی دو که مانع از حرکت جدّی و متمرکز به سمت مسائل 
کلیدی بشود.توجّه کنید دچار حاشیه ها نشوید، دچار مسائل فرعی و بی اولویّت 

نشوید.«
مسائل اولویت دار و موضوعات حاشیه ای و آسیب زایی که رهبر انقلاب بر آن 
انگشت نهادند باعث شده برای هیچ فرد مسئول و نهادی بهانه ای باقی نمانده و راه 
بهانه تراشی و تفسیرهای مختلف هم بسته شده است. رهبری نقشه راه همکاری 
را هم در این جلسه مشخص کرده و از ضرورت هم افزایی دولت و مجلس سخن 
گفتند. بنابراین تخریب دولت دیگر از سوی هیچ جریانی مخصوصا جریانی که 
ادعای پیروی از رهبر انقلاب و انقلابی گری دارد پذیرفته نیست و تنها راه همین 
است که رهبری بیان فرمودند »یک توصیه ی دیگر مسئله ی تعامل و هم افزایی با 
بقیّه ی قوا است. نقشه ی کلّی تعامل به نظر حقیر این است: از طرف دو قوّه ی 
مجریه و قضائیّه تعاملشان به این است که بایستی موبه مو مصوّبات شما را عمل 
کنند؛ یعنی تعلّل در اجرای مصوّبات مجلس جایز نیست و تعطیل مصوّبات 
مجلس، و بی اعتنائی به آنها، جایز نیست؛ آن دو قوّه موظّفند که مصوّبات شما را 
عمل کنند. از طرف شما هم تعامل به این است که مصوّبه را با توجّه به ظرفیّت های 
کشور تصویب کنید، ایجاد کنید. خیلی چیزها هست که انسان دلش میخواهد 
تصویب کند، این چیز خیلی خوبی است، امّا ظرفیّت کشور، توانایی کشور، 
واقعیّت های کشور پاسخگو نیست. توجّه بشود به ظرفیّت های قوّه ی مجریه و 
قوّه ی قضائیّه و ظرفیّت های کشور و واقعیّت های موجود، با توجّه به اینها مصوّبه 
تولید کنید و این به نظر من میتواند یک تعامل خوبی از دو طرف به وجود بیاورد.«



 کرونا به وزیر سابق وزارت بهداشت هم رحم نکرد 
دکتر کامران باقری لنکرانی وزیر بهداشت دولت نهم و استاد دانشگاه علوم پزشکی شیراز در حین طبابت 
مبتلا به کرونا شد.دکتر کامران باقری لنکرانی در گفتگویی اظهارداشت: ما هم طبابت می کنیم و در حین 
طبابت سه چهار هفته پیش مریض شده و الان هم خدا را شکر بهترم و به کار خود بازگشتم و البته با ضعف 
بدنی کارم را ادامه میدهم.دکتر لنکرانی در پاسخ به این سوال آیا همچنان ناقل این بیماری است؟ گفت: 
اگر ۱۰ روز از شروع علایم بگذرد به شرطی که سه روز بدون علامت باشیم، بعید است فرد ناقل کرونا باشیم 
و این نکنه مهم است که در اسفند ماه گفته شد که بیماری کووید ۱۹ با سرماخوردگی متفاوت است، اما 
الان در داخل کشورمان و برخی از کشور های دنیا بررسی شده که علایم آن شبیه سرماخوردگی است.دکتر 
لنکرانی در پایان در پاسخ به این سوال که برای درمان خود از چه دارویی استفاده کرده اید؟ اعلام کرد: مردم 
از مصرف خودسرانه دارو و درمان خودداری کنند و بدانند تا کنون داروی موثری به عنوان داروی ضد ویروس 
شناخته نشده است و افرادی که مبتلا به کرونا می شوند باید از خوردن غذای چرب خودداری و از خانواده 

آنتی اکسیدان ها مثل میوه و سبزی استفاده کنند. 

آخرین آمار مبتلایان به کرونا  درقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر حدود ۲۰۰ نفر بستری مشکوک به کرونا در 
بیمارستان ها بوده که حال ۳۰ نفر آنها وخیم است. محمدرضا قدیر در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: 
در ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به بیست و سوم تیرماه ۵۰ نفر پذیرش اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا صورت گرفته است.وی با بیان اینکه ۳۵ مورد بستری جدید در بخش ها و تحت 
نظر اورژانس بیمارستان انجام شده است گفت: ۳۱ نفر از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند 
نیز ترخیص شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: در حال حاضر حدود ۲۰۰ نفر بستری 

مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بوده که حال ۳۰ نفر آنها وخیم است.

 ظریف هفته آینده به بغداد سفر می کند
منابع عراقی از سفر قریب الوقوع وزیر امور خارجه کشورمان به بغداد خبر دادند. به گزارش ایسنا به نقل 
از عین العراق، یک منبع آگاه اعلام کرد که محمد جواد ظریف،  وزیر امور خارجه ایران یکشنبه هفته آینده 
به بغداد سفر می کند و با نخست وزیر، رئیس جمهور، رئیس پارلمان عراق و دیگر مقامات سیاسی این کشور 
دیدار و گفت وگو می کند.این منبع آگاه عراقی اعلام کرده است که ظریف در دیدار هایش با مقامات عراقی 
در مورد مسائل مشترک دو کشور و مساله ویروس کرونا بحث و رایزنی می کند.تاکنون هیچ مقام رسمی از ایران 

و عراق انجام این سفر را تایید نکرده اند.

دردسر استعفای ناگهانی عارف برای اصلاح طلبان
علی جمالی، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینکه شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان نمی تواند ادامه پیدا کند، گفت: اصلاح طلبان باید اختلاف نظر های گفتمانی خود را حل 
کنند. اینکه آقایان موسوی لاری یا عارف از شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان کنار رفته اند، دلیلی 
برای جدایی شان از جبهه اصلاحات نیست و به همین دلیل، نمی توان آن ها را به خاطر جدایی از شورای 
عالی، از اصلاح طلبان جدا دانست. اصلاحات و اصلاح طلبان در لابه لای جامعه رسوخ کرده اند. دقیقا به 

همین دلیل جامعه به هیچ وجه به کنارنشینی اصلاح طلبان را برنمی تابد.
 

اجرای آسفالت رنگی برای نخستین بار در کرج 
 معاون اجرایی و عمران شهری سازمان عمران و باز آفرینی فضاهای شهری شهرداری کرج از اجرای 
آسفالت طرح دار رنگی برای نخستین بار در شهر کرج خبر داد. حسن پاکاری گفت: این طرح به صورت 
پایلوت در بوستان امید واقع در منطقه یک شهرداری کرج در استان البرز اجرایی شده است. ایجاد فضایی 
متفاوت، افزایش جذابیت و زیبایی در پارک ها و بوستان های سطح شهر، ایجاد حس شادابی و نشاط برای 

شهروندان و همچنین زیبایی بصری در شهر کرج از اهداف اجرای این طرح است.

توهین به دولتمردان حرام شرعی است 
محسن علیزاده، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به بیانات رهبر انقلاب اسلامی در دیدار 
با نمایندگان مجلس یازدهم گفت: ایشان در همان زمان هم اولویت ها را ترسیم کردند و بهبود وضعیت 
اقتصادی و معیشتی و فرهنگی را مسائل اصلی و دارای اولویت دانستند. مردم درگیری نمی خواهند و از 

درگیری گریزان هستند و انتظار دارند مجلس انقلابی یازدهم مشکلات را حل کند.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم خبرداد:

رشد ۱۱۲ درصدی وصول عوارض 
شغلی از اصناف 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم از دریافت ۳۶ میلیارد ریال 
عوارض اصناف و رشد ۱۱۲ درصدی این عوارض خبر داد.

 علی اصغر رنگر جدی با اشاره به اهمیت پرداخت عوارض به ویژه در حوزه 
اصناف، اظهار داشت: برای پرداخت عوارض شغلی از اصناف مختلف ۱۲ 
هزار و ۲۴۵ صنف با مراجعه به اتاق اصناف نسبت به پرداخت عوارض خود 
مراجعه داشتند که مبلغی به ارزش ۳۶میلیارد ریال وصول شده که ۱۱۲ 

درصد نسبت به پیش بینی با افزایش روبرو بوده است.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با بیان اینکه این عوارض 
از ۱۶۸ واحد سوهانی، ۱۱۹ مورد از هتل ها و مسافرخانه ها دریافت شده 
مقاومت های  به رغم  پزشکی  ابراز کرد: در بخش عوارض حرف  است، 
 ۱۹ داروخانه،   ۷۸ پزشک،   ۲۸۱ بدحساب  مودیان  از  گرفته  صورت 
آزمایشگاه، ۳۵ مورد رادیولوژی و سونوگرافی و همچنین ۴۲ دفتر مسافرتی 

و ۶ دفترخانه اسناد رسمی ۵ میلیارد ریال عوارض پرداخت نموده اند.
به گفته رنگرز جدی، از ۸۱ مورد املاک شهرداری مال الاجاره دریافت 
شده و از ۲۸۷ پیمانکار عوارض بر قراردادها و از دفاتر وکلا هم ۱۱مورد و 
از دفاتر بیمه نیز ۶۵ مورد به ارزش ۳۶ میلیارد ریال دریافت شده است. وی 
ادامه داد: با پیگیری صورت گرفته از سازمان شهرداری ها مبلغ ۱۹۴ میلیارد 
ریال عوارض سوخت دریافت شده است، همچنین ۲۴ مورد کارشناسان 
دادگستری و ۱۸ مورد هم مرتبط به فروشگاه های بزرگ نسبت به پرداخت 
عوارض شغلی خود اقدام کردند. مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری 
قم خاطرنشان کرد: از ابتدای سال ۸۸ که گروه حسابرسی اداره کل مالیاتی 
برای بررسی صورتحساب تبصره ۷ ماده ۱۷ قانون مالیات بر ارزش افزوده با 
هماهنگی اداره کل امور مالی نسبت به تأیید صورتحساب ها اقدام نمودند و 
پیگیری مؤثری هم از سوی شهردار با مدیران ارشد نظام صورت گرفته است. 
به گفته رنگرز جدی، با این پیگیری فشرده و مؤثر مبلغی به ارزش ۵۸۵ 
میلیارد ریال در اسفند جهت وصول پیگیری شد که با وجود محدودیت های 
تردد در زمان فراگیری بحران کرونا با حضور روزانه در وزارتخانه ها و سازمان 

مالیاتی کارشناسان مطالبات درآمد پیگیری نمودند.
 

مدیر منطقه هفت قم :
پارکینگ در مصلی قدس قم احداث می شود

مدیر منطقه هفت قم گفت: تفاهم نامه ای با مصلی قدس منعقدشده تا 
از این فضا در جهت استفاده مردم برای پارکینگ اقدام شود که سال آینده 
عملیاتی می شود. مجید متین فر با اشاره به توزیع آسفالت در سطح منطقه 
هفت، اظهار داشت: یکی از اولویت ها در ردیف بودجه عمرانی، بهسازی 
خیابان ها از طریق آسفالت است، در ماه اخیر در بلوار شهید منتظری و 
بلوار نیایش و بلوار سردار سلیمانی روکش آسفالت انجام شد و پیش بینی 
می شود کل طرح در سال جاری به اتمام برسد، با توجه به نیازی که در 
خیابان دورشهر و فرهنگ و کوچه های مختلف در منطقه دیده می شود 
افزایش ردیف را درخواست کرده ایم که مورد موافقت قرارگرفته است. مدیر 
منطقه هفت قم درباره جمع آوری آب های سطحی در سطح منطقه، ابراز 
کرد: یکی از معضلات در این منطقه با توجه به بافت فرسوده اختلاف سطح 
نسبت به سطح بافت قدیمی و جدید است که بخشی از معضل توسط 
جدول گذاری و احداث نهر و قسمتی با حفر چاه حل شده است. متین فر 
تصریح کرد: برخی پروژه ها امسال به اتمام می رسد و برخی سال آینده 
نهایی می شود که یکی از پروژه ها احداث پارکینگ و تملک مسیر است که 
هزینه سرسام آوری را شامل می شود، دراین باره بیش از ۴۵۰ میلیارد ریال 

برای تملک احداث پارکینگ پیش بینی شده است.
آخرین وضعیت پروژه شهید کاظمی 

مدیر منطقه هفت قم با تأکید بر اینکه پارکینگ شهید کاظمی حدفاصل 
بلوار شهید منتظری تا خیابان صفائیه یکی از پروژه های مهم در قم است، 
یادآور شد: با توجه به اینکه در سال های قبل تملکاتی شاهد بوده ایم و قرار 
بود بر عهده موسسه ثامن الحج باشد و آن را عملیاتی کند اما با مشکلاتی که 
ایجاد شد هیئت تصمیم در تهران شکل گرفته و جلساتی را برگزار می کنند تا 
استفاده بهینه از این فضا ایجاد شود. متین فر اضافه کرد: مجوز در خصوص 
ایجاد پارکینگ روسطحی و استفاده از فضای فعلی در این محوطه است 
تا زمانی که ساخت وساز شکل بگیرد که در دو حالت اتفاقات خوبی رقم 
می خورد، استفاده روسطحی از پروژه امکان دسترسی در این خیابان را 

فراهم کرده است.
  

مدیر منطقه پنج قم :

ایجاد پارکینگ در اطراف مسجد 
جمکران ضروری است 

مدیر منطقه پنج قم گفت: بلوار حضرت خدیجه)س( به طول ۷ کیلومتر، 
رینگ دور اطراف جمکران را شکل می دهد که از سال ۹۷ شروع شده 
و امسال ادامه دارد و دو کیلومتر و ۳۰۰ متر با عرض ۹۰ متر آماده سازی 
شده است.  علیرضا اقبالیان با اشاره به آخرین وضعیت بلوار حضرت 
خدیجه)س(، اظهار داشت: بلوار حضرت خدیجه)س( به طول ۷ کیلومتر، 
رینگ دور اطراف جمکران را شکل می دهد که از سال ۹۷ شروع شده و 
امسال ادامه دارد و دو کیلومتر و ۳۰۰ متر با عرض ۹۰ متر آماده سازی شده 
است. مدیر منطقه پنج قم با بیان اینکه این پروژه بلوار پیامبر اعظم)ص(، 
بلوار انتظار و خیابان امام حسن عسکری)ع( و دور مسجد جمکران را 
پیمایش و در نهایت بلوار نرجس خاتون را عاری از خودرو می کند، ابراز کرد: 
در این شرایط اگر مناسبتی مانند نیمه شعبان برگزار شود حالت پیمایشی 
پیدا می کنند و خودروها در رینگ، پارک می کنند و ادامه مسیر می دهند و 
زائران به صورت پیاده به زیارت مسجد می روند. اقبالیان خاطرنشان کرد: 
این طرح تا سال ۱۴۰۰ تداوم دارد، بلوار حضرت خدیجه بسیار طولانی 
بوده و تملکات در سال جاری ادامه می یابد تا دو کیلومتر بعدی اتصال 
انجام می شود و در حاشیه باید پارکینگ های روباز را در نظر بگیریم. وی 
ساخت پارکینگ در اطراف مسجد مقدس جمکران را موردتوجه قرار داد 
و افزود: به طورکلی توسعه پارکینگ در اطراف مسجد مقدس جمکران یکی 
از اولویت های شهرداری است، چراکه در سنوات آینده، نیمه شعبان وارد 

فصل بارندگی می شود و ایجاد پارکینگ امری ضروری است.
 

مدیر منطقه چهار قم   خبرداد:

اتمام عملیات احداث مخازن
 8۰ و ۲۰۰ متر مکعبی 

مدیر منطقه چهار قم از اتمام عملیات عمرانی و احداث مخازن ۸۰ و ۲۰۰ 
متر مکعبی باغ پرندگان و بوستان کوثر خبر داد. مهدی اصفهانیان مقدم 
باشاره به مختصات مخازن احداث شده، ابراز داشت: مخزن باغ پرندگان 
با حجم۸۰متر مکعب و با هزینه ای بالغ بر ۳ میلیارد ریال در راستای توسعه 
و نگهداری ۷هکتار فضای سبز و بیش از ۵۰۰۰ متر لوله گذاری و با طرح 
سازه بتنی و مخزن گالوانیزه بوستان کوثر با حجم ۲۰۰ متر مکعبی با 
هزینه ای بالغ ۳ میلیارد ریال و با ۶۰۰۰ متر لوله گذاری در راستای توسعه 
و نگهداری ۱۷ هکتار فضای سبز و درکوتاه ترین زمان احداث شده و هم 

اکنون آماده بهره برداری است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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نشانه های بخت برگشتگی، چهار چیزند 
: بدیِ برنامه ریزی ؛ زشتیِ ریخت و پاش ؛ 
اندکیِ عبرتگیری ؛ و فراوانیِ عذرخواهی .

 سه شنبه -بیست وچهارم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5074

غرر الحكم : ح 1095٨

طرح:مهدی عزیزی

آماده باش خانواده ها برای دریافت کوپن! 

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید در پیامی در خصوص گرانی های 
اخیر تاکید کرد: قوای سه گانه عوامل گرانی را پیدا کرده، با توجه به محدودیت های 
موجود همچون تحریم های ظالمانه، با ارائه راهکارهای مناسب، جلوی این وضع 

نابسامان را بگیرند. 
در این پیام که نسخه ای از آن روز دوشنبه در اختیار ایمان قرار گرفت آمده است: 
در این ایام، بسیاری از مردم نسبت به گرانی روزافزون کالاها که برخی چندین برابر 

شده است، به شدت اعتراض دارند.
پیام حاکی است: دیگر، اجاره مسکن، خرید جهیزیه و مایحتاج زندگی جز با 
وام های سنگین ممکن نیست. از سوی دیگر، برخی بیان می کنند که چرا مراجع 
تقلید در برابر این وضع  سکوت کرده اند؟! ما نه تنها سکوت نکرده ایم، بلکه بارها 
دراین باره سخن گفته ایم و بازهم می گوییم. پیام ادامه یافته است: مساله مهم، 
خونسردی مسئولان است! که با وعدۀ حل مشکلات و مسئولیتی که دارند، اکنون 
حتی اظهار شرمندگی هم نمی کنند! و غالباً با پرداختن به مسائلی همچون برخی 
دستاوردها یا افتتاح پروژه ها، کشف داروهای جدید، تأمین آب و برق برای برخی 
مناطق و غیره که در جای خود قابل تقدیر است، عملًا خود را از زیر بار مسئولیت 
سنگین گرانی سرسام آور، کنار می کشند. پیام می افزاید: مشکل مهم دیگر این 
است که این گرانی های لجام گسیخته متوقف نمی شود و همچنان افزایش ها ادامه 
دارد و مجلسیان محترم نیز جز انتقاد، چندان که لازم است، راهکارهای عملی ارائه 
نداده، و حتی بعضاً به امور حاشیه ای می پردازند. در این میان، برخی سودجویان 
نیز از این وضع سوءاستفاده کرده و  سیلی به روی هم وطنان ضعیف خود می زنند. 
پیام ادامه یافته است: به یقین، این مشکل تنها با اعتراض و انتقاد حل نمی شود 
بلکه باید قوای سه گانه عوامل گرانی را پیداکرده، با توجه به محدودیت های موجود 
همچون تحریم های ظالمانه، با ارائۀ راهکارهای مناسب، جلوی این وضع نابسامان 
را بگیرند و تا آنجا که امکان دارد در حل این مساله اجتماعی که خدای نکرده ممکن 
است منشأ سوءاستفاده دشمنان و ضدانقلاب گردد، بیاندیشند و به جای سخن، 

بر عمل بیافزایند.

آیت الله مکارم شیرازی: 
قوای سه گانه جلوی وضعیت نابسامان گرانی را بگیرند

طی سه ماه نخست امسال صورت گرفت؛

افزایش ۹درصدی تصادفات فوتی در استان قم
 جانشین پلیس راهور استان قم گفت: امسال در تصادفات جاده ای ۴۸ نفر جانشان را از دست 

داده اند که در مقایسه با مدت مشابه پارسال شاهد افزایش ۹ درصدی هستیم.
سرهنگ احمد خدایاری  درباره تعداد فوتی های سوانح رانندگی در جاده های استان قم گفت: در 
سه ماهه ابتدایی سال در تصادفات جاده ای استان ۴۸ نفر جانشان را از دست داده اند که در مقایسه با 

مدت مشابه پارسال که تعداد فوتی ها ۴۴ نفر بوده متأسفانه شاهد افزایش ۹ درصدی هستیم.
وی در ادامه از کاهش تصادفات جرحی در سه ماهه نخست سال ۹۹ امسال خبر داد و تصریح کرد: 
در سه ماه ابتدای پارسال ۲۱۹ نفر در تصادفات جاده ای استان قم مجروح شدن که امسال با کاهش 

۱۲ درصدی به تعداد ۱۹۲ نفر رسیده است.
جانشین پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به افزایش تردد خودروها در محورهای 
مواصلاتی استان قم در خردادماه افزود: میزان تردد خودروها طی خردادماه نسبت به مدت مشابه 
سال قبل افزایش چهار درصدی داشته است. وی در ادامه با اشاره به اینکه ۲۷ درصد از تصادفات به 
وقوع پیوسته در راه های استان قم در محورهای فرعی و روستایی بوده است، گفت: بیشتر تصادفات 
در اتوبان قم-تهران، جاده سلفچگان و کمربندی امام علی )ع( رخ داده است. سرهنگ خدایاری در 
ادامه با اشاره به اینکه بیشتر سوانح رانندگی در جاده های قم بین ساعت ۱۶ تا ۲۰ رخ می دهد، افزود: 
۴۸ درصد علت تصادفات عدم توجه به جلو و سپس عدم توانایی در کنترل وسیله نقلیه است. وی در 
پایان گفت: برخورد با تخلفات طی سه ماهه سال ۹۹ نسبت به مدت مشابه سال قبل چهار درصد 

افزایش داشته است.

رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم :

دمای قم به ۴۱ درجه می رسد 
رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم گفت: طی روزهای آتی حداکثر 

دما در نقاط مختلف استان به ۴۱ درجه خواهد رسید. 
محمدرضا قاضی با اشاره به  پیش  بینی وضعیت آب  و هوای استان طی روزهای آتی اظهار کرد: 
براساس پیش بینی امروز جهت وزش باد در استان شمالی و با حداکثر سرعت ۵۰ کیلومتر بر ساعت 
خواهد بود. حداقل و حداکثر دما در قم ۲۵ درجه و ۴۱ درجه است، آب و هوای استان کمی تا قسمتی 

ابری در برخی ساعات افزایش ابر و وزش باد نسبتا شدید است.
قاضی با بیان اینکه در روز چهارشنبه آسمان استان قم کمی تا قسمتی ابری است، گفت: در آن روز 

در برخی از ساعات شاهد وزش باد در استان خواهیم بود.
وی ادامه داد: در روز چهارشنبه جهت وزش باد در استان قم شمال شرقی و با حداکثر ۵۰ کیلومتر بر 

ساعت است، در این روز حداقل و حداکثر دمای استان ۲۲ درجه و ۴۰ درجه خواهد بود.
قاضی خاطرنشان کرد: در ۲۴ ساعت گذشته سردترین و گرم ترین نقاط استان قم به ترتیب منطقه 

دستجرد با ۲۰ درجه و منطقه فدک با ۳۸ درجه بود.

اعضای بدن یک کودک قمی اهدا شد
مسئول واحد شناسایی و پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اعضای بدن یک پسر 

هشت ساله قمی که دچار مرگ مغزی شده بود، اهدا شد. 
به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی علوم پزشکی قم ولی الله صمدی در گفت وگویی اظهار داشت: 
چهارمین مورد اهدای عضو ماندگار در سال ۹۹ در این استان، فرشته آسمانی محمدکیان رستمی 

پسربچه ٨ ساله قمی بود.
صمدی بیان داشت: والدین ایثارگر و نوع دوست این کودک که به علت تصادف و خونریزی مغزی در 
بیمارستان فرقانی قم بستری و دچار مرگ مغزی شده بود با اهدا اعضای پاره تنشان، به چندین کودک 
بیمار بدحال که در لیست انتظار وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بودند، زندگی و حیات دوباره 
بخشیدند. وی خاطرنشان کرد: هر بیمار مرگ مغزی می تواند به هشت تَن ارگان و به ۵۳ تَن نیز نسج 
اهدا نماید. از سال ۸۵ تا پایان خردادماه سال جاری، اعضای بدن ۱۱۴ بیمار که در قم دچار مرگ 

مغزی شده  بودند،  به نیازمندان پیوند داده شده است.
 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

جریمه ۱8.7 میلیاردی قاچاقچی کالا در قم 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از تعزیر ۱۸.۷ میلیاردی قاچاقچی کالا دراین استان خبرداد. 

مهدی ریاضی اظهارداشت : ماموران پلیس آگاهی نیروی انتظامی استان قم با دریافت اطلاعاتی در 
مورد حمل کالای قاچاق توسط یک دستگاه خودرو تریلر در محور اراک به قم با مظنون شدن به خودرو 
مذکور پس از ایست و بازرسی، مقادیر قابل توجهی دستگاه های برقی ابزار کار، لوازم خانگی، خشکبار 
و بدلیجات به ظن قاچاق کشف و توقیف نمودند. وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به 
تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم با توجه به اظهارات و اقاریر صریح متهم مبنی بر مالکیت 
کالاهای مکشوفه و عجز از ارائه مدارک مثبته گمرکی پس از رسیدگی، نامبرده را علاوه بر ضبط کالاهای 
قاچاق مکشوفه، با احتساب جزای نقدی بدل از ضبط خودرو تریلر، جمعاً به مبلغ ۱۸ میلیارد و هفتصد 

و چهل میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: طی سه ماهه اول امسال 
۵۲۵ تصویر و ۴۳۰ متر مربع نقاشی دیواری از شهدای استان درسطح شهر قم 
به تصویر کشیده شده است. حجت الاسلام حسن هنرمند افزود:  این اقدام در 
راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، پراکندن عطر ایثار و شهادت در جامعه، 

توجه نسلهای انقلاب و انس با شهدا برنامه ریزی شده است.
وی عنوان کرد: این تصاویر در پورتابل های دو نیم در سه و نیم متری در ۴۰ 

نقطه از شهر قم در خیابانهای پرتردد و میادین شهر نصب شده است.
حجت الاسلام هنرمند خاطر نشان کرد: همچنین تصاویر شهدا در  ۱۲ 
بیلبورد مربوط به بنیاد  در میادین اصلی شهر قم و ورودیهای شهر از جمله مقابل 
بهشت معصومه)س(، میدان ۷۲ تن، میدان جهاد، گلزار شهدا و... نصب شده 
است. وی ادامه داد:  از ابتدای امسال تا کنون ۴۳۰ متر مربع  نقاشی دیواری با 

موضوع ایثار و شهادت در شهر قم انجام شده است.

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم خبرداد:

نصب ۵۲۵ تصویر از شهدا در سطح شهر قم

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: در سال جاری، نمایشگاه 
فرش قم به عنوان پایانه صادراتی این صنعت ارزشمند به بهره برداری می رسد. 

مهرداد غضنفری عصر دیروز در جلسه کارگروه فرش استان قم در تالار امام 
جواد)ع(استانداری اظهار داشت: تکمیل نمایشگاه فرش استان قم، یکی از 
اولویت های مهم در جذب سرمایه گذار و حضور بخش خصوصی است که با 

جدیت دنبال می شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: از ظرفیت قانونی برای 
بخش خصوصی در جهت واگذاری نمایشگاه استفاده می کنیم و واگذاری تنها 

از مسیر ماده 2٧ و برآیند مشارکت نیز از طریق نقش آفرینی و سهامداری است.
وی تصریح کرد: پروژه نمایشگاه فرش قم، در حدود ١0 سال معطل مانده و 
موضوع تکمیل و بهره برداری دو مسئله جداگانه است و بحث های حاشیه ای 
نباید مانعی در تحقق طرح شود. غضنفری بیان کرد: در سال جاری، نمایشگاه 
فرش قم به عنوان پایانه صادراتی این صنعت ارزشمند به بهره برداری می رسد 

از پروژه طبق چارچوب های  و بخش خصوصی سهم مهمی در بهره برداری 
قانونی دارد. وی خاطرنشان کرد: بسته های تشویقی ازجمله تأمین اجتماعی 
و تسهیلات ارزان و ظرفیت تبلیغاتی در حمایت از صنعت فرش تعریف می شود، 
فرش قم یک برند جهانی است و باید با همه ابزارها و ظرفیت ها آن را توسعه دهیم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: شرکت نمایشگاه ها در 
جهت راه اندازی نمایشگاه فرش دارای تکلیف است و در مرحله بعدی نیز اولویت 
واگذاری و استفاده از تخفیفات قانونی با صنف فرش و سرمایه گذاران و بخش 
خصوصی است. وی عنوان کرد: نباید مانع از تحقق پروژه شد و به بهانه های 
واهی، سرمایه گذار را فراری دهیم، بنابراین باید در رفع مسائل فنی تلاش شود و 

طبق مصوبات، افتتاح نمایشگاه فرش استان قم در دستور کار قرار بگیرد.
غضنفری در پایان تأکید کرد: صنعت هنرمندانه فرش در قم موردحمایت است 
و در بازاریابی نیز ظرفیت ها و فرصت های خوبی را تعریف کرده ایم تا سرمایه گذاران 

بتوانند از شرایط خوبی در صادرات فرش، بهره مند شوند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

نمایشگاه فرش قم امسال به بهره برداری می رسد 

موقوفات  برخی  گفت:  شیعیان  تقلید  مرجع 
فراموش  زمان  مرور  به  کشورمان  در  ارزشمند 
شده اند و احیا کردن آنها بسیار مشکل است ولی 

باید اقدامات لازم در این زمینه انجام شود.
آیت الله محمدعلی علوی گرگانی ظهر یکشنبه 
کل  مدیر  اسکندری  الاسلام  حجت  با  دیدار  در 
سازمان اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به 
اینکه احیای موقوفاتی که مورد استفاده نیستند 
باید مورد توجه سازمان اوقاف و امور خیریه باشد، 

افزود: برخی از موقوفات ارزشمند در کشورمان به 
مرور زمان فراموش شده اند و احیا کردن آنها بسیار 
مشکل است ولی باید اقدامات لازم در این زمینه 

انجام شود.
ضرورت  به  اشاره  با  گرگانی  علوی  الله  آیت 
استفاده حداکثری جامعه از موقوفات افزود: آثار 

مراجع و بزرگان دینی باید احیا شود.
وی با بیان اینکه اهمیت وقف در موضوع سیل 
و کرونا به خوبی نمایان شد، تصریح کرد: وقف در 

است  برخوردار  بالایی  بسیاری  جایگاه  از  اسلام 
بنابراین باید بسیار مورد توجه قرار گیرد و اقدامات 

مناسبی در زمینه آن بکار گرفته شود.
باید  اینکه  بر  تاکید  با  شیعیان  تقلید  مرجع 
همچون گذشتگان در زمینه وقف اهتمام داشته 
باشیم، افزود: ترغیب جامعه به وقف اموال باید به 
خوبی انجام گیرد. وی با تاکید بر ضرورت نشان 
دادن آثار وقف به جامعه افزود: با نشان دادن آثار 

وقف مردم نیز به این امر خیر تشویق می شوند.

آیت الله علوی گرگانی:
موقوفات فراموش شده احیا شوند

قدردانی  ضمن  قم  شهردار  شهری  خدمات  معاون 
از تمام نهادهای استان ازجمله دستگاه های قضایی و 
انتظامی برای پیگیری موضوع تخریب نکردن بوستان 
فدک گفت: آمادگی کامل داریم تا با مدعیان پرونده این 

بوستان بر اساس قانون توافق کنیم. 
به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی شهرداری قم، 
سید امیر سامع در گفت وگویی اظهار داشت: با توجه به 
حواشی ایجادشده در مورد حکم صادره برای بوستان 
فدک، اجرای رای قلع وقمع در عرصه حدود ۱۷ هزار 

متری آن، عامل ویرانی این بوستان بزرگ است.
بین  از  تجهیزات،  و  ابنیه  تخریب  کرد:  تصریح  وی 
امکانات  سایر  و  آبیاری  سیستم های  باغچه ها،  رفتن 
به  جبران ناپذیر  خسارت  بر  علاوه  مستحدثات،  و 

بیت المال، به تدریج باعث از بین رفتن فضای سبز و 
درختان بوستان خواهد شد.

معاون شهرداری قم تاکید کرد: پس از واگذاری های 
استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره  سوی  از  انجام شده 
از  بوستان  عرصه  از  بخشی  خریداری  همچنین  و 
پلاک های ثبتی آن محدوده، عملیات اجرایی بوستان 
از همان سال ها به صورت قانونی آغازشده است. سامع 
از آمادگی شهرداری قم برای مذاکره و انجام توافق با 
طرف پرونده باغ فدک بر اساس مستندهای صحیح 
کرد:  خاطرنشان  و  داد  خبر  کشور  جاری  مقررات  و 
بخشی از مستندات ارائه شده توسط مدعیان مخدوش 
مستندات  این  به  شهرداری  اعتراض  بنابراین  و  بوده 
توسط دستگاه قضایی برای اعاده دادرسی موردقبول 

واقع شده است. وی با ابراز نگرانی از تخریب بوستان 
موقعیت جغرافیایی  در  بوستان  این  یادآور شد:  فوق 
شهر  برای  نیز  اکولوژیک  ازنظر  و  واقع شده  خاصی 
اهمیت دارد. معاون شهردار قم بیان کرد: هزینه هایی 
که شهرداری در این مدت در بوستان فدک انجام داده 
از محل عوارض پرداخت شده شهروندان و همچنین 
از بودجه سفر رهبر معظم انقلاب بوده و امروز حفظ 
بوستان حق عموم شهروندان و وظیفه شهرداری است 
که با کمک سایر دستگاه های استان محقق خواهد شد. 
بوستان فدک قم با حدود ۱۵ هکتار مساحت بزرگ ترین 
کمپ اقامتی این استان برای اسکان زائران به شمار 
می آید، که در ورودی قم و حدفاصل میدان ۷۲ تَن تا 

عوارضی آزادراه قم - تهران واقع شده است.

معاون خدمات شهری شهردار قم :
شهرداری قم آماده توافق با مدعیان بوستان فدک است


